
                                                                                                                          
 

1 
 

SELECTED RECORDS FROM THE PROKURATOR SĄDU 
OKRĘGOWEGO W LUBLINIE (Sygn. GK 418), 1945‒1950 

 
 

RG-15.207M 
 

United States Holocaust Memorial Museum Archives 
100 Raoul Wallenberg Place, SW 

Washington, DC 20024-2126 
Tel. (202) 479-9717 

Email: reference@ushmm.org 
 
 
 
Descriptive Summary 
 
Title:  Selected Records from the Prokurator Sądu Okręgowego w Lublinie (Sygn. GK 418) 
 
Dates:  1945-1950 
 
RG Number:  RG-15.207M 
 
Accession Number:  2012.107 
 
Creator:  Poland. Sąd Okręgowy w Lublinie. 
 
Extent:  13 microfilm reels (35 mm) 
 
Repository:  United States Holocaust Memorial Museum Archives, 100 Raoul Wallenberg Place,  

SW, Washington, DC 20024-2126 
 
Languages:  Polish. 
 
Administrative Information 
 
Restrictions on access:  Researchers must complete and sign a User Declaration form before 

access is granted to materials from the Institute of National Remembrance (Instytut Pamięci 
Narodowej). 

 
Restrictions on reproduction and use:   

1. Each researcher using the materials obtained from the Institute of National Remembrance 
(IPN) or materials whose originals belong to the IPN must complete the registration procedure 
required by USHMM. 
2. Publication or reproduction of documents (in the original language, in facsimile form or in the 
form of a translation of an excerpt or of the entire document) or making them available to a 

mailto:reference@ushmm.org


                                                                                                                          
 

2 
 

third party in any form requires the written consent of the Institute of National Remembrance. 
The use of an excerpt defined as the fair use right to quote does not require obtaining consent. 
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Institute of National Remembrance as the owner of the original documents and include the full 
reference citation of the Institute of National Remembrance in the citations. 

 
Preferred bibliographic citation: Group reference, group name, extreme dates, archive name. The owner 
of the original documents (IPN, ref. XXXXX) 
 
Preferred footnote/endnote citation:  Archive name, group reference, group name, extreme dates, 
information identifying the documents (original documents' reference; IPN, ref. XXXXX) 
 
Acquisition Information:  Purchased from the  Instytut Pamięci Narodowej–Komisja Ścigania  
Zbrodni przeciwko Narodowi Polskiemu, Poland. 
 
Custodial History 
 
Existence and location of originals:  

The original files and the copyright to them are held by the Institute of National Remembrance - 
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CONTAINER LIST 
 

 
Note: Inventory is in Polish and English (Polish, pages 3-61; English 61-120)  
  

Polish 

 
Reel File Description 

 
1 Sygn. GK 418/4 

 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/20 
 
 
 
 
 
 

Anzorge Antoni podejrzany na podstawie doniesienia o to że służąc 
w granatowej policji w Lublinie znęcał się i mordował ludność 
żydowską w getcie za co otrzymał wyrok 10 miesięcy więzienia oraz 
rabował rzeczy żydowskie które posiada do dziś. Śledztwo 
umorzono z braku dowodów. 1947, K 9.  
 
Kapsiak Władysław podejrzany na podstawie doniesienia 
złożonego przez mieszkańców wsi Stołpie gm. Staw o to, że w czasie 
okupacji we wsi Bytoń gm. Hołuby pow. kowelski wydał w ręce 
niemieckie cztery rodziny, które zostały rozstrzelane. Na świadka 
powołany m. in. Grymblat Mendel. Świadek Grymblat zeznał, że nie 
jest mu wiadome nic na temat współpracy podejrzanego z 
Niemcami. Umorzone z braku dowodów. 1947, K 21 
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Sygn. GK 418/21 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

Sygn. GK 418/30 
 
 
 
 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/31 
 
 

 
Sygn. GK 418/32 

 
 
 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/33 
 
 
 
 
 
 
 
 

/niepaginowane/.  
 
Paprota Aleksander podejrzany o to, że przyjąwszy podczas 
okupacji na wychowanie córkę Gedali Erenberga - Chaję Surę - 
spowodował jej zaginięcie. Gedali Erenberg zeznał, że podejrzany w 
dniu 30.10.1942r. podczas wysiedleń Żydów z Zakrzówka 
zaproponował w Kraśniku, dokąd spędzono Żydów przed wywózką, 
że zaopiekuje się jego córką, na co świadek przystał. Podejrzany 
zabrał dziecko a świadek dostarczał pieniądze i ubrania, przy czym 
dziecka nigdy nie zobaczył. Małżeństwo Paprotów przekonywało 
go, że córka została ukryta. Erenberg przed okupacją uchodził za 
człowieka zamożnego /k. 1/.  Świadek Weisło Aniela zeznała, że 
słyszała że podejrzany przyjął na wychowanie dziecko Erenberga ale 
nigdy go u niego nie widziała i słyszała że podejrzany dziecko zabił 
/zastrzelił/ i wrzucił do śluzy  
/k 74, 85/. /Inni świadkowie zeznali że podejrzany współpracował z 
Niemcami i był członkiem NSZ. Umorzono z braku dowodów. 1945-
1947, K 110 /część niepaginowana/   
 
Bejda Antoni i Anna mieszkańcy wsi Przysiółek gm. Staw pow. 
chełmski podejrzani  o współpracę z Niemcami. Postępowanie 
wszczęte na podstawie doniesienia podpisanego przez 
mieszkańców wsi Przysiółek. Podejrzani nie przyznali się do winy, 
zarzucając jednocześnie współpracę z Niemcami Bejdzie 
Klemensowi, który na ich oczach zamordował dwóch Żydów 
/k.11,12/. Umorzone z braku dowodów winy. 1947-48. K 25 
/połowa niepaginowana/  
 
Podgórniak Michał,  (Różycki Henryk) sołtys i sekretarz gminy w 
gromadzie Dąbie, podejrzani o czynny udział w łapankach  ludności 
polskiej i żydowskiej. Umorzone z braku dowodów winy. 1947, K 76.  
 
Jaruzel Stefan,  podejrzany na podstawie doniesienia pełnienie 
służby w żandarmerii niemieckiej w Michowie, Łukowie i 
Tynowcach, denuncjacje i udział w wywożeniu ludności cywilnej. 
Świadek Szubert Brunon słyszał iż podejrzany podczas okupacji był 
w "żandarmerii do spraw Żydów" która ich rozstrzeliwała /k. 10/. 
Umorzone wobec braku dowodów.  
1945-48 K 95.  
 
Kapuścik Bolesław  podejrzany o to, że jako granatowy policjant w 
Janowie Lubleskim na posterunku w Polichnie brał udział w 
aresztowaniach Polaków i Żydów oraz rozstrzeliwaniach. Św. Kata 
Walenty zeznał, że podejrzany złapał dwóch Żydów którzy 
następnie zostali rozstrzelani /k. 12/. Żona podejrzanego, Kapuścik 
Helena w podaniu złożonym do PUB w Kraśniku napisała, że 
oskarżenie męża jest wynikiem rodzinnych sporów majątkowych 
oraz że podczas okupacji mąż miał kłopoty ze względu na jej 
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Sygn. GK 418/36 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

Sygn. GK 418/41 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/42 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/46 
 
 
 
 

żydowskie pochodzenie /k. 32/ Św. Olender Abram i Kostenbaum 
Moszek zeznali, że podczas okupacji podejrzany odnosił się dobrze 
do Żydów /k. 60,61/. Umorzone z braku dostatecznych dowodów 
winy. 1947. K 75.  
 
Pawlicki Wincenty  podejrzany o to m.in. o to że we wsi Milejów 
gm. Brzeziny wydał  ręce niemieckie dwóch partyzantów oraz 
Żydów, m.in. Abrama Werthausa. Postępowanie wszczęte na 
podstawie doniesienia Mazurkieiwcza Franciszka, który podaje że 
Pawlicki jest też winien śmierci Silbersztajna i Borensztajna, 
zastrzelonych w Łęcznej /k. 1/ Św. Sierakowski Kazimierz zeznał, że 
w 43r. zwrócił się do niego znajomy Żyd Zylbersztajn z prośbą o 
pomoc w przechowaniu rzeczy /świadek przypuszcza ze 
kosztowności/. Ponieważ świadek sam się ukrywał, poradził 
Zylbersztajnowi by zwrócił się do Pawlickiego. Zylbersztajn tak 
zrobił i tego samego dnia jeszcze, razem z innym mężczyzną, został 
zabity /k.18/. Umorzone z braku dowodów. 1947-48, K 95.  
 
Suryś Maria  oskarżona przez Śliwczyńskiego Stanisława o 
współpracę z Niemcami oraz spowodowanie wyrzucenia rodziny 
żydowskiej z mieszkania w Trawnikach, które zajęła podejrzana i 
mieszka w nim do dziś. Umorzono z braku dowodów. 1947-48 K 20 
/w połowie niepaginaowane/.  
 
Łepecki Stefan, Bednarek Jan oraz Bednarek Anna, Zieliński Jan  
oskarżeni przez Rozensztajna Abrama o znęcanie się w 
Tomaszowicach nad ludnością żydowską. W piśmie do Prokuratury 
Sądu Okręgowego w Lublinie Rozensztajn zarzuca Łepeckiemu i 
Bednarkowi zamordowanie widłami swojego syna Rozensztajna 
Srula, Zielińskiemu /sołtysowi Tomaszowic/ przywłaszczenie 
zostawionych na przechowanie rzeczy oraz nasyłanie na kryjówki 
żydowskie AK-owców którzy ich mordowali /k. 6,19/.W zeznaniu z 
1948r. Roznsztajn zakłucie widłami syna zarzuca braciom 
Szymańskim z Tomaszowic /k. 21/.Św. Wajsbrodt Mojżesz zeznał, 
że był obecny przy tym jak Zieliński kazał się wyprowadzać 
Rozensztajnom z mieszkania a rzeczy ich zabrał /k. 24/. Wajsbrodt  
Lejba, partyzant oddziału działającego na terenie pow. 
puławskiego, zeznał, że podejrzewa, że Zieliński wskazał Niemcom 
kwaterę oddziału u Pietraka w Tomaszowicach, w wyniku czego 
doszło do potyczki, zabudowania zostały spalone a Pietrak po walce 
został zabity /k. 35,36/  Umorzone wobec braku dostatecznych 
dowodów winy. 1947-48. K 67 /w połowie niepaginowane/  
 
Kowalski (imienia brak)  były granatowy policjant w Wysokiem 
pow. krasnystawski podejrzany  o znęcanie się i wydawanie 
ludności cywilnej w ręce władz niemieckich. Część świadków 
zeznała, że wydawał Niemcom Żydów. Umorzono z braku 
dowodów. 1947-48 K 38 /polowa niepaginowana/  
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Sygn. GK 418/47 

 
 
 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/53 
 
 
 
 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/54 
 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/56-
part I 

 
 
 
 
 
 

 

 
Wójcik Julia podejrzana o współpracę z Niemcami i przyjmowanie 
od funkcjonariusza policji kryminalnej Palucha Zdzisława rzeczy 
zabieranych ludności pod groźbą denuncjacji.  Teczka zawiera 
informację Żyda o nieustalonym nazwisku, zawiadamiającego w jaki 
sposób Paluch go ograbił. Mężczyzna wskazuje, że skradzione mu 
rzeczy mogą znajdować się u narzeczonej Palucha, Wójcik Julii. 
Umorzone wobec braku dowodów winy. 1945-47 K 11 
/niepaginowane/.  
 
Ryba Marcin podejrzany o ujęcie jesienią 1942r. w Zaklikowie, wraz 
z agronomem wsi Łysaków Chromikiem Zbyszkiem, Żyda o 
nieustalonym nazwisku, w wyniku czego mężczyzna został 
zastrzelony przez żandarmów niemieckich. W sprawę ujęcia 
uwikłani także byli: Jarosz Jan i Skawiński Stanisław. Umorzono z 
braku dowodów. Decyzją Prokuratora Sądu Okręgowego w Lublinie 
uchylono postanowienie o umorzeniu i podejrzany został oskarżony 
o ww. czyn. 1947-48, K 13 /brak dokumentów w teczce, 
niepaginowane/.  
 
Kopeć Aleksander  podejrzany o to, że jako członek policji wiejskiej 
we wsi Kanie gm. Pawłów, ujmował ludność na roboty oraz 
wydawał Żydów w ręce władz niemieckich. Zawiadomienie w tej 
sprawie złożył Łosiewicz Jan /k.1/. Umorzone z braku dowodów.  
1946-48, K. 59.  
 
Kolasiński Stefan  inż. drogowy w starostwie w Puławach, 
podejrzany o wykorzystywanie sytuacji ludność cywilnej, polskiej 
jak i żydowskiej i wymuszanie różnych świadczeń. Świadek 
Grużewski (?) zeznał, że wie, że Kolasiński wykorzystywał radę 
żydowską getta, która musiała się opłacać za łagodniejsze 
traktowanie przy robotach przymusowych /k. 4/. Świadek Edelman 
Gerszon zeznał, że zna podejrzanego i nie słyszał nic złego o jego 
stosunku do ludności żydowskiej /k. 64/  1946-49, K. 78.  
 

2 Sygn. GK 418/56-
part II 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/63 
 

Kolasiński Stefan  inż. drogowy w starostwie w Puławach, 
podejrzany o wykorzystywanie sytuacji ludność cywilnej, polskiej 
jak i żydowskiej i wymuszanie różnych świadczeń. Świadek 
Grużewski (?) zeznał, że wie, że Kolasiński wykorzystywał radę 
żydowską getta, która musiała się opłacać za łagodniejsze 
traktowanie przy robotach przymusowych /k. 4/. Świadek Edelman 
Gerszon zeznał, że zna podejrzanego i nie słyszał nic złego o jego 
stosunku do ludności żydowskiej /k. 64/  1946-49, K. 78.  
 
Tarłowska Irena  podejrzana o to ze na terenie woj lubelskiego 
wydała 6 Polaków i 3 Żydów. Zarzut ten postawiony został przez 
Inwentarza Jakuba i Rowieńską Joanna. Przesłuchanie świadkowie 
nie potwierdzili zarzutów. Umorzone z braku dowodów.  
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Sygn. GK 418/65 
 
 
 
 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/66 
 
 
 
 
 
 
 

Sygn.  
GK 418/69 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/85 
 
 
 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/92 
 
 

1948, K. 30 /niepaginowane/.  
 
Bejda Klemens  podejrzany o zamordowanie we wsi Przysiółek 
pow. puławski kobiety  
i mężczyzny narodowości żydowskiej. Św. Bejda Antoni zeznał, że 
podejrzany razem z Wróblewskim Józefem wyprowadzili z domu 
podejrzanego dwoje Żydów na pole w pobliżu swoich zabudowań. 
Świadek zeznaje, że podejrzany kazał mu zakopać zwłoki, a kiedy 
świadek odmówił, kazał to zrobić Morczukowi Józefowi 
/k.3/.Umorzono z braku dostatecznych dowodów winy.  1947-48, K. 
12.  
 
Zawuł Jan, Staniec Tadeusz, Piróg (Feliks) oraz Tuderek 
Aleksander, Zamalski Władysław, Przywara Franciszek oskarżeni 
przez Szylewicza Szlomę pochodzącego  
z Księżomierza, pow Kraśnik, o zamordowanie całej jego rodziny, 
której uprzednio podejrzani pomogli przygotować 
bunkier/schronienie i wzięli na przechowanie ich rzeczy.  
Umorzone z braku dowodów winy. 1947-48, K 80 /niepaginowane/. 
 
Barański Eugeniusz podejrzany o to ,że we wsi Księżomierz pow. 
Kraśnik, współpracował  
z Niemcami, wydał w ich ręce Puzia Jana, Zuba Mieczysława i 
Lipównę Rozalię oraz brał udział w zabójstwie Orynia Walentego. 
Św. Zawół Jan zeznał, że widział jak podejrzany brał udział w 
pościgu za Zubem  /k. 8/, św. Przywara Marcin zeznał, że Barański 
był wielkim przyjacielem komisarza SS  /k.10,11/. Św. Poleszak 
Michalina widziała jak podejrzany rozmawiał z Lipówną koło młyna 
a następnie wsiadł z nią na przejeżdżającą furmankę  
i odjechał w kierunku Annopola. Czy ją oddał Niemcom tego 
świadek nie wie. Świadek Opasała Jan który wiózł ich furmanką, 
zeznał że nie znał tej kobiety i nie wie czy była to Żydówka. 
Umorzone z braku dowodów winy. 1947-48 K 50 /niepaginowane/.  
 
Maciejczuk Bolesław  podejrzany o wydanie Niemcom rodziny 
Dajczmana Maksa, pracownika PKP w Rudzie-Opalin, oskarżając go 
o pochodzenie żydowskie. Św. Sidorczuk Zbigniew zeznał, że w 
wyniku tego doniesienia Dajczman, jego żona i jedna z córek zostali 
straceni jako Żydzi w Chełmie w "Borku". Świadek w sądzie zmienił 
zeznania. Umorzone  
z braku dowodów winy. 1947-48, K 50 /niepaginowane/.  
 
Obałkowski Edward, Bardecki Włodzimierz  podejrzani na 
podstawie doniesienia Pawłowskiego Bolesława o współpracę z 
Niemcami, wydanie Niemcom Lusi Zimmerman w Osmolicach, gm. 
Piotrowice pow. lubelski, a ponadto Obałkowski podejrzany jest o 
wymuszanie na ludności żydowskiej świadczeń. Św. Grynberg Lejba 
zeznał, że rodzina Zimmermanów mieszkała w majątku Osmolice, 



                                                                                                                          
 

8 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/93 
 
 
 

Sygn. GK 418/94 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/97 
 
 
 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/102 
 
 
 
 
 
 
 

Sygn. GK 418/104 

gdzie bywał Obałkowski, natomiast na krótko przez wysiedleniem 
Żydów, Lusia Zimmerman wyjechała do Lublina ale gdzie mieszkała 
tego świadek nie wie. Kiedy zaczęła się likwidacja Żydów rodzina 
Zimmermanów przeniosła się do gm. Zemborzyce do wsi 
Trawiedniki (?) gdzie jakiś chłop ich zamordował. W lipcu 1944r. 
świadek spotkał Obałkowskiego który powiedział mu że wywiózł 
Lusię do Krakowa czy Częstochowy, ze był u niej i pisują do siebie 
listy /k.19,20/. Św. Bielak Stanisław zeznał, że mieszkała u niego 
rodzina Cymermanów /pis.oryg./których często odwiedzał 
Obałkowski, mieszkający przy swoim teściu - Furtaku. Kto i dokąd 
wywiózł córkę Zimmermanów tego świadek nie wie /k.47/. Św. 
Chmiel Helena zeznała, ze mieszkała z Furtakiem w jednym domu i 
pewnego razu przyszła do niego Żydówka lat ok. 40 wraz z mężem, 
prosząc Furtaka o zwrot jakichś rzeczy. Furtak ich przegonił grożąc 
zgłoszeniem do żandarmerii / k 48/.Umorzone z braku 
dostatecznych dowodów winy.  
1947-49, K 69.  
 
Jarlak Józef  podejrzany na podstawie anonimu o współpracę z 
Niemcami, oraz udział w rabunkach i zabójstwach Żydów. Zeznania 
świadków nie potwierdziły oskarżeń. Umorzono wobec braku 
dowodów winy. 1947, K 30.  
 
Zaar Henryk Tadeusz podejrzany o to że podczas okupacji w 
Lublinie znęcał się nad Zyskindem Pinkusem. Podejrzanego 
rozpoznali Zyskind Pinkus i Mania. Dochodzenie wykazało, że zaszła 
pomyłka i podejrzany nie jest Ukraińcem który pobił Zyskinda. 
Umorzono z braku dowodów winy. 1947, K 87.  
 
Ostapski Stefan podejrzany na podstawie doniesienia o to, że 
mając wstęp na teren obozu dla ludności żydowskiej w Sobiborze, 
dostarczał tam żywność pobierając niewspółmiernie wysokie 
opłaty. Podejrzany pracował do 1943r. w Nadleśnictwie Sobibór, 
ale do obozu wstępu nie miał. Zarzuty przeciwko Ostapskiemu 
wysunęli świadkowie którzy podejrzanego nie znali. Umorzone z 
braku dowodów. 1947-48, K 22.  
 
Jankowska Stanisława  oskarżona przez Filipowicza Romana, zięcia, 
o to ze w 1942r. w Chełmie Lub. zawiadomiła żandarmerię, że jej 
zięć zatrudnia u siebie Żydówkę Rachęlę  
Zen z Łodzi, w wyniku czego kobieta została pobita, aresztowana i 
stracona. Podejrzana przyznała, że zgłosiła do żandarmerii, że zięć 
zdradza córkę ze służącą Żydówką, ale nie wie co się z nią dalej 
stało /k. 9/. Umorzone z braku dowodów. 1947, K 23.  
 
Kraczkowski Józef  podejrzany o to że we wsi Kosiłan gm. 
Rakowiny, wydał gestapo swojego siostrzeńca Kozłowskiego 
Bogusława, ukrywającego Żydówkę Papierz Stanisławę, w wyniku 
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czego został on zastrzelony. Zawiadomienie o przestępstwie złożyła 
Betiuk Teresa Bronisława z d. Hendelsman. Przesłuchana Papierz 
Stanisława zeznała że u Kraczkowskiego ukrywała się krótko, jemu 
też oddała cały swój majątek, a po kilku dniach podejrzany 
"wyrzucił ją w jednym szlafroku". Od Kraczkowskiego Papierz udała 
się do Kozłowskiego Bogusława gdzie ukrywała się dalej. Papierz 
zeznała, że podejrzany dwukrotnie zawiadamiał policję o jej 
ukrywaniu się z tym, że raz policję granatową którą dało się 
przekupić, a następnym razem gestapo, któremu nie udało się 
kobiety znaleźć ale zabrano Kozłowskiego, którego następnie 
zastrzelono. /k. 15/ Umorzono z braku dowodów. 1947, K 40 
/połowa niepaginowana/.  
 
Kisiel Józef, sołtys wsi Świdnik Duży, gm. Wólka, podejrzany m.in. o 
wydanie Niemcom trojga Żydów, nieustalonych nazwisk, którzy 
zostali zastrzeleni. Św. Flis Jan zeznał, że wiadomo mu jest ze w 
marcu lub kwietniu 1944r. Kisiel wraz z Szewczykiem Michałem ujęli 
Żyda z Lublina imieniem Josek, którego następnie zaprowadzili do 
domu Kisiela w którym byli Ukraińcy. Żyd został rozebrany i 
zastrzelony przez Ukraińców lesie świdnickim, w zdjętym ubraniu 
chodził potem Szewczyk Michał. Trzy tygodnie później Kisiel ujął 
Żyda i Żydówkę których także oddał Ukraińcom. Żydzi zostali 
zaprowadzenie do wsi Wólka i tam zastrzeleni. /k 25-26/ Pozostali 
świadkowie, zeznali że słyszeli o ujęciu Żydów, ale kto to zrobił, 
tego nie wiedzą. Św. Dorfsaman Chaim zeznał, że ukrywał się w 
Świdniku od 1940 do 44r. i sołtys Kisiel o tym wiedział i 
wielokrotnie zawiadamiał go o mających nastąpić rewizjach 
niemieckich, pomagał także innemu ukrywającemu się 
Broksztajnowi Majerkowi /k. 86, 87/ Umorzono z braku dowodów 
winy. 1957, K 98.  
 
Bernacki Ludwik, Bernacka Stanisława  oskarżeni przez Radko 
Wacława o spowodowanie jego aresztowanie w 1943r. i objęcia 
jego gospodarstwa we wsi Drozdówka. Radko złożył doniesienie do 
prokuratury, że podczas aresztowania i rewizji znaleziono w jego 
domu listy od Anieli Erlich /poprzednie imię Fajga/ której pomógł 
wyrobić fałszywe dokumenty  
i wyjechać do Niemiec na roboty. Znalezienie tych listów 
spowodowało że kobieta została z Niemiec sprowadzona, osadzona  
Lublinie na Zamku i Radko nie wie co się z nią dalej stało /pierwsza 
karta/. 1947-48, K 35 /niepaginowane/.  
 
Tomasiak Ignacy  podejrzany o wskazanie w 1942r. Niemcom 
rodziny Smolaków ze wsi Wola Przybysławska jako ukrywających 
partyzantów i Żydów w wyniku czego dom został spalony, a rodzina 
wybita. Podejrzanemu zarzuca się też przynależność do nielegalnej 
organizacji "Win". Św. Lalak Władysław zeznał, że podejrzany 
wstąpił do niego w drodze do żandarmerii i przyznał że idzie wydać 
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Smolaków. /k 5/. Umorzone z braku dowodów winy. 1947, K 43.  
 
Poźniak Egeniusz  podejrzany o to, że w Augustówce pow. 
Krasnystaw pełnił rolę strażnika w obozie dla ludności żydowskiej, 
był członkiem organizacji SS Wachmanschaft i brał udział w 
zabójstwie Żyda nieustalonego nazwiska. Postępowanie wszczęte 
po wniesieniu oskarżenia przez ... /nazw. niecz./. Żona 
podejrzanego zeznała że był on przymusowo wcielony przez 
Niemców do służby wartowniczej /k .23 / Św. Troć Michał, który 
podobnie jak podejrzany był przymusowo wcielony do pracy 
strażnika przy obozie w Augustówce, zeznał, że  podejrzany nie 
chodził w mundurze niemieckim i nie jest mu wiadome żeby brał 
udział w zabójstwie Żyda /k.30/ Umorzone wobec braku dowodów 
winy.  
1947, K 44.  
 
Kępiński Józef, Ostrowski Jan,  podejrzani na podstawie 
zameldowanie o przestępstwie złożonego przez Zylbernadel 
Mojżesza. Kępiński podejrzany o wydanie Niemcom trzyosobowej 
rodziny czeskich Żydów, która ukrywała się u niego w stodole we 
wsi Maszki gm. Wojciechów a Ostrowski o ujęcie i dowiezienie do 
żandarmerii Żyda Motka Najzera, syna Chaima. Św. Kesselbremer 
Jankiel widział jak Kępiński jechał na furmance razem z  Ukraińcami 
do swoich zabudowań którzy potem wyprowadzili Żydów ze stodoły 
i rozebranych do naga zastrzelili na podwórku. Świadek nie wie 
dlaczego tak zrobił Kępiński, bo niejednokrotnie świadkowi 
pomagał i także po tym zajściu świadek do niego zachodził ale o 
tym nie rozmawiał. Ludzie we wsi /nazwisk nie pamięta/ mówili że 
Kępiński przechowywał Żydów a kiedy dalszego przechowywania 
odmówił a oni nie chcieli odejść zawiadomił Niemców /k. 2,3/ 
Zylbernadlel i jego żona Bajla zeznali, że widzieli jak Ostrowski wiózł 
ich znajomego Motka Mojzera, związanego, na furmance. Słyszeli 
że zawiózł go do żandarmerii w Niedrzwicy /k.pierwsza w teczce i k. 
oznaczona 3-5/. Wobec Ostrowskiego Jana umorzono z braku 
dowodów winy. Wobec Kępińskiego Józefa zawieszono wobec 
nieustalenia miejsca pobytu i rozesłano list gończy. 1947-49, K 60 
/w większości niepaginowane/.  
 

3 Sygn. GK 
418/130-part II 

 
 
 
 
 
 
 

Kępiński Józef, Ostrowski Jan,  podejrzani na podstawie 
zameldowanie o przestępstwie złożonego przez Zylbernadel 
Mojżesza. Kępiński podejrzany o wydanie Niemcom trzyosobowej 
rodziny czeskich Żydów, która ukrywała się u niego w stodole we 
wsi Maszki gm. Wojciechów a Ostrowski o ujęcie i dowiezienie do 
żandarmerii Żyda Motka Najzera, syna Chaima. Św. Kesselbremer 
Jankiel widział jak Kępiński jechał na furmance razem z  Ukraińcami 
do swoich zabudowań którzy potem wyprowadzili Żydów ze stodoły 
i rozebranych do naga zastrzelili na podwórku. Świadek nie wie 
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dlaczego tak zrobił Kępiński, bo niejednokrotnie świadkowi 
pomagał i także po tym zajściu świadek do niego zachodził ale o 
tym nie rozmawiał. Ludzie we wsi /nazwisk nie pamięta/ mówili że 
Kępiński przechowywał Żydów a kiedy dalszego przechowywania 
odmówił a oni nie chcieli odejść zawiadomił Niemców /k. 2,3/ 
Zylbernadlel i jego żona Bajla zeznali, że widzieli jak Ostrowski wiózł 
ich znajomego Motka Mojzera, związanego, na furmance. Słyszeli 
że zawiózł go do żandarmerii w Niedrzwicy /k.pierwsza w teczce i k. 
oznaczona 3-5/. Wobec Ostrowskiego Jana umorzono z braku 
dowodów winy. Wobec Kępińskiego Józefa zawieszono wobec 
nieustalenia miejsca pobytu i rozesłano list gończy. 1947-49, K 60 
/w większości niepaginowane/.  
 
Korneluk Stanisław  podejrzany o wydanie w ręce Niemców 
rodziny Feferman ukrywającej  
się we Włodawie w domu w którym mieszkał. Świadek Fiszman 
Troim vel Tomek zeznał, że wie to od Fefermana Srula, któremu 
udało się wówczas uciec, a zginął później w partyzantce. Świadek 
zeznał także że podejrzany handlował z SS-manami z obozu 
koncentracyjnego w Sobiborze złotem. Podobnie zeznaje  
Lederman Szymon /k. 2,3/. Podejrzany zeznał że rodzinę 
Fefermanów wydała najprawdopodobniej jego żona Korneluk 
Aleksandra i jej koleżanka Wojtasik.  /k.10/. Umorzone wobec 
braku dowodów winy.   
1947-48, K 51.  
 
Lisikiewicz Józef podejrzany o że jako kapitan policji granatowej na 
terenie Tomaszowa Lubelskiego brał udział w akcjach przeciwko 
partyzantom, ludności żydowskiej, likwidowaniu getta w Kraśnika 
oraz akcji pacyfikacyjnej ludności żydowskiej w Skale pow. olkuski. 
Dochodzenie wszczęte po złożeniu doniesienia przez Lisikiewicz 
Halinę, która oskarżyła podejrzanego o bigamię. Przesłuchani 
Szulim Natan /k.91/, Mandelman Nisi (?) /k.97/, Olender Abram /k 
98/ zeznali, że nie znali byłego komendanta policji w Kraśniku, 
Lisikiewicza. Św. Markowicz Moszek zeznał, że komendant policji w 
Kraśniku nazywał się Małasiewicz /k. 99/. Św. Wilk Zygmunt zeznał, 
że w 1942r. podczas wysiedlania Żydów ze Skały którego 
dokonywała żandarmeria niemiecka, policja kryminalna i 
granatowa, w czasie kiedy Żydzi byli masowo rozstrzeliwani, 
pomiędzy oprawcami był podejrzany /k. 270/. 
Św. Zadęcki (?) Kazimierz zeznał, że widział jak podejrzany zastrzelił 
Kołatacza Abrama  
/k. 272/. Świadkowie nie rozpoznali na okazanej im fotografii 
Lisikiewicza /Liśkiewicza/ tego, który brał udział w zabójstwach 
ludności w Skale. Umorzono wobec braku dowodów. 1947-48 K 
315.  
 
Kwietniewski Wawrzyniec  agronom w Urszulinie podejrzany o 
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współpracę z Niemami  
oraz także o zabicie Żydówki. Św. Graboś Franciszka zeznała, że 
podejrzany Sijka (?) Andrzej mówił jej że został pobity przez 
podejrzanego za to że ukrywał Żydów oraz że powszechnie było 
wiadomo, że podejrzany złapał jakichś Żydów i oddał ich Niemcom 
/k. 5, 19/. Ponownie przesłuchana odwołała zeznanie. Umorzone z 
braku dowodów winy. 1945-48, K 42 /poł. niepaginowana/.   
 
Sieciechowicz Zygmunt  podejrzany na podstawie zeznania żony 
Sieciechowicz Heleny o wskazanie Niemcowi Grojtnerowi kryjówki 
w pobliżu wsi Busówno gm. Olechowiec w wyniku czego ujętych 
zostało 7 radzieckich żołnierzy i czwórka Żydów z dzieckiem. Wg jej 
zeznania podejrzany złożył meldunek wspólnie z Saciem Józefem, 
byłym sołtysem wsi Sawin. Inni świadkowie nie potwierdzili 
zarzutów, nadto mieszkańcy wsi złożyli opinie dot. Sieciechowicz 
Heleny z której wynika że  była ona kochanką niemieckiego 
komendanta łagrów Grojtnera. /k.63/. Umorzono z braku dowodów 
winy, wobec Sacia Józefa zawieszono z powodu nieujęcia. 1947-48, 
K 71.  
 
Rzechowski Michał oskarżony przez Podsiadłowskiego Stanisława o 
zagrabienie we współpracy z Niemcami towarów znajdujących się w 
jego sklepie przy ul. Kalinowszczyzna 48 w Lublinie. Podejrzany 
podczas przesłuchania zeznał, że jeden z posiadanych sklepów kupił 
od Rubinsztajn Estery w czasie pierwszych wysiedleń do getta. 
Zeznaje też, że jego pracownik, za wiedzą jego i personelu firmy 
ukrywał w piwnicy syna Rubinsztajnowej, który dzięki temu uniknął 
wysiedlenia./k.9/ W podsumowaniu sprawy napisano że 
Rzechowski  
i jego wspólnik Noskiewicz wzbogacili się podczas okupacji kupując 
domy i sklepy pożydowskie /k.16/ Umorzone wobec braku 
dowodów winy. 1947, K 19.  
 
Wilczek (?) Niemiec pochodzący z Czech, inspektor rolny w majątku 
Podzamcze, podejrzany m.in. o spowodowanie śmierci 13 Żydów. 
Św. Świeży Janusz słyszał, że Wilczek wydał rozkaz zabicia tych 
Żydów za to, że jedna z kobiet nie zgłosiła się czy też spóźniła do 
pracy. Świadek widział zwłoki zamordowanych. /k. 1/. Umorzone z 
powodu śmierci podejrzanego.  1947-48, K 11.  
 
Tarajko Józefa podejrzana o współpracę z okupantem, dochodzenie 
wszczęte po złożeniu przez podejrzaną wniosku rehabilitacyjnego. 
Podejrzana przyznała się do podpisania volkslisty by ratować męża 
aresztowanego za działalność polityczną. Świadkowie zeznali że 
podejrzana wykorzystywała uzyskaną uprzywilejowaną pozycję do 
pomocy, w okresie likwidacji pomagała ludności żydowskiej, 
dostarczała paczki żywnościowe do obozu w Sobiborze ponadto św. 
Łapin Karol zeznał, że podejrzana ukrywała jego synka po 
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zamordowaniu przez Niemców jego żony, Żydówki. Umorzone 
wobec tego że podejrzana z narażeniem życia pomagała 
społeczeństwu polskiemu. 1947, K 30 /niepaginowane/. 
 
Borysiewiczowa Weronika podejrzana na podstawie 
zawiadomienia złożonego przez Dysia Andrzeja o zgłoszenie 
przynależności do narodu niemieckiego oraz wydawanie 
okupantowi Polaków i Żydów. Mąż podejrzanej był granatowym 
policjantem i został zastrzelony przez partyzantów. Umorzone 
wobec braku dowodów winy. 1946-47 K. 17.  
 
Dziurzyński /Dziura/Jan podejrzany  m. in. na podstawie zeznań 
Lipińskiej Marianny  
/k.9-12/ o to, że będąc sołtysem kol. Dratów w gm. Ludwin działał 
na szkodę osób prześladowanych ze wzgl. politycznych. Podejrzany 
nie przyznał się do winy, zeznał natomiast, że uchronił rodzinę 
Żydów Lipińskich przed wywiezieniem do getta. Św. Berger Regina 
zeznała, że kiedy Niemcy przyjechali zabrać Lipińskich syn Lipińskich 
ukrył się na strychu w domu podejrzanego i uważa że oskarżenie 
rzucone na sołtysa jest wynikiem złości Lipińskiej, spowodowanym 
faktem korzystania przez Dziurzyńskiego z części ich gospodarstwa 
po ich ucieczce /k 50/. Umorzone z braku dowodów winy.  
1947, K 100.   
 
Tylec Adam  podejrzany o to że w listopadzie 1942r. we wsi 
Głuszczyna gm. Zemborzyce wydał władzom niemieckim Itę 
Hochman. Oskarżenie wniosła córka, Edzia Hochman, która wraz z 
matką i siostrą  oraz innymi Żydami ukrywała się w okolicznych 
lasach. Zeznała, że po urządzonej przez Niemców łapance, 
ukrywający się razem z nimi Szmirman Srul widział Itę Hochamn na 
furmance podejrzanego. Powołuje się także na informacje uzyskane 
od Mitury Marianny, że po skończonej obławie Tylec przyprowadził 
jej matkę do mieszkania Tatry Wawrzyńca i kazał ją pilnować pod 
karą zawiadomienia Niemców /k 76-78/ Przesłuchana Mitura 
zeznała że Ita Hochamn nazywana Mendlową przyszła do jej domu 
ogrzać się, świadek ją nakarmiła /w domu był także Wójcik 
Stanisław/, potem poszła do swoich zajęć a kiedy wróciła nie było 
ani Żydówki ani Wójcika i świadek nie wie co się stało /k.80/. Św. 
Helfman Chil po łapance widział Hochmanową na wozie /k. 78/ 
Umorzone /dwukrotnie ze względu na zaskarżenie pierwszego 
umorzenia przez Edzię Hochman/ z braku dowodów winy. 1947-48. 
K.115.  
 
Kasiewicz Zygmunt podejrzany o zgłoszenie przynależności do 
narodu niemieckiego oraz  
to, że jako strażnik w obozie na Majdanku wykorzystywał położenie 
ludności żydowskiej poprzez wyłudzanie zegarków i innych 
kosztowności. Św. Wórslel Marta zeznała, że podejrzany opowiadał 
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jej, że był urzędnikiem w łagrze na Majadanku, pilnował Żydów, 
dostawał od nich złoto, zegarki i że złota mu nigdy nie brakowało 
/k. 7/. Żona podejrzanego zeznała, że mąż pracował nie w łagrze 
tylko w fabryce w której pracowali Żydzi z łagru naprzeciwko 
fabryki, a „po tym jak Żydów z tej fabryki wybili” to pracowali tam 
więźniowie z Majdanka, a mąż był magazynierem /k. 23/. 1947, K 
47 /częściowo niepaginowane/  
 

4 Sygn. GK 418/291 
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Zegzuła Roman podejrzany o to że od roku 1943 we wsi Wola 
Trzydnicka pow. Kraśnik działal na szkodę ludności polskiej poprzez 
wskazywanie okupantowi członków organizacji politycznych . Akta 
zawierają zeznania świadków dotyczące walk pomiędzy oddziałami 
AL. 
 i NSZ „Cichego”. Umorzone z braku dowodów winy. 1948 K. 185 / 
ok. 20 końcowych kart niepaginowane/.  
 
Borkowski Stanisław podejrzany o to ze spowodował aresztowanie 
Markowskiej Stanisławy oraz Michalczuk Feliksy oraz odebranie 
Markowskiemu Marianowi fabryki wody sodowej  
w Parczewie. Fabrykę tę Markowski prowadził wspólnie Mordkiem 
/Moszkiem/ Fajgenabumem. Markowskiego aresztowano w 
styczniu 1942r. ze względów politycznych  
i osadzono w więzieniu. Św. Michalczuk Hermina, siostra 
Markowskiegp zeznała że w chwili ostatecznego wysiedlenia Żydów 
z Parczewa, w listopadzie 1942r. gestapo opieczętowało  
i zamknęło fabrykę za to że miała spółkę z Żydami. Wg świadka za 
jakiś czas matka podejrzanego przyszła do fabryki z kluczami a 
podejrzany zaproponował Michalczuk prowadzenie fabryki w 
spółce /k. 29/ Świadkowie nie wiedzą czy Borkowski podpisał 
volkslistę. Umorzone z braku dowodów. 1948 K. 53 /kilka ostatnich 
kart w teczce niepaginowane/.  
 
Lewczuk Tadeusz  podejrzany o to że w okresie okupacji wraz z 
innymi /nazwiska nieustalone/ napadł w lesie we wsi Żulin gm. 
Pawłów pow. chełmski na Mariana Koca  
i Cwerna Gicela. Św. Koc zeznał, że w 1942r. wraz z Cwernem udali 
się do wsi Żulin celem nabycia pistoletu, w drodze powrotnej 
natknęli się w lesie na ludzi mówiących po polsku lub ukraińsku. 
Kiedy usłyszeli słowo „Żydy” zaczęli uciekać a tamci ich gonić, 
wywiązała się też strzelanina, mimo tego Żydom udało się wrócić 
do getta. Po wojnie, w rozmowie z Lewczukiem usłyszeli od niego 
że dużo zrobił dla Żydów, a kiedy spytali co takiego dowiedzieli się 
że swego czasu w lesie natknął się w lesie na Żydów, mógł ich 
zastrzelić ale tego nie zrobił /zeznania Gicela i Koca/. Św. Wdowiec 
Stanisław zeznał, że podejrzany trudnił się rabunkiem ale czy 
wydawał Żydów Niemcom tego nie wie. Umorzone z braku 
dowodów. 1948, K. 30. /niepaginowane/.  
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Mandrecka Maria, Marcinek Stanisława i Sebastian  podejrzani o 
to że w okresie okupacji w Lublinie wydali w ręce władz niemieckich 
Mendla Bronisława vel Kołtuna Bronisława, syna Mendel Anety, 
żony Mendla Artura. Aktualne nazwisko Sawicka Zuza. Wszczęte na 
podstawie pisma Sawickiej. Podejrzana Mandrecka zeznała, że 
pomagała Sawickiej ukrywać się, natomiast jej synka umieściła u 
swojej ciotki  Kwiatuszewskiej Weroniki. Kwiatuszewska zeznała, że 
do jej mieszkania przyszedł agent niemiecki i zabrał chłopca ze sobą 
/k.16/. Mandrecka zeznała, do jej mieszkania przyszedł w drugi 
dzień Bożego Narodzenia nieznany jej osobnik z synem Sawickiej, 
spytał czy to Żyd, pytał o miejsce pobytu matki, po czym kazał jej 
wsiąść do dorożki i pojechali na komendę policji na Szopena. On 
zabrał chłopca do środka, Mandrecka została w dorożce. Wyszedł 
już bez chłopca ale ona nie została aresztowana. Podejrzana 
zeznała też że po wejściu Sowietów spotkała tego agenta, który 
powiedział jej że wydał ich Marcinek / k. 12,13/. Umorzone z braku 
dowodów.  
1948, K 34. /połowa niepaginowana/  
 
Frańczak Jan podejrzany o ujęcie i wydanie władzom niemieckim w 
końcu r. 1943 lub początku 44, w Łukaszówce gm. Czajki pow. 
Krasnystaw, Żyda nieustalonego nazwiska. Świadkowie zeznają, że 
Żyda ujął volksdetusch Romanowski, a sołtys Frańczak tylko 
wyzanaczał podwodę. Św. Tokarski Józef zeznał, że na polecenie 
sołtysa Frańczaka Jana razem z Parzymięsem Józefem odwoził 
zatrzymanego Żyda.  Św. Palonek Stanisław zeznał, że na początku 
wiosny 1944r. nieznajomy Żyd zaszedł  do domu Parzymięsa 
Michała i tam rozpoznał go Frańczak, który dał znać Niemcom i zajął 
się odtransportowaniem mężczyzny do gminy Czajaki.  Podczas 
drogi Żyd zaczął uciekać i zastrzelił go N .. ski /nieczyt./ Tadeusz, 
obecnie nieżyjący. Teczka zawiera umorzenia wobec: Gradowski 
Antoni, Tokarski Józef, Parzymięso  Józef wobec braku dowodów 
winy, zawieszenie dochodzenia wobec Romanowskiego Stefana z 
powodu nieujęcia podejrzanego. Wobec Frańczaka Jana umorzone 
z braku dowodów winy. 1948, K. 50 /niepaginowane/. 
 
Zakrzewska Natalia  podejrzana o zgłoszenie przynależności do 
narodowości niemieckiej, współpracę z Niemcami i w szczególności 
o wydanie dwóch dziewczyn narodowości żydowskiej nieustalonych 
nazwisk. Św. Moszczyński Jan zeznał, że słyszał od byłej 
ekspedientki z domu Korzeniowskiej Leokadii, ze podejrzana 
wydała Niemcom dwie Żydówki ukrywające się u ob. Ciężkiego 
(Andrzeja) /k.4/ Św. Ciężki zeznał, że mieszkała u niego przez rok 
Maria Skorek/ Skworek?/, posiadająca aryjskie dokumenty. 
Pewnego razu przyszedł jakiś żandarm niemiecki i zabrał ją 
ponieważ jak powiedział, była Żydówką. Kto doniósł że Skowrek jest 
Żydówką tego świadek nie wie. Odwiedzała ją też inna dziewczyna 
którą świadek widywał jeszcze po zabraniu Skworek przez 
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żandarma /k. 44/. Umorzone z braku dowodów winy. 1948, K 90. 
/ok. 20 ostatnich niepaginowane/.  
 
Radej Jan, Skiba Andrzej, Skiba Jan, Skiba Leon Bizionek /Biziorek/ 
Antoni (?)  oskarżeni przez Cwekien Itę-Libę o to, że w 1940r. 
wykorzystując sytuację Żydów, wyrzucili z młyna parowego na 
Olszance jej ojca Abrama-Dawida Cweklina który wraz z 
Liberbaumem Boruchem Lejbą był dzierżawcę tego młyna. Św. 
Dudka Leon, młynarz, zeznał, że nigdy nie słyszał by podejrzani w 
sposób niewłaściwy odnosili się do dzierżawców Żydów. Podejrzani 
nadto wyjaśnili, że podczas okupacji młynem administrował 
nieżyjący Biziorek Antoni i tylko on rozliczał się z dzierżawcami. 
Umorzono wobec śmierci Biziorka i braku dowodów wobec 
pozostałych podejrzanych. 1948, K 20 /niepaginowane/.  
 
Rybka Józef, Rybka Władysław  oskarżeni przez Rozensztajna 
Abrama o spalenie w październiku 1942r. we wsi Tomaszowice gm. 
Jastków pow. lubelski, domu będącego jego własnością, uprzednio 
ograbiając mieszkanie ze znajdujących się wewnątrz ruchomości. 
Rozensztajn zeznał że w 1942r, sołtys Zieliński Jan przybył do jego 
domu i kazał lokatorom  udać się do Bełżyc. Cześć udała się do 
Bełżyc gdzie zostali wymordowani, natomiast Rozensztajn z synami 
pozostał i  ukrywał się na strychu domu. Powołani przez 
oskarżającego świadkowie zeznają, że dom rzeczywiście spłonął ale 
nikt nie widział żeby któryś z podejrzanych polał go naftą i podpalił 
jak podaje Rozensztajn. 1948, K 40 /paginacja przypadkowa/.  
 
Król Rozalia, Pożarczuk Marta podejrzane o to że wydały Niemcom 
dwoje dzieci żydowskich ukrywających się przy straganie Szymaniak 
Augustyny  na targu miejskim  
w Chełmie. Oskarżenie wniosła Szymaniak. Umorzone wobec braku 
dowodów winy.  
1948, K 14.  
 
Dercz, Zdzitowiecki, Wierciński oskarżeni przez Knapińskiego 
Romana o to, że Dercz jesienią 1942r., w Nałęczowie, pomówił go o 
żydowskie pochodzenie w skutek czego Zdzitowiecki w asyście 
sołtysa na polecenie komendanta policji Wiercińskiego 
doprowadzili go do lekarza w celu potwierdzenia aryjskiego 
pochodzenia. Wg doniesienia Knapińskiego Dercz pełnił funkcję 
dozorcy Żydów i znęcał się nad nimi podczas pracy. Umorzone 
wobec braku dowodów. 1946. K 18.  
 
Rotrubin-Radomski Adam, prawnik, major WP, zastępca 
przewodniczącego Sądu Poznańskiego Wojennego Okręgu, 
podejrzany na podstawie anonimu o to że podczas okupacji w 
Lublinie, pełniąc funkcję oficera Sanitarnej Komisji w getcie dużym 
a następnie małym i na Majdanku Tatarskim znęcał się nad 
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Rotrubin-Radomski Adam, prawnik, major WP, zastępca 
przewodniczącego Sądu Poznańskiego Wojennego Okręgu, 
podejrzany na podstawie anonimu o to że podczas okupacji w 
Lublinie, pełniąc funkcję oficera Sanitarnej Komisji w getcie dużym 
a następnie małym i na Majdanku Tatarskim znęcał się nad 
ludnością żydowską podczas akcji przesiedleńczych. Teczka zawiera 
zeznania dotyczące działania Komisji Sanitarnej a także działań 
konfidentów niemieckich spośród ludności żydowskiej. Umorzone 
wobec braku dowodów. 1945-51. K. 320 .  
 
Konopalenko Paweł, Konoplenko Tatiana, Kułaczkowska Olga 
podejrzani o zgłoszenie przynależności do narodu niemieckiego. 
Św. Smutek Jan zeznał, że znał podejrzanego Konoplenko od 
1933r.podejrzany był pułkownikiem wojsk kozackich i w 1920r. 
przeszedł wraz ze swym oddziałem na stronę Polski, był członkiem 
Związku Kaniowszczyków i Żeligowszczyków. Podczas okupacji 
zgłosił przynależność do narodu niemieckiego a swoje dzieci – 
Natalię i Włodzimierza - posłał do szkoły niemieckiej w Chełmie. Syn 
Włodzimierz początkowo należał do polskiej organizacji 
niepodległościowej  którą zdradził, w wyniku czego ok. 200 osób 
zostało aresztowanych i wywiezionych. Św. zeznał, że kiedy 
napomknął o tym w rozmowie z podejrzanym ten powiedział, że 
wspomniana organizacja składała się z Żydów a nie z Polaków /k.3/ 
W 1946r. dochodzenie zawieszono wobec nieujęcia podejrzanych, 
w 1952r. umorzono w oparciu o dekret z 20 lipca 1950r.  
1946-1952r. K 23.  
 
Zagraba Bolesław komendant straży pożarnej w Trawnikach, 
oskarżony przez Sikorskiego Michała, wachmana z obozu w 
Trawnikach o współpracę i interesy z Niemcami.  
Umorzone z braku dowodów winy.1946-47, K 19.  
 
Grzywaczewski Feliks  oskarżony przez Regułę Annę o to że w lipcu 
1942r. oskarżył ją przed Niemcami o handel z Żydami w wyniku 
czego została aresztowana i osadzona na Majdanku. Umorzone 
wobec braku dowodów winy. 1946, K 27.  
 
Matuszewski Andrzej, Matuszewski Władysław, Szewczak 
Stanisław, Dębowczyk Jan, podejrzani na podstawie doniesienia o 
to że podczas okupacji we wsi Długie, gm. Wólka ograbili a 
następnie wydali w ręce władz niemieckich dwie osoby 
narodowości żydowskiej. Św. Podlecki Jan zeznał, że dobrze mu 
znani Żydzi z Kalinowszczyzny najęli Matuszewskiego żeby ich 
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przewiózł z Lublina do Łęcznej. Matuszewski w drodze, w Długiem 
ich obrabował. Kiedy następnego dnia Żydzi dopominali się u 
Matuszewskiego zwrotu zrabowanych rzeczy, ten nie chciał im nic 
oddać. Żydzi udali się na posterunek policji ze skargą. Policjant 
przyszedł do Matuszewskiego, wlał mu kilka batów i zabrał na 
posterunek z którego Matuszewski po godzinie wrócił, a Żydzi nie. 
Świadek nie widział żeby policjant odbierał rzeczy 
Matuszewskiemu. Umorzono z braku dowodów winy.  
1946-47 K 30 /niepaginowane/.  
 
Woźniak Kazimierz podejrzany na podstawie skargi Pupiskiej Frydy, 
córki Wagnera Abrama, o to że wykorzystując sytuację Żydów, 
pozbawił dzierżawcę Wagnera Abrama, na mocy wyroku sądowego 
zabezpieczenia warunków umowy w postaci kaucji w wysokości 60 
m. pszenicy, motywując to niedotrzymaniem warunków umowy 
dzierżawnej. Umorzono wobec braku dowodów. 1946-47,  K 4.  
 
Tarkowski Kazimierz, Zdunek Jan podejrzani o ujęcie i wydanie w 
1942r, na terenie wsi Czerwonka gm. Firlej Soni Szpigelsztajn i jej 
syna 5-letniego Mondka w wyniku czego oboje zostali 
zamordowani. Kobieta została dowieziona furmanką powożoną 
przez Tarkowskiego do posterunku policji, pobita po czym 
wywieziono ją i zastrzelono w pobliżu cegielni w Firleju  Dziecko 
zamordowano następnego dnia. W zameldowaniu o przestępstwie 
Szpigelsztajn Abram podał, że wiedząc że Niemcy będą konfiskować 
gospodarstwa żydowskie, przepisał swoje na sąsiada i zameldował 
się jako pracownik, natomiast jego brat Icek, ojciec Soni 
Szpigelsztajn, przepisał swoje gospodarstwo na Tarkowskiego 
Kazimierza. Tarkowski w zeznaniu podaje że Szpigelsztajn Icek, dał 
mu 12m pola ornego i 2 morgi łąki „a to dlatego ze ja byłem jako 
fornal u niego i jezdem tam do dzisiaj” /k.15/ 
W 1942r. Szpigelsztajn Abram, uprzedzony przez wujta gminy 
Firelej, Kropfa, o planowanej likwidacji Żydów, zaczął się ukrywać 
wraz z rodziną. Kiedy ukrywał się w stogu koło stodoły Zdunka 
Szczepana (takie imię podane w oryginale zeznania), słyszał jak 
Tarkowski chwalił się, że kiedy następnego dnia po zastrzeleniu 
Soni Szpigelsztejn, Niemcy ranili uciekającego jej synka, Tarkowski 
dobił go łopatą i zakopał w rowie. Szpigelsztajn podaje też że druga 
jego bratanica Szpigelsztejn Jenta została zamordowana w 1945r. w 
domu byłego sołtysa Zdunka Jana /k.21/. W stosunku do Zdunka 
Jana umorzone wobec działania w stanie wyższej konieczności, w 
stosunku do Tarkowskiego Jana wobec braku dowodów winy w 
postępowaniu. Zażalenie na umorzenie złożone przez Szpigelsztajna 
oddalono ponieważ prawa osób pokrzywdzonych /zamordowanej 
Soni Zylbersztajn i jej synka/ mogą być reprezentowane wyłącznie 
przez osoby wymienione w art. 66 K.P.K. /małżonek, rodzice, dzieci 
i wnuki/ co nie dotyczy Szpigelsztajna Abrama, dla którego 
zamordowana Szpigelsztajn Sonia była bratanicą.    
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1946, K 63.  
 
Trybuła Salomeja /Salomea/  oskarżona przez Wójtowicza 
Władysława o to że podczas okupacji wydała Niemcom męża 
Trybułę Adama i brata Gawrona Czesława w wyniku czego obaj 
zostali aresztowani i rozstrzelani. Wójtowicz zeznał ponadto, że 
podejrzana wskazała żandarmom, Racę Abrama z Żyda z Zaklikowa 
który w następstwie tego został zastrzelony /k.18/. Umorzone z 
braku dowodów. 1946-47. K. 33  
 
Schultz Daniel,  żandarm niemiecki posterunku w Piaskach w latach 
1941-44, podejrzany o znęcanie się i mordowanie ludności cywilnej. 
Przesłuchani świadkowie potwierdzili wyjątkowe okrucieństwo 
podejrzanego wobec ludności żydowskiej osadzonej w getcie w 
Piaskach. Św. Helfman Chil widział jak podejrzany wraz z innymi 
żandarmami posterunku Ablem, Zawadą Szolczykiem i 
komendantem Kressem łapali Żydów spędzali na kirkut i tam ich 
rozstrzeliwali. Wg świadka podejrzany zastrzelił; Szyme Faszinga, 
Icka Dreszera i jego syna Jankiela, a Moszka Szwarzbiera zastrzelił w 
jego mieszkaniu. /k.33/. Umorzone wobec śmierci podejrzanego. 
1946-47. K. 65.  
 
Dziedziczak Zygmunt i inni /Dziedziczak Mieczysław, Dziedziczak 
Kunegunda/ podejrzani na podstawie doniesienia złożonego przez 
Lewandowską Stanisławę o zamordowanie we wsi Pietrowice pow. 
puławski, ukrywających się u nich Żydów z Łodzi: Rozenberga, 
właściciela kilku piekarń na Rzgowskiej, Cołę - rzeźnika, Mordkę- 
rzeźnika który (miał sklep na Rzgowskiej) oraz jeszcze dwóch 
których ukrywali. Lewandowska widziała jak podejrzani zastrzelili 
kolejno wszystkich /k. 2,3/. Podejrzani nie przyznali się do pobytu 
we wskazanej przez Lewandowską wsi. Św. Coła Dawid zeznał, że 
nikt z rodziny Ćołów nie wyjeżdżał pod Puławy celem ukrycia się 
/k.38/, św. Rozenberg Fiszer zeznał, że nie jest mu wiadome, żeby 
jakiś członek rodziny Rozenberg został zamordowany w woj. 
sandomierskim /k.39/ 1948, K 50.  
 
Śniegoń Alojzy  podejrzany o to że podczas okupacji w Lublinie 
wydał w ręce okupanta studentów K.U.L. oraz brał udział w akcjach 
przeciwko Żydom, rabując i bijąc ich.  
Św. Kostka Franciszek zeznał, że podejrzany jeździł z Niemcami na 
wysiedlanie Żydów  po powiatach województwa lubelskiego i zwoził 
rabowane towary, którymi potem handlował. Św. zeznał, że 
podejrzany chwalił się że bije w okrutny sposób Żydów którzy przed 
nim uciekają nawet oknami. Umorzone z braku dowodów 
winy.1948, K 50 /niepaginowane/.  
 
Sakacz Konstanty  podejrzany o współpracę z Niemcami oraz 
znęcanie się nad robotnikami polskimi i żydowskimi  podległymi mu 
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jako kierownikowi Zarządu Drogowego we Włodawie. Św. 
Tarcókiewicz (?) Marian zeznał, że kiedy wraz z innymi robotnikami 
żydowskimi i polskimi pracował na drodze, podejrzany przyjechał 
razem z policją ukraińską  
i pobił wraz z nimi Żydów. Umorzone z braku dowodów winy. 1948. 
K 60 /niepaginowane/  
 
Kowalczyk Stanisława oskarżona o to że w  kwietniu 1941r. w 
Lublinie doniosła władzom okupacyjnym, że Zakrzewski Aleksander, 
duchowny Kościoła Narodowego ochrzcił rodzinę żydowską 
Mozerów i Feliksów, oraz dopomógł im w uzyskaniu dokumentów 
aryjskich, w wyniku czego Niemcy aresztowali Zakrzewskiego i 
Mozerów. Zakrzewski zmarł w więzieniu a Mozerowie zginęli w 
obozie koncentracyjnym. Sąd Okręgowy w Lublinie wyrokiem z dn. 
15 marca 1949r. uniewinnił Kowalczyk Stanisławę. 1949, K 21 
/niepaginowane/  
 
Karliński Franciszek oskarżony o to że jako granatowy policjant w 
Izbicy gm. Tarnogóra brał udział w dokonywaniu zabójstw ludności 
cywilnej, zabijając dwóch Żydów. W uzasadnieniu Aktu oskarżenia 
napisano, że oskarżony  brał udział w akcjach likwidacyjnych 
skierowanych przeciwko ludności cywilnej w osadzie Izbica w roku 
1943 podczas których masowo rozstrzeliwano ludność żydowską na 
miejscowym cmentarzu żydowskim, świadek Nowosadzki Antoni 
widział jak Karliński zastrzelił z karabinu dwóch Żydów, świadek 
Suszek Stanisław i Nizioł Władysław widzieli jak  oskarżony pilnował 
Żydów na rynku, prowadził na miejsce kaźni oraz ich bił /k.2/. Brak 
oryginałów zeznań świadków.  
W dn. 8 listopada 1948r. Sad Okręgowy w Lublinie wydał wyrok 
uniewinniający.  
W dn. 6grudnia 1948 Prokuratura Sądu Okręgowego w Lublinie 
wniosła wniosek o kasację wyroku do Sądu Najwyższego w 
Warszawie. 1948-49 K 34.  
 
Robanowski /Robakowski/ Jan  podejrzany o to że jako członek 
policji niemieckiej brał udział w zabójstwach ludności polskiej i 
żydowskiej oraz odbieraniu żywności. Podejrzany zeznał że podczas 
okupacji pracował na stacji benzynowej w Rembertowie a potem w 
Kraśniku gdzie sprawował nadzór na pracami w stopniu feldfebla. 
W Kraśniku do prac przy benzynie doprowadzani byli Żydzi z obozu 
śmierci w Kraśniku. Podejrzany był kilkakrotnie świadkiem egzekucji 
wykonanych na Żydach złapanych po próbie ucieczki, ale egzekucje 
wykonywane były przez SS i gestapo i podejrzany nie brał w nich 
udziału. Umorzono z braku dowodów winy. 1948, K 52 /ostatnie 
karty niepaginowane/.  
 
Juszczak Jan /Chmiel Michał, Tatara Bolesław, Kozłowski Jan/ 
podejrzani  o to że w okresie okupacji w kol. Uher gm. Krzywiczki 
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pow. Chełm, ujęli i wydali żandarmerii niemieckiej Żyda Kistermana 
Srula. Św. Przeworski Karol zeznał, że podczas warty nocnej w 
kolonii Uher, razem ze wspólnikiem udał się do domu niejakiego 
Miszczaka, z którego po chwili wyszedł Żyd imieniem Srul, praujący 
w firmie torfowej. Rozmawiali z nim, a po godzinie przyszedł 
komendant milicji wiejskiej Chmiel Michał i kazał dwóm 
milicjantom Juszczakowi Janowi i Tatarze Bolesławowi zaprowadzić 
go do sołtysa Kozłowskiego Jana. Co się z nim dalej stało tego 
świadek nie wie /3 karta od początku/. Podejrzani nie przyznali się 
do winy, potwierdzają że takie zdarzenie miało miejsce ale co do 
szczegółów ich zeznania się różnią. Umorzone wobec braku 
dostatecznych dowodów winy.  
1948, K 26.  
 
Bąbolewski Marian  podejrzany na podstawie anonimu o 
współpracę z żandarmerią niemiecką w Piaskach k/Lublina. Wg 
doniesienia podejrzany jeździł z żandarmerią, wydawał Polaków 
oraz zdzierał ubrania ż Żydów. Ponadto, po ucieczce Niemców, 
razem z kolegą nazwiskiem Szeląg  ps. „Grom” wstąpił do bandy 
rabunkowej i zastrzelił w Bychawie sześcioro Żydów chwaląc się, że 
„zrobił kontyngent”. Św. Malteni Anna zeznała, że podejrzany 2 lata 
przed końcem wojny wstąpił do AK z centralą w Bychawie. Świadek 
dobrze znała podejrzanego, ale nie wie nic żeby brał on udział w 
mordowaniu Żydów. W owym czasie dochodziło do starć pomiędzy 
partyzantami z AK i BCh, które często kończyły się śmiercią. Zeznała 
także: „ Zdarzały się na porządku dziennym wypadki mordowania 
Żydów przez partyzantów, którzy posuwali się nawet do palenia 
Żydów w ( nieczyt. ) słomy, jednak nie widziałam aby Bąbolewski 
brał bezpośrednio udział w takich morderstwach”/k. 6/. Podejrzany 
po wkroczeniu Armii Czerwonej został aresztowany za 
przynależność do AK, skazany i osadzony we Wronkach. Na mocy 
pierwszej i drugiej amnestii zwolniony po odbyciu 1,5 roku kary. 
Umorzone wobec braku dowodów winy. 1948, K 24 /połowa 
niepaginowana/.  
 
Borucki Konstanty podejrzany o działalność na szkodę ludności 
polskiej poprzez konfiskowanie na targu w Lublinie owoców i 
warzyw. W toku śledztwa św. Kosowska Helena zeznała, ze 
podejrzany otrzymał od Niemców pożydowski sklep na ul. Szewskiej 
/k.5/. Umorzone wobec braku dowodów winy. 1948, K 90 /ok. 15 
końcowych niepaginowane/.  
 
Boguta Jadwiga podejrzana na podstawie anonimu o to że podczas 
okupacji wydała swojego brata Wertmana Jana wraz z rodziną, 
oskarżając ich o żydowskie pochodzenie w wyniku czego wszyscy 
zginęli.. Podejrzana, z pochodzenia Żydówka, przeszła wraz z 
rodziną na katolicyzm niemniej jej pochodzenie było znane 
władzom, a za wyjście bez opaski z gwiazdą podejrzana skazana 
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była na rok więzienia. Śledztwo wykazało że autorką anonimu była 
Dolińska Wiesława, która nie znała podejrzanej w czasie okupacji 
ale od 1946 r. mieszkały w jednym domu i były w złych stosunkach. 
Umorzone z braku dowodów winy.1948, K 15 /niepaginowane/.  
 
Sysa Franciszek podejrzany na podstawie doniesienia Rogowskiego 
Antoniego i Kamińskiego Józefa o to, że w Łopienniku Dolnym gm. 
Łopiennik pow. Krasnystaw, wraz z żoną Sysa Katarzyną ujął Żyda z 
Warszawy nieustalonego nazwiska, przywiązał go do koni i jadąc 4 
km do posterunku bił go batem. Po odstawieniu człowiek ten został 
zabity. Teczka zawiera także akt umorzenia dochodzenia /1948-
49r./ wobec Katarzyny Pawelec primo voto Sysa, podejrzanej o 
zawiadomienie urzędnika gminy Łopienniki Starczukowskiego, że 
we wsi znajduje się Żyd, w wyniku czego Starczukowski wraz z Sysą 
Franciszkiem ujęli Żyda i doprowadzili do zarządu gminy. 
Przesłuchana św. Dziduch Maria na zapytanie o człowieka którego 
Sysa przywiózł wraz z kilkoma ludźmi, którego prawdopodobnie 
zamordowano zeznała, że człowieka przywieziono do mieszkania 
Sysy, tam go bito, a po tym biciu "wsiedli na furmanki i udali się w 
kierunku Wieprza i tam dopiero zamordowali tego człowieka 
którego po kilku dniach wyłowiono z Wieprza" /k. 16/. Dochodzenie 
wobec Sysy Franciszka umorzono z braku dowodów winy.  1945, K 
60 /ok. 2o końcowych niepaginowane/. 
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Sysa Franciszek podejrzany na podstawie doniesienia Rogowskiego 
Antoniego i Kamińskiego Józefa o to, że w Łopienniku Dolnym gm. 
Łopiennik pow. Krasnystaw, wraz z żoną Sysa Katarzyną ujął Żyda z 
Warszawy nieustalonego nazwiska, przywiązał go do koni i jadąc 4 
km do posterunku bił go batem. Po odstawieniu człowiek ten został 
zabity. Teczka zawiera także akt umorzenia dochodzenia /1948-
49r./ wobec Katarzyny Pawelec primo voto Sysa, podejrzanej o 
zawiadomienie urzędnika gminy Łopienniki Starczukowskiego, że 
we wsi znajduje się Żyd, w wyniku czego Starczukowski wraz z Sysą 
Franciszkiem ujęli Żyda i doprowadzili do zarządu gminy. 
Przesłuchana św. Dziduch Maria na zapytanie o człowieka którego 
Sysa przywiózł wraz z kilkoma ludźmi, którego prawdopodobnie 
zamordowano zeznała, że człowieka przywieziono do mieszkania 
Sysy, tam go bito, a po tym biciu "wsiedli na furmanki i udali się w 
kierunku Wieprza i tam dopiero zamordowali tego człowieka 
którego po kilku dniach wyłowiono z Wieprza" /k. 16/. Dochodzenie 
wobec Sysy Franciszka umorzono z braku dowodów winy.  1945, K 
60 /ok. 2o końcowych niepaginowane/. 
 
Chrzanowski Mieczysław  podejrzany o to że był konfidentem 
gestapo na terenie  Brześcia n/Bugiem i Małoryt oraz wydał 
Niemcom Barczaka (?) oskarżając go o ukrywanie Żydówki 
nieustalonego nazwiska powodując ich aresztowanie i rozstrzelanie. 
Ponadto przyczynił się do aresztowania Czajko Kazimierza 
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oskarżając go o wydanie  tej Żydówce karty pracy.  
Św. Eustrat-Lustrynowicz Eugeniusz zeznał, że o wypadku 
powieszenia Barczaka i Żydówki rozmawiał z Niemcem inż. Krauze 
który wielu ludzi uratował od śmierci, że wszystkie wypadki śmierci 
są z oskarżenia jednostek Polaków podobnych do Chrzanowskiego.  
1948. K 120. /20 końcowych niepaginowane/.  
 
Plato Anna i Leopold podejrzani o zadeklarowanie przynależności 
do narodu niemieckiego. Podejrzani przyznali się do podpisania 
deklaracji pod przymusem, przesłuchani świadkowie zeznali że 
podejrzani zachowali mimo to swą polskość. Św. Borensztajn Klara 
zeznała, że podejrzana Plato ukrywała ją wielokrotnie wraz z 
córeczką Sabiną podczas wysiedleń w Izbicy /k. 1/. Umorzone ze 
względu na niepodleganie karze z mocy art. 4 dekretu. 1946, K 53.  
 
Pietrzykowska Stefania  podejrzana o zgłoszenie przynależności do 
narodu niemieckiego. Podejrzana przyznała się do podpisania listy z 
obawy przed represjami. Św. Kreft Janina zeznała, że podejrzana 
podczas wysiedleń Żydów z Parczewa w 1942r. ukryła na terenie 
hurtowni wyrobów tytoniowych w której pracowała 100 Żydów, 
oraz lekarza Żyda wraz  
z żoną oraz żydówkę Kozłowską z córką  /k 33/ . Umorzone ze 
względu na fakt że podejrzana z narażeniem życia okazywała 
pomoc społeczeństwu polskiemu. 1946-47. K 40.  
 
Ślusarski Jan i Oleksiuk Józef podejrzani o doprowadzenie jesienią 
1943r. 11-letniej Żydówki do policji kryminalnej. Św. Piskorski 
Andrzej zeznał, że dziecko zostało zabrane przez podejrzanych z 
mieszkania jego teściowej Adamczyk Marii, w którym nocowało, 
świadek podejrzewa że podejrzani zamordowali dziewczynkę, 
ponieważ miała zaszyte w ubraniu kosztowności /k. 14/. Św. 
Adamczyk Maria zeznała, że dziewczynkę przyprowadziła do niej 
Erlichowa i prosiła o przenocowanie dziecka. Następnego dnia 
świadek wyszła po zakupy na wieś i kiedy wróciła dziecka już nie 
było /k.18/. Umorzone wobec braku dowodów winy. 1945-47. K 26.  
 
Hipsz Tadeusz podejrzany o to że podpisał volkslistę, wstąpił do 
gestapo i na terenie Buczacza i Lwowa brał udział w mordowaniu 
Polaków, Żydów i Rosjan. W zeznaniu  
św. Wolfa Seifera nazwisko podejrzanego zapisane zostało Hűbsch, 
świadek zeznał, że podejrzany brał czynny udział w akcji likwidacji 
Żydów w Buczaczu /k. 8/. Umorzone z braku dowodów winy.  1945-
56. K 62.  
 
Kamenc /Kamentz/ Artur, Jermonia i Eugenia dochodzenie 
wszczęte na podstawie wniosku o rehabilitację złożonego przez 
podejrzanych. Przesłuchani świadkowie zeznali,  
że podejrzany podpisał listę przynależności najprawdopodobniej 
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pod silną presją okupanta, niemniej wobec ludności polskiej 
zachowywał się lojalnie, wiele osób ratując przed wywózką do 
Niemiec na roboty. Świadkowie zeznają także, że Kamenc, który był 
administratorem elektrowni w Chełmie, przechowywał na jej 
terenie kilka rodzin żydowskich. 1945-47. K 70 /niepaginowane/.  
 
Pacholuk Józef oraz Wielgus Władysław podejrzani o ujęcie wraz z 
policją granatową w majątku Kulik dwóch jeńców radzieckich oraz 
wydanie po akcji przeciwko partyzantóm jeńca. Ponadto św. 
Fedoniuk Józefa zeznała, że widziała jak Wielgus Władysław, 
Iwaniuk Władysław i Nadolski Władysław odwozili wozem 
Żydówkę Morgensztajnową z Siedliszcza, którą ujęli w majątku 
Kulik, gm. Cyców i odwieźli do żandarmerii. Rzeczy kobiety zabrał 
Iwaniuk Władysław. Przesłuchani w tej sprawie świadkowie zeznali,  
że wiadomo im że Morgensztajnowa ukrywała się i ktoś ją wydał, 
ale nie wiedzą kto.  
Św. Skorak Konstanty, podczas okupacji sołtys wsi Kulik zeznał, że 
Żydówkę wydał nieżyjący Horynak Władysław. Umorzone z braku 
dowodów winy. 1948 K 80 /niepaginowane/.  
 
Łyjak Stanisław oraz Dziwisz Feliks, Dziwisz Jan, Dzik Adolf 
podejrzani o udział w zabójstwie kilkorga Żydów w kol. Boiska gm. 
Dzieszkowice pow. Kraśnik. Św. Gałkowski Franciszek zeznał, że wie 
od byłego sołtysa kol. Boiska że w zabudowaniach Dziwisza Feliksa 
ukrywali się Żydzi którzy zostali wymordowani, ale przez kogo 
świadek nie wie /k 4/. Św. Łuszczak Ludwik zeznał, że u Dziwisza 
ukrywało się dwóch mężczyzn, ojciec miał na imię Sender, lat ok. 50 
i syn ok. 16lat, którzy zostali zamordowani w 43 lub 44r. Wg 
świadka w zagajnikach przy starej wsi Boiska ukrywało się więcej 
Żydów którzy mieli tam schron i też zostali wymordowani ale przez 
kogo świadek nie wie /k.5/. Św. Libuta Józef zeznał, że słyszał od 
nieżyjącej Ickówny Ryfki, że Żyd Sender został zabity wraz z dziećmi 
i żoną przez Dziwisza Feliksa /k 4/. Umorzone wobec braku 
dowodów.  1948 K 40 /paginacja częściowa, numery kart 
powtarzają się/.  
 
Antoniewicz Teodor  podejrzany o to że jako nadleśniczy lasów we 
Włodawie gorliwie wypełniał zarządzenia władz okupacyjnych 
przyczyniając się do dewastacji zabytkowych obszarów leśnych oraz 
o znęcanie się nad zatrudnionymi w lasach robotnikami także 
żydowskimi. Podejrzany nie przyznał się do winy, w zeznaniu podał, 
że jeden ze świadek Szymański Józef zeznający przeciwko niemu, 
podczas pobytu podejrzanego w Sosnowicy chwalił się pokazując 
miejsce gdzie wraz z innymi zakopał Żydów zabitych przez 
Niemców. 1948-49. K 30 /niepaginowane/.  
 
Bartoszcze Franciszek, Jan, Kazimierz  podejrzani na podstawie 
doniesienia złożonego przez Żyda prawdopodobnie nazwiskiem 
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Erlichman /w zawiadomieniu podaje nazwisko matki/ ocalałego z 
pogromu o sprowadzenie do lasu niedrzwickiego koło Krężnicy Jarej 
żandarmerii niemieckiej w wyniku czego grupa ukrywających się 
tam Żydów została wymordowana, ciała rozebrane do naga przez 
podejrzanych i ograbione. Wg składającego doniesienie, podejrzani 
strzelali do Żydów razem z Niemcami. W wyniku tego mordu zginęli 
następujący mieszkańcy Niedrzwicy: Erlichamn Rywka, Lederman 
Rywka, Josek, Szajndla oraz pięcioro dzieci Ledermanów, Wajnblat z 
córeczką, Justyna z Wajnblatów oraz jeszcze kilka osób. Wg 
doniesienia przy życiu pozostał Lewin Szmul. Wg świadków, 
miejscowa ludność została zapędzona do zakopania zwłok które 
Niemcy wcześniej odarli z ubrań. Umorzone z braku dowodów. 
1948 K 20 /niepaginowane/.  
 
Lech Jan  podejrzany o zamordowanie dwóch żydowskich rodzin 
ukrywających się w jego zabudowaniach w Czechowie Dolnym, gm. 
Konopnica, pow. Lublin. Św. Dorycki Feliks słyszał od Kozak Marii, 
że podejrzany sprowadził dwie rodziny które ograbił i zamordował. 
Przesłuchany świadkom nie jest im wiadomo o tym by podejrzany 
ukrywał Żydów. Umorzone z braku dowodów winy. 1948. K 15 
/niepaginowane/.  
 
Kwiatoń Szymon  sołtys gromady Chłaniów, podejrzany o 
współpracę z Niemcami a ponadto wskazanie rodziny Lewickich i 
oskarżenie o przechowywanie Żydów w wyniku czego rodzina ta 
została wymordowana. Podejrzany zeznał, że słyszał że Lewiccy byli 
oskarżeni m.in. przez Żydów o kradzież i z tego powodu zostali 
przez Niemców zabici.  
1948, K 30 /niapaginowane/.  
 
Kapeluszny Eustachy podejrzany o współpracę z Niemcami, za co 
został podczas okupacji skazany na śmierć przez organizację 
podziemną, przy czym wyrok nie został wykonany, gdyż Kapeluszny 
wiedząc o wyroku ukrywał się. Kapeluszny podejrzany jest także o 
udział w wysiedleniu z młyna we wsi Fryszerka gm. Chadel 
żydowskich właścicieli Hochsztejnów  
i przejęcie młyna na swoja korzyść. Św. Adam Drewniak vel 
Erlichman zeznał, że w listopadzie 1941r. był we młynie  swojej 
ciotki Elki Hochsztajn i został wysiedlony wraz z rodziną. W akcji 
uczestniczył Kapeluszny, który znęcał się nad nimi i nie pozwolił 
zabrać żadnych rzeczy. Świadek zeznał, że Kapeluszny przejął cały 
majątek będący własnością jego ciotki /k. 2, 17/. Św. Kamiński 
Bolesław zeznał, że Kapeluszny z Kaziewiczem (wspólnikiem) 
wysiedlali Żydów /k. 3/ przesłuchany ponownie zeznał, że nie 
pamięta czy wówczas kiedy Kapeluszny przybył do Fryszerki Żydzi 
jeszcze tam byli /k. 87/. Umorzone wobec braku dostatecznych 
dowodów winy. 1948-49, K 110.  
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Kapeluszny Eustachy podejrzany o współpracę z Niemcami, za co 
został podczas okupacji skazany na śmierć przez organizację 
podziemną, przy czym wyrok nie został wykonany, gdyż Kapeluszny 
wiedząc o wyroku ukrywał się. Kapeluszny podejrzany jest także o 
udział w wysiedleniu z młyna we wsi Fryszerka gm. Chadel 
żydowskich właścicieli Hochsztejnów  
i przejęcie młyna na swoja korzyść. Św. Adam Drewniak vel 
Erlichman zeznał, że w listopadzie 1941r. był we młynie  swojej 
ciotki Elki Hochsztajn i został wysiedlony wraz z rodziną. W akcji 
uczestniczył Kapeluszny, który znęcał się nad nimi i nie pozwolił 
zabrać żadnych rzeczy. Świadek zeznał, że Kapeluszny przejął cały 
majątek będący własnością jego ciotki /k. 2, 17/. Św. Kamiński 
Bolesław zeznał, że Kapeluszny z Kaziewiczem (wspólnikiem) 
wysiedlali Żydów /k. 3/ przesłuchany ponownie zeznał, że nie 
pamięta czy wówczas kiedy Kapeluszny przybył do Fryszerki Żydzi 
jeszcze tam byli /k. 87/. Umorzone wobec braku dostatecznych 
dowodów winy. 1948-49, K 110.  
 
Przystupa Władysław podejrzany na podstawie doniesienia 
złożonego przez Sampolińskiego Stanisława o współpracę z gestapo 
ma terenie Chełma, przez co wielu Polaków było wywiezionych do 
obozów a Żydów rozstrzelanych. Umorzone z braku dowodów winy.  
1948, K 38.  
 
Skwarek Józef  podejrzany na podstawie donosu o denuncjowanie 
ukrywających się Żydów, a w szczególności o zamordowanie trójki 
dzieci lubelskiego kupca Atlassa od którego uprzednio wziął jako 
zapłatę kilka kilogramów złota. Świadkowie potwierdzają, że 
Skwarek ukrywał dzieci Atlasa. Św. Kobyliński Antoni (poprzednie 
nazwisko Szloma Gruber), zeznał, że podejrzany którego poznał w 
1941r. ratował go po jego ucieczce z Majdanka, przechowując go 
kilka dni u siebie a następnie wyrabiając mu fałszywe dokumenty. 
Kiedy świadek ukrywał się u  Wójcikowej Bronisławy, Skwarek 
ponosił koszty z tym związane. Świadek zeznaje też, że widział 
córeczkę Atalsowej którą Skwarek przechowywał u dozorczyni 
Bajanowskiej i wie że dziecko udało się przechować do wyzwolenia, 
po czym zostało zabrane przez gminę żydowską /k. 51-54/. Św. 
Pilichowska Stanisława siostra podejrzanego zeznała, że mieszkała 
we wsi Biadaczka u gospodarza Sugiera Władysława.  
W 1943r,  Żydówka nazwiskiem Atlas, dała temu gospodarzowi na 
przechowanie dwóch swoich synków w wieku 7 i 9 lat, za co ten 
otrzymywał wynagrodzenie. Kiedy matkę zabrano do getta, za 
utrzymanie chłopców płacił podejrzany Skwarek. Kiedy w 
listopadzie 1943r. okupant zapowiedział surowe kary za 
przetrzymywanie Żydów, Sugier odwiózł dzieci do Lublina, a 
podejrzany ukrył je u swojego brata w Kozłówce. Kiedy tam zrobiło 
się zbyt niebezpiecznie, przywiózł dzieci ponownie do Biadaczki do 
Sugiera. Sugier wywiózł dzieci za wieś i kazał im iść na piechotę do 
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Lublina. Dzieci wróciły do gospodarstwa i jeszcze przez 2 dni Sugier 
ukrywał je w stodole po czym zniknęły. Świadek widziała kilka dni 
później dzieci niejakiego Rojka  w ubrankach w których byli mali 
Żydzi. Sugier został w marcu 1944r. zabity przez partyzantkę 
żydowską./ k 72-73/  Umorzone z braku dowodów.  
1948, K 145.  
 
Derkacz Wladysław  podejrzany na skutek doniesienia złożonego 
przez Maślonę Mieczyślawa o to że podczas okupacji podejrzany 
brał ochotniczo udział w wysiedlaniu Żydów których przewoził z 
Zamościa do Izbicy, oraz o przywłaszczanie sobie ich rzeczy. 
Przesłuchani świadkowie zeznają, że słyszeli Derkacz woził Żydów 
na stracenie, ale nie byli świadkami tych czynów. Umorzone wobec 
braku dowodów winy. 1948-49. K 35.  
 
Wróbel Mieczysław podejrzany na podstawie anonimu o to, że jako 
sołtys wsi Depułtycze gm. Krzywiczki wskazał jesienią 1942r. 
ukrywających się w pobliskim lesie siedmioro Żydów w wyniku 
czego zostali na miejscu rozstrzelani przez Niemców. Umorzone z 
braku dowodów winy. 1948, K 11.  
 
Chyżyński Józef podejrzany o oskarżenie Wach Sierpińskiej Marii o 
przechowywanie Żyda, wskutek czego została aresztowana i 
osadzona w więzieniu w Lublinie. Przesłuchana Sierpińska zeznała, 
że podczas okupacji handlowała na rynku w Lublinie nabiałem a 
czasem Żydzi z getta przychodzili do jej mieszkania po towar. 
17.11.1942r. kiedy jeden z nich nocował w jej pokoju, nad ranem 
przyszli agenci po cywilnemu i jeden żandarm, przeszukali 
mieszkanie i zatrzymanego Żyda zastrzelili koło domu. Świadek nie 
wie kto ją wydał i kategorycznie zaprzecza jakoby komukolwiek 
mówiła, że to Chyżyński zawiadomił gestapo. 1946-47, K 40 
/połowa niepaginowana/.  
 
Krawiński Antoni podejrzany na podstawie zawiadomienia 
złożonego przez M. Fuksmana i R. Osiukowskiego, o to że jako były 
likwidator żydowskich spółdzielni kredytowych w Lublinie wyłudzał 
od gminy żydowskiej pieniądze rzekomo celem dostarczenia ich 
gestapo. Wojewódzki Komitet Żydowski w Lublinie nie 
odpowiedział na wysłaną przez Prokuraturę Sądu Specjalnego w 
Lublinie prośbę o nadesłanie materiałów dowodowych do sprawy, 
nie zdołano też przesłuchać autorów doniesienia ze względu na 
nieustalenie miejsca pobytu. Umorzono z braku dowodów winy. 
1946-47,  K 13.  
 
Lutz Maria  podejrzana o to, że w Lublinie, wykorzystując sytuację 
Żydów, zagarnęła oddany jej na przechowanie przez Hufnagiel 
Lusię, kosztowny pierścionek, którym Hufnagiel Lusia i jej siostra 
Hufnagiel Irka miały przekupić strażnika więzienia na Majdanku i 
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wydostać się na wolność. Irka Hufnagiel zginęła. Lusia Hufnagiel 
przedostała się do Szwecji. Doniesienie złożył wuj pokrzywdzonej 
Menasz Szpiro. Św. Gryga Rolińska Wanda zeznała, że utrzymywała 
do czerwca 1944r. kontakt listowny z Irką Hufnagiel i na jej prośbę i 
z pisemnym upoważnieniem udała się do podejrzanej po odbiór 
pierścionka, czego nie udało jej się uzyskać, jako że podejrzana 
oświadczyła że pierścionek oddała już ciotce Irki Hufnagiel, Gieni 
Szpiro. Przy czym, świadek znała Gienię Szpiro i wiedziała od niej, że 
ta już próbę odzyskania podjęła, ale podejrzana odmówiła, 
twierdząc że nie zna Szpiro i nie wie czy może jej oddać /k 38/. 
Umorzone wobec braku dostatecznych dowodów winy.  
1946-48, K 46.  
 
Gołębiowski Józef podejrzany o to ze w1942r. w Bychawie, 
wykorzystując sytuację Żydów, korzystając z ochrony żandarmerii 
niemieckiej, zabrał z młyna będącego własnością Kuny i Szmula 
Cajgów urządzenia młynarskie które przeniósł do własnego młyna 
znajdującego się w Zakrzówku. Doniesienie złożył Szmul Cajg, który 
kilkakrotnie podejmował próby polubownego załatwienia z 
Golębiowskim sprawy. Św. Siemion Dominik zeznał, że był wynajęty 
przez Gołębiowskiego jako wozak do przewiezienia urządzeń, wg 
świadka nie było tam żandarmerii a młyn był zamknięty. Klucze do 
kłódki przywiózł niejaki Dworak i wydał Gołębiewskiemu wszystko 
co znajdowało się we młynie/ k. 8/. Podejrzany twierdzi, że kupił 
sporne wyposażenie młyna od Dworaka Antoniego, który był 
likwidatorem tego młyna, co potwierdza wdowa po nim. Św. Erlich 
Syma, która widziała jak Gołębiowski przywiózł maszyny z młyna z 
Bychawy do Zakrzówka zeznała, że Gołebiowski przekonywał ją by 
ta w razie czego zeznała że Gołębiowski kupił urządzenia od 
Dworaka za co otrzyma wynagrodzenie/k. 38/. Cajg Szmul podaje w 
zeznaniu, że podczas demontażu rozmawiał z Gołębiowskim który 
na pytanie co robi odpowiedzieć miał: "przed wojną były wasze 
rządy, teraz są nasze", ponadto zeznał, że po wysiedleniu Żydów do 
Bełżyc a potem na Majdanek, ukrywał się wraz z rodziną w lesie aż 
do 28.01.1943r. kiedy to ktoś ich oskarżył i z 15 osób tylko on jeden 
się uratował, resztę Niemcy rozstrzelali /k.58-61/. Umorzono z 
braku dowodów. 1946, K 62.  
 
Gęba Antoni i Jakubowski Leon podejrzani o udział w zabójstwie 
rodziny żydowskiej z Bychawy /właścicieli sklepu tekstylnego/ 
ukrywającej się u Pachołka Andrzeja we wsi Leśniczówka gm. 
Bychawa.. Okoliczności w jakich dokonano zabójstwa opisuje 
dokładnie św. Pachołek Florentyna, matka. Świadek nie rozpoznała 
w napastnikach nikogo znajomego, podaje natomiast, że od ludzi ze 
wsi wie, że doniesienie że w gospodarstwie ukrywani byli Żydzi do 
sołtysa zgłosił Gęba Antoni /2 i 3 karta w teczce/. Św. Cajg Szmul 
zeznał, że od żony nieżyjącego Pachołka słyszał, że ukrywających się 
w Leśniczówce Żydów zastrzelili na podwórku Pachołka Gęba 
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Antoni i Jakubowski Leon. Umorzone wobec braku dowodów winy. 
1946-47. K 10 /niepaginowane/.  
 
Taras Jan, podejrzany o to że jako policjant ukraiński we Włodawie, 
brał udział w znęcaniu się nad Polakami oraz w rozstrzeliwaniu 
Żydów. Św. Garal Mikołaj zeznał, że zna podejrzanego od 1941r. i 
jak we Włodawie likwidowano Żydów, w czym uczestniczyła policja 
ukraińska, to świadek widział podejrzanego w mundurze i z bronią i 
z tego wnioskuje że podejrzany w tym uczestniczył. 
/k.5,6/.Umorzono wobec braku dowodów. 1946-47, K 90 /ok. 20 
końcowych niepaginowane/.  
 
Dziechciarski Antoni podejrzany o to że jako funkcjonariusz policji 
kryminalnej w Puławach działał na szkodę ludności prześladowanej 
ze względów politycznych. Św. Gajda Kaziemiera zeznała, że 
widziała jak podejrzany zastrzelił na podwórzu komisariatu 
Żydówkę z Ireny /nazwisko nieustalone/ i zerwał jej z szyi naszyjnik 
/k.5/. Umorzone z braku dowodów winy. 946-47, K 130.  
 
Pytel Leon podejrzany na podstawie zawiadomienia złożonego 
przez Fersztmana Wolfa o współpracę z Niemcami, poprzez 
wskazywanie w 1942r. kryjówek w których ukrywali się Żydzi. 
Fersztman podaje, że podejrzany wskazał kryjówkę w Bełżycach w 
której ukrywał się on, jego babka Fersztman Febe i ciotka Gardel 
Kunde, które w wyniku tego zostały zabite. Jemu udało się uciec i 
ukrywał się u Humickiego Stanisława w Bełżycach. Św. Zylbernadel 
Moszek zeznał, że widział jak podejrzany za okupacji chodził z 
Niemcami i 13.10.1942r. wskazał żandarmerii schrony przy ul. 
Zamkowej w Lublinie w których ukrywali się Żydzi i razem z 
żandarmerią odkrywał te schrony. Ponownie przesłuchany zeznał, 
że tylko słyszał że podejrzany szkodził ludności żydowskiej. 
Pozostali świadkowie nie wiedzą nic o współpracy podejrzanego z 
Niemcami czy o działaniu na szkodę ludności polskiej czy 
żydowskiej. Św. Kamiński Wacław zeznał, że Fersztman oskarżył 
Pytla, celem wyłudzenia od niego pieniędzy. Umorzone z braku 
dowodów winy. 1946-47. K 30 /niepaginowane/.  
 
Ryl Zygmunt Józef, Ryl Zygmunt Edward podejrzani o to że w 
okresie okupacji niemieckiej w miejscowości Mościce Górne, gm. 
Damaczewo, pow. brzeski, byli członkami zbrojnej organizacji SD, 
brali udział w akcjach przeciwko ludności polskiej, ujęli i rozstrzelali 
2 jeńców radzieckich oraz oskarżyli przed władzami niemieckimi 
Purznowę Wasilię o żydowskie pochodzenie w wyniku czego ta 
została aresztowana i najprawdopodobniej rozstrzelana. Św. 
Chorąży Stanisław zeznał, że kobieta ta pracowała u niego przez ok. 
2 lata, wcześniej natomiast pracowała jako służąca u inspektora 
szkolnego Woroniuka /Woronieckiego/, Żyda który uciekł na 
początku okupacji, a ją zostawił do pilnowania rzeczy /k. 23/. 
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Ryl Zygmunt Józef, Ryl Zygmunt Edward podejrzani o to że w 
okresie okupacji niemieckiej w miejscowości Mościce Górne, gm. 
Damaczewo, pow. brzeski, byli członkami zbrojnej organizacji SD, 
brali udział w akcjach przeciwko ludności polskiej, ujęli i rozstrzelali 
2 jeńców radzieckich oraz oskarżyli przed władzami niemieckimi 
Purznowę Wasilię o żydowskie pochodzenie w wyniku czego ta 
została aresztowana i najprawdopodobniej rozstrzelana. Św. 
Chorąży Stanisław zeznał, że kobieta ta pracowała u niego przez ok. 
2 lata, wcześniej natomiast pracowała jako służąca u inspektora 
szkolnego Woroniuka /Woronieckiego/, Żyda który uciekł na 
początku okupacji, a ją zostawił do pilnowania rzeczy /k. 23/. 
Umorzone z braku dowodów winy. 1946-47. K  68 /paginowane do 
k. 63/.  
 
Wójtowicz Józef  podejrzany o współudział w dokonaniu we wsi 
Batoż zabójstwa w wyniku czego zginęli: Chaim Borensztajn, (M ?) 
Borensztajn, Gitli Glas oraz cztery osoby o nieustalonych 
nazwiskach. Św. Borensztajn Icek zeznał, że Żydzi ci zabici zostali w 
kryjówce. Tydzień później troje dzieci których rodzice zostali zabici 
zgłosiło się na posterunek, ponieważ nie miały środków do życia. 
Świadek, który ukrywał się na pobliskim cmentarzu zeznał, że 
widział jak Wójtowicz wyprowadził dzieci pod las i tam je zastrzelił.  
Od ludzi świadek słyszał, że komendant posterunku nie chciał 
zastrzelić dzieci, podjął się tego podejrzany. W teczce znajduje się 
zawiadomienie że podejrzany został zabity przez bandę w dn. 
01.11.1947r. Umorzone wobec śmierci podejrzanego. 1946-47, K 5.  
 
Litwinienko Aleksander podejrzany o to że podczas obławy na 
partyzantów zabił partyzanta Kazimierskiego Karola z miejscowości 
Curyn, gm. Wisznice, pow. Włodawa. Św. Sakowicz Stanisław 
zeznał, że podejrzany w sierpniu 1942r. po wymordowaniu Żydów 
w Łonizach (?) zabierał im ubrania i przeszukiwał w poszukiwaniu 
kosztowności /k. 11/. Umorzone z braku dowodów winy. 1947, K 
20.  
 
Wlaźlik Edward podporucznik w Samodzielnym B-nie Ochrony 
Sztabu Generalnego, podejrzany m.in. o to, że podczas okupacji, 
jako członek komisji kontyngentowej współpracował z okupantem 
na szkodę ludności wiejskiej. W odpisie postanowienia o 
aresztowaniu napisano, że podejrzany, do chwili wyzwolenia 
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zamieszkały we wsi Szczucyn, woj. lubelskie, od 1943r. należał do 
organizacji NSZ i brał udział w likwidacji oddziału GL im. Kilińskiego 
pod Borowem.  Ponadto św. Rutkowski Cyprian  podczas 
konfrontacji zeznał, że jesienią 1942r. kiedy do Szczucyna 
przyjechała żandarmeria niemiecka w sprawie pożaru, ktoś doniósł 
Niemcom że w pobliżu Szczucyna ukrywają się w bunkrach Żydzi, 
żandarmeria udała się tam żeby Żydów zlikwidować i podejrzany 
był wraz z nimi. Czy podejrzany brał udział w rozstrzeliwaniu 
Żydów, tego świadek nie wie /k. 78/. Umorzone wobec braku 
dowodów. 1946, K 182.  
 
Kadłubowska Maria, Kadłubowski Jan podejrzani o współpracę z 
Niemcami na terenie Włodawy. Podejrzana w piśmie do 
prokuratury podaje, że podczas okupacji ukrywała dwoje Żydów: 
kobietę nazwiskiem Goldfarowa, która wyjechała potem do 
Warszawy oraz Abrama Hiemie który poszedł potem do partyzantki 
/k. 7 od końca/. Umorzono z braku dowodów winy. 1946-47 K. 
59./paginowane do k. 49/.  
 
Radzyński Mieczysław Mordechaj, do 1943r. mieszkaniec 
warszawskiego getta, potem więzień obozów koncentracyjnych w 
Budzyniu, Vaihingen, Hessental, Dachau. Podejrzany o to, że jako 
blokowy wykazał się wyjątkowym okrucieństwem wobec 
współwięźniów. Wydany przez władze amerykańskiej strefy 
okupacyjnej. Przesłuchani świadkowie nie potwierdzili stawianych 
zarzutów. Teczka zawiera dokumenty Headquorters Third United 
States Army, Judge Advocate Section, przekazane polskim 
władzom. Umorzone z braku dowodów winy. 1946-47, K 80 
/niepaginowane/.  
 
Kurys Stanisław, Fidut /Fedut/ Władysław  podejrzani o wydanie 
we wsi Żabia Wola Żyda, krawca z Lublina, nazwiskiem lub 
przezwiskiem Bulc. Podejrzanych obciąża Janiszewski  Stanisław, 
podejrzany o wskazanie żandarmerii niemieckiej kryjówki we wsi  
Mętów gm. Zęborzyce, w wyniku czego 6 Żydów /3 mężczyzn i 3 
kobiety/ zostało rozstrzelanych. Janiszewski zeznał, że jako 
wartownik wiejski został zmuszony do wydania ukrywających się 
Żydów, przez Mazura Szczepana, sołtysa, oraz agronoma Gęca 
Władysława. Wskazuje też że wie o Tylca Jana, który ukrywał u 
siebie Żyda krawca że Kurys i Fedut oskarżyli go o ukrywanie, a 
zrobili to po nieudanym napadzie na Żyda któremu chcieli zabrać 
pieniądze /k. 2,3/. Św. Tylec zeznał, że faktycznie ukrywał Żyda, że 
Niemcy zrobili u niego rewizję w poszukiwaniu "żydowskiej bandy" i 
w wyniku bicia przyznał się do ukrywania krawca, którego wówczas 
nie było w zabudowaniach. Wskazał też miejsce gdzie mógł w tym 
czasie być, Niemcy kazali mu doprowadzić się do tego miejsca i Żyd 
został ujęty. Św. Tylec nie wie kto go oskarżył przez Niemcami o 
ukrywanie Żyda. /k.14/.  
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Św. Sidorek Piotr u którego ujęto Żyda, zeznał, że chodziły pogłoski 
że to Kurys wydał Tylca /k. 48/. Umorzono wobec braku dowodów. 
1946-47, K 75 /pagin. do k. 66/.  
 
Mazur Szczepan, Gęca Władysław  podejrzani o nakłonienie we wsi 
Żabia Wola Janiszewskiego Stanisława do wydania Niemcom 6 
Żydów ukrywających się we wsi Mętów. Św. Jeleniewski Józef 
zeznał, że podejrzani zmusili Janiszewskiego, który był w tym czasie 
komendantem straży wiejskiej, strasząc go oskarżeniem do 
Niemców. Umorzone wobec braku dowodów winy. 1946, K. 45.  
 
Puchacz Franciszek podejrzany o podpisanie volkslisty oraz o to że 
w okresie okupacji brał udział wraz z żandarmerią w ujmowaniu 
osób narodowości żydowskiej.  Św. Mrugała Stanisław zeznał, że 
podejrzany wraz z żandarmerią niemiecką przeprowadził w jego 
zabudowaniach rewizję w poszukiwaniu ukrywających się Żydów, 
których świadek faktycznie ukrywał i którzy zostali znalezieni. /k. 5/ 
Św. Osuch Wawrzyniec zeznał, że widział jak podejrzany razem z 
synem, wspólnie z żandarmerią wyciągał Żydów z kryjówek, pędzili 
na kirkut i "tam tych żydów strzelano". Wg świadka podejrzany 
posiadał pożydowski dom w którym nadal mieszka a kilka domów 
po Żydach dostał od Niemców do rozbiórki, rozebrał i wywiózł do 
Ujazdowa, na zabudowania gospodarcze /k. 6/ . W dalszym ciągu 
dochodzenia świadkowie zmienili zeznania, twierdząc że 
podejrzanego  nie znają. Umorzone z braku dowodów winy. 1946,  
K. 51.  
 
Czajczyński Maksymilian podejrzany o handel mieniem 
pożydowskim. Św. Prażmo Michał, zeznał, że mając sklep w pobliżu 
getta przy ul. Nowej, miał możność widzieć "jak Wyłupski Jan, Hinz 
Bruman, i trzeci Niemiec Kurt z rewolwerami w ręku po lewej 
stronie ul. Kowalskiej strzelali do Żydów, rabowali i zrabowane 
walizki wynosili do pocztowca Maksymiliana Czajczyńskiego" /k. 
druga w teczce/. Umorzono wobec śmierci podejrzanego. 1946-47. 
K 10. 
 
Kozak Wincenty podejrzany na podstawie doniesienia złożonego 
przez Aleksandra vel Szyję Herca o to że w Chełmie podczas 
okupacji, zajął przy pomocy Niemców mieszkanie oraz sklep 
rzeźnicki wraz z wyposażeniem należące do ojca i rodziny 
zgłaszającego. Rodzina została wysiedlona i zginęła w Chełmie. 
Podejrzany nadal mieszka w mieszkaniu Herca, który z obawy przed 
podejrzanym dotąd nie zgłaszał sprawy, ale podjąwszy decyzję o 
wyjeździe na zachód i zmianę adresu, zdecydował także zgłosić 
sprawę odnośnym władzom /k 1,2/. Umorzone z braku dowodów 
winy. 1946, K 50 /pagin.do k. 32/.  
 
Psuj Franciszek podejrzany na podstawie doniesienia złożonego 
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przez Korenfelda Joska o ujęcie i doprowadzenie do wartowni 
13latka Chaima Lebencbojma, ukrywającego się u mieszkańca wsi 
Liszno, gm. Pawłów, niejakiego Maleszy. Wg doniesienia w 
wartowni znajdował się Porada Jan, który chciał wyprowadzić 
chłopca, ale podejrzany zagroził mu doniesieniem do Niemców /k. 
19/ Św. Porada zeznał, że nie wie kto złapał chłopca /k. 21/. Św. 
Seraj Wincenty zeznał, że chłopiec ukrywał się w torfowiskach 
nieopodal wsi i widział jak pewnego dnia Psuj prowadził go do 
swego domu a następnego dnia do gminy gdzie byli policjanci i 
żandarmeria niemiecka /k. 22/. Umorzone wobec braku dowodów 
winy.  
1946-47, K 54 /pagin. do k. 43/  
 
Wójcik Stefan podejrzany na podstawie anonimowego doniesienia 
o to że razem z Ukraińcami z "obozu wyszkoleniowego SS" w 
Trawnikach znęcał się nad Żydami. Przesłuchani świadkowie nie 
potwierdzili postawionych zarzutów, św. Zagroba Edward zeznał, że 
podejrzany nie współpracował z Niemcami tylko prowadził kontakty 
w getcie żydowskim. /k. 8/. Umorzone wobec braku dowodów. 
1945-47 K 21.  
 
Pilichowski Stanisław  podejrzany na podstawie zameldowania o 
przestępstwie złożonym przez Kokoszko Marię o to, że wraz z 
niemieckimi żandarmami brał udział w rozstrzeliwaniu Polaków i 
Żydów. Kokoszko widziała, jak podejrzany dowodził akcją 
rozładowywania ok. 50 wagonów którymi przywieziono do 
Nałęczowa Żydów z Wiednia. Żydzi ci zostali przewiezieni następnie 
furmankami do obozu w Opolu. Trzeciego dnia kiedy Kokoszko 
znów była na dworcu kolejowym w Nałęczowie, widziała że Żydzi 
zostali wywiezieni, ale zostały  ciała rozstrzelanych, które były 
ściągnięte w jedno miejsce. Od kolejarzy dowiedziała się że zostali 
rozstrzelani przez konwojujących żandarmów /k. 6,7/. Św. Kuwełka 
Sanisław rozpoznał na okazanym zdjęciu mężczyznę który w 1942r. 
był tłumaczem podczas egzekucji 11 Polaków i jednego Żyda /k. 14/ 
i św. Krajewski Teodor zeznał, że widział jak podejrzany razem z 
innymi rozstrzeliwał podczas tej egzekucji /k. 15/.Podejrzany 
zeznał, że nazywa się Pilchowski nie Pilichowski, oraz że od 
listopada 1939r. do grudnia 1944r. przebywał w obozach dla 
internowanych na Węgrzech. Wskazni przez podejrzanego 
świadkowie którzy razem z nim byli w obozach, potwierdzili 
zeznania. Umorzono wobec braku dowodów winy. 1948-49. t. 1 K. 
118, t. 2 K 40 /t. 2 niepaginowany/.  
 

9 Sygn. GK 418/695 
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Pilichowski Stanisław  podejrzany na podstawie zameldowania o 
przestępstwie złożonym przez Kokoszko Marię o to, że wraz z 
niemieckimi żandarmami brał udział w rozstrzeliwaniu Polaków i 
Żydów. Kokoszko widziała, jak podejrzany dowodził akcją 
rozładowywania ok. 50 wagonów którymi przywieziono do 
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Nałęczowa Żydów z Wiednia. Żydzi ci zostali przewiezieni następnie 
furmankami do obozu w Opolu. Trzeciego dnia kiedy Kokoszko 
znów była na dworcu kolejowym w Nałęczowie, widziała że Żydzi 
zostali wywiezieni, ale zostały  ciała rozstrzelanych, które były 
ściągnięte w jedno miejsce. Od kolejarzy dowiedziała się że zostali 
rozstrzelani przez konwojujących żandarmów /k. 6,7/. Św. Kuwełka 
Sanisław rozpoznał na okazanym zdjęciu mężczyznę który w 1942r. 
był tłumaczem podczas egzekucji 11 Polaków i jednego Żyda /k. 14/ 
i św. Krajewski Teodor zeznał, że widział jak podejrzany razem z 
innymi rozstrzeliwał podczas tej egzekucji /k. 15/.Podejrzany 
zeznał, że nazywa się Pilchowski nie Pilichowski, oraz że od 
listopada 1939r. do grudnia 1944r. przebywał w obozach dla 
internowanych na Węgrzech. Wskazni przez podejrzanego 
świadkowie którzy razem z nim byli w obozach, potwierdzili 
zeznania. Umorzono wobec braku dowodów winy. 1948-49. t. 1 K. 
118, t. 2 K 40 /t. 2 niepaginowany/.  
 
Kolasiński Stefan podejrzany m. in. że jako kierownik Zarządu 
Drogowego w Puławach działał na szkodę osób prześladowanych ze 
wględów politycznych i narodowościowych oraz o to, że oskarżył 
Rzeczkowskiego Wacława do władz niemieckich, w skutek czego 
ten został wywieziony do Oświęcimia gdzie zginął. Świadkowie 
którzy pracowali w tym samym urzędzie zeznali, że podejrzany 
nadużywając stanowiska wykorzystywał Rady Żydowskie i getta, 
które musiały mu się opłacać za łagodniejsze traktowanie przy 
robotach przymusowych, "judenraty w Markuszowie, Baranowie i 
innych miejscowościach musiały mu dawać różne produkty oraz 
materiały bławatne" /k. 6/. Umorzone wobec braku dowodów 
winy. 1949-50. K 65/ pagin. do k. 59/.  
 
Demeńczyk Aleksander t. 1  i Demeńczyk Bronisława  t. 2 zam. w 
Lublinie, podejrzany o podpisanie volkslisty. Podejrzani przyznali się 
do winy, tłumacząc że była to jedyna droga by zwolnić z więzienia 
osadzoną tam Bronisławę.  Św. Symcha Turkieltaub zeznał, że 
podejrzani znaleźli dla niego kryjówkę po ucieczce z Majdanka, nie 
wzięli za to żadnego wynagrodzenia i potem wielkrotnie u nich 
bywał /t. 1 k. 55/. Umorzone wobec śmierci podejrzanych w obozie 
pracy w Krzesimowie. 1945-46. t 1.  85, K  t. 2 K 60 /pagin. do k. 35/ 
Obie teczki wypełnione są głównie zeznaniami i wyjaśnieniami 
podejrzanych oraz korespondencją dochodzeniową.  
 
Langiewicz Janina  podejrzana o podpisanie volkslisty. Podejrzana 
przyznała się. W teczce znajduje się informacja że rodzice 
podejrzanej od końca 1942r. ukrywali dziecko Jerzego Izaaka 
Rozencwajaga./k. 35/. Umorzone wobec tego że czyn podejrzanej 
nie podlega karze. 1944-47, K. 104 /paginowane do k. 95/.  
 
Sakowski Szymon i inni /Michaluk Stefan, Pilipiuk Piotr, Głucki 
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Prokop, Antoniuk Aleksander/ oskarżeni wskazanie władzom 
niemieckim w Leśniewicach, gm. Rakołupy pow. chełmski, Chomę 
Michała, jako ukrywającego jeńców radzieckich w wyniku czego 
Choma wraz z żoną został zamordowany oraz o ujęcie i wydanie 
Niemcom 3 Żydów. Sakowskiemu nie postawiono zarzutu udziału w 
ujęciu Żydów. Sąd Okręgowy w Lublinie uniewinnił Sakowskiego. W 
uzasadnieniu uniewinnienia Antoniuka Aleksandra napisano, że 
ponad wszelka wątpliwość ustalone zostało, że 3 Żydów ujęła 
ludność Pliskowa samorzutnie, wypełniając polecenie Niemców. W 
teczce brak zeznań świadków. 1946-47. K. 20 /niepaginowane/.  
 
Sokołowski Władysław,  lekarz powiatowy i lekarz więzienny w 
Chełmie, podejrzany o zgłoszenie przynależnośći do narodu 
niemieckiego. Podejrzany przyznał się do podpisania volkslisty, przy 
czym zeznał, że zrobił to w porozumieniu z organizacją /k.23/. 
Postępowanie wszczęte na podstawie anonimowego doniesienia, w 
którym zarzucono Sokołowskiemu, że jest Żydem, przyjął 
podaństwo niemieckie oraz przyjmowanie ogromnych łapówek za 
pomoc w zwalnianiu z więzienia /k. 9/. Św. Brustman Szloma będąc 
w więżieniu w Chełmie widział jak podejrzany przynosił swoje 
lekarstwa do więzienia i bardzo pomagał więźniom. Św. słyszał, że 
podejrzany robił starania w sprawie zwolnienia ludzi z więzienia ale 
ile za to brał świadek nie wie /k. 66/. Umorzone wobec śmierci 
podejrzanego.1945-46, K. 104.  
 
Jaworski Jan oskarżony o dokonanie w dniu 02.01.1940r. kradzieży 
pasów transmisyjnych z młyna majątku Świerszczów, gm. 
Wiszniewice, własnosćWiślickiego Jana. W sprawie na świadków 
powołani byli m.in. Buchbinger Herszek z Włodawy, Pilcer Dawid z 
Cycowa, gm. Wiszniewice. Brak zeznań świadków. Skazany na rok 
więzienia i grzwnę. 1941, K 8 /niepaginowane/.  
 
Podkowiński Włodzimierz podejrzany na podstawie doniesienia 
złożonego przez Kaczmarczuka Władysława o to że jako sekretarz 
rejonowy milicji ukraińskiej w Maniewiczach, brał udział w mordach 
dokonywanych w getcie. Św. Walewska Ewa zeznała, że podejrzany 
podpisywał wyroki śmierci na Polaków oraz likwidował getto 
żydowskie w lesie (?) /t.2, k.18/. Teczka zawiera akt oskarżenia 
przeciwko Podkowińskiemu Włodzimierzowi w którym zarzuca mu 
się udział w 1942r. w zabójstwie nieokreślonej ilości osób cywilnych 
narodowości polskiej i żydowskiej w lesie w pobliżu Maniewicz 
pow. kowelskiego. Św. Tokarierski (nazw. niecz.) Witold, zeznał, że 
w końcu sierpnia lub początkach września 1943r. w lesie koło 
Maniewicz miała miejsce masowa egzekucja Żydów spędzonych z 
całej gminy. Wg mieszkańców Maniewicz rozstrzelano ok. 3ooo 
osób. Egzekucji dokonywali niemieccy żandarmi, Ukraińcy mieli za 
zadanie otoczyć las i strzelać do zbiegów. Czy podejrzany 
uczestniczył w egzekucji tego świadek nie wie. /t.2, k.59/. 
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Umorzone wobec braku dowodów. 1945 - 47. t.1 K. 91, t.2 K. 2.  
 
Sosnówka Stanisław  podejrzany na podstawie skargi Gelhochaman 
Chany. Podejrzanemu zarzuca się zamordowanie w Zdziłowicach w 
marcu 1943r. Chaima, Szajndli, Moszka i Joska Gelhochmanów. Św. 
Aptekarz Chaja zeznała, że była w pobliżu kiedy jakaś banda 
"zdejmowała" rodzinę Gelhochmanów z chlewka. Rozpoznała głos 
Chaima Gelhochamana mówiącego " Stasiek, co robisz, ja cię 
ratowałem z więzienia w Lublinie przed wojną a ty mi teraz tak 
robisz". Banda liczyła ok. 8 osób, ale z powodu ciemności świadek 
nie rozpoznała nikogo z bandy. /k. 21/. Umorzono wobec śmierci 
podejrzanego.  
1945-48. K. 34.  
 
Maciejewski Antoni  z-ca sołtysa w Siostrzytowie gm. Jaszczów, 
pow. lubelski, oskarżony o wydanie jesienią 1942r. polecenia 
zatrzymania i odtransportowania do posterunku P.P. w Biskupiach 
wraz z Zielińskim Janem i Siudziakiem Władysławem dwóch jeńców 
radzieckich. Teczka zawiera wnioski o umorzenie dochodzeń 
prowadzonych przeciwko: Berneckiemu Wacławowi, podejrzanemu 
o ujęcie i  wydanie wraz z Podniesińskim Stanisławem we wsi 
Siostrzytów 2 Żydówek nieustalonej tożsamości, przy czym w 
uzasadnieniu umorzenia napisano, że z zeznań świadków wynika, że 
to Podniesiński, który ukrywał Żydówki odwiózł je, natomiast 
Berneckiego przy tym nie było, zatem dochodzenie umorzono z 
braku dowodów, oraz dochodzenia przeciwko Zielińskiemu Janowi i 
Siudziakowi Władysławowi, podejrzanym m.in. o ujęcie i wydanie 2 
Żydówek nieustalonego nazwiska. Wobec Zielińskiego umorzono z 
powodu jego  śmierci, wobec Siudaka zawieszono z powodu 
nieujęcia. W teczce brak zeznań świadków. 1946-47, K. 13 
/niepaginowane/.  
 
Kelm Julian  oskarżony o to, że w 1941r. w Horodyszczu. pow. 
Włodawa a następnie w Rossoku tejże gminy, jako z-ca 
komendanta obozu pracy dla ludności żydowskiej brał udział w 
dokonywaniu zabójstw nieustalonej ilości osób. Teczka nie zawiera 
zeznań świadków, brak wyroku. 1947-48, K. 6.  
 
Zawistowski Bernard oskarżony o to, że jesienią 1942r. w lesie wsi 
Zamołdycze, gm. Wołoskowola, pow. włodawski jako z-ca sołtysa 
wsi Zamołodycze wraz z sołtysem Jatczukiem Stanisławem  
przeprowadził przy pomocy mieszkańców obławę na ludność 
żydowską w wyniku czego ujętych 16 osób, m.in. Mendal, Stoła  
wydał w ręce żandarmerii które je rozstrzelała. Brak zeznań. W 
teczce znajduje się pismo Sądu Okręgowego w Lublinie, który 
zawiadamia, że Zawistowski Bernard został uniewinniony. 1946-47, 
K. 8.  
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Menhofer - Grajner Barbara  podejrzana o to że w obozie w 
Sławatyczach, pow. Włodawa "grasowała jako gestapówka" i 
znęcała się na ludnością żydowską. Z zeznań świadka 
Gąsiorowskiego Lucjana wynika że podejrzana własnoręcznie 
zastrzeliła: Herbsta Dawida, Podluskiego /niecz./ przezwiskiem 
Szmaciarz vel Szmaciak, szklarza Erlicha oraz wspólnie z niejakim 
Walickim zastrzeliła dwóch Żydów nieustalonego nazwiska, których 
domy następnie obrabowała. 17,18. Także św. Werner Wiktor 
zeznał, że podejrzana przybyła do Sławatycz do rodziny i podczas 
kilkutygodniowego pobytu znęcała się nad Żydami /k. 27,28/. 
Zawieszone wobec nieujęcia podejrzanej. 1946-47. K 52.  
 
Junker (imienia brak)  komendant powiatowy żandarmerii 
niemieckiej w Janowie Lubelskim w latach 1942 - 44, podejrzany o 
to, że z jego rozkazu rozstrzeliwano Polaków  i Żydów. Św. Łacko 
Andrzej zeznał, że Junker ogłosił, że "każdy kto dostarczy Żyda 
dostanie 500zł nagrody". W teczce znajduje się odpis protokółu 
Komisji do badania zbrodni niemieckich z 20.02.1946r. dot. obozu 
koncentracyjnego w Janowie Lubelskim i miejsc straceń. Wg tego 
protokółu, na kirkucie żydowskim przy ul. Ks. Skorupki zastrzelono 
ok. 300 Żydów w różnych odstępach czasu. Dochodzenie 
zawieszone z powodu nieujęcia  podejrzanego. 1946-48. K 30 
/niepaginowane/.   
 
Zellinger Willi  podejrzany o to że jako inspektor rolny w starostwie 
we Włodawie a następnie administrator majątku Adampol w pow. 
włodawskim znęcał się nad ludnością polska. Św. Lipowska Zofia w 
piśmie do prokuratora we Wrocławiu napisała że podejrzany 
pomagał parytyzantce żydowskiej i póki mógł ukrywał Żydów w 
Adampolu.  Przesłuchani świadkowie zeznają, że podejrzany miewał 
"humory' i potrafił uderzyć ale także pomagał Polakom .Sw. 
Gruszczyński Jan zeznał, że raz tylko słyszał od ludzi że Zellinger 
zastrzelił Żyda który rwał marchew. Św. Przybyszewski Wacław 
zeznał, że dowodem na to, że podejrzany  nie szkodził Polakom jest 
to że chodził bez ochrony po lasach a partyzantka nic mu nie 
zrobiła. Umorzone wobec braku dowodów winy. 1946-48. K 40 
/niepaginowane/.  
 
Restau (imienia brak) żandarm niemiecki pełniący służbę w obozie 
koncentracyjnym w Janowie Lubelskim podejrzany o dokonanie 
egzekucji na ludności polskiej i żydowskiej.  
W teczce znajduje się odpis protokółu Komisji do badania zbrodni 
niemieckich z 20.02.1946r. dot. obozu koncentracyjnego w Janowie 
Lubelskim i miejsc straceń. Wg tego protokółu, na kirkucie 
żydowskim przy ul. Ks. Skorupki zastrzelono ok. 300 Żydów w 
różnych odstępach czasu. Dochodzenie zawieszone z powodu 
nieujęcia  podejrzanego. 1946-47, K. 23.  
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Dudek Jerzy oskarżony o to że dn. 02.05.1943r. we Włodawie, 
podczas akcji wysiedleńczej odbiwszy siekierą kryjówkę, ujął 
wszystkie ukrywające się tam osoby narodowości żydowskiej: Icka 
Gersztajna, Jankla Gersztajna, Zylberta rucha, MaszęŻółtek z matką 
i dwojgiem dzieci i odprowadził je, z wyjątkiem dwóch osób które 
zbiegły, do żandarmerii niemieckiej, która je rozstrzelała. Ponadto 
przywłaszczył sobie ich mienie ruchome. W teczce znajduje się 
pismo Sądu Okręgowego w Lublinie zawiadamiające Prokuraturę 
Sądu Okręgowego ze Dudek został uniewinniony wyrokiem z dn. 
30.06.1947r. 1946-47, K. 7 /niepaginowane/.  
 

10 Sygn. GK 418/803 
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Gut Józef oskarżony o to że w 1942 i 43r. w Izbicy pow. 
karsnystawskiego, jako sołtys tej gminy wraz z gestapo i Ukraińcami 
brał udział w masowym mordowaniu ludności żydowskiej a nadto 
własnoręcznie zastrzelił Tojwla Bermana, Goldbergową, 
Hermanową  
i dorożkarza imieniem Jojsze. Ponadto wyciągał Żydów z kryjówek i 
eskortował ich na cmentarz, do transportu kolejowego lub do 
aresztu. W uzasadnieniu oskarżenia napisano że św. Zyłowska 
Wacława zeznała że oskarżony przybył wraz z gestapowcami do jej 
mieszkania, gdzie z 8 obecnych osób 4 zostały zabite a Gut wyciągał 
spod łóżka urywających się Żydów. Św. Łaskowski Władysław 
zeznał, że widział jak Gut zastrzelił na ulicy Bergmana Tojwla. 
Ponadto Hejnoch Nobel, Aniela Stafijowa i Władysław Łyskowski 
widzieli jak Gut uzbrojony w karabin eskortował Żydów na 
cmentarz gdzie byli masowo rozstrzeliwani. Sąd Okręgowy w 
Lublinie w dn. 26.04.1947 uniewinnił oskarżonego. W dn. 
19.05.1947 Prokuratura Sądu Okręgowego w Lublinie skierowała 
wniosek o kasację do Sądu Najwyższego w Warszawie. Sąd 
Najwyższy wyrokiem z dn. 04.11.947r., kasację oddalił. 1946-47, K 
33.  
 
Abel (imienia brak), Widz (Stanisław) żandarmi niemieccy 
podejrzani o współpracę z okupantem i znęcanie się nad ludnością 
cywilną. Świadek Łacko Andrzej zeznał, że Abel zabijał Żydów 
podczas likwidacji jesienią 1942r. W teczce znajduje się odpis 
protokółu Komisji do badania zbrodni niemieckich z 20.02.1946r. 
dot. obozu koncentracyjnego w Janowie Lubelskim i miejsc straceń. 
Wg tego protokółu, na kirkucie żydowskim przy  
ul. Ks. Skorupki zastrzelono ok. 300 Żydów w różnych odstępach 
czasu. Dochodzenie zawieszone z powodu nieujęcia  podejrzanych. 
1946-47. K 11 /niepaginowane/.  
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Kamiński Władysław ( Sadurski Julian, Ochala Bolesław, Bochne 
Władysław, Bochne Augustyn, Ochala Czesław) oskarżeni o to ze 
22 i 23. 12. 1942r. we wsi i kol. Moszenki i Sieprawki pow. 
lubelskiego wzięli udział  ujęciu i wydaniu ukrywającej się ludności 
żydowskiej m.in. Wolfa, Mojżesza, Dawida, Szyfry i Achtera 
Fiszbaumów, Ety i Dona Fichterów, Pejsacha Lipskinda, Dorę i 
Ruchlę Korenblit, Masię Erlich a nadto Agnieszkę i Władysław małż. 
Marek, u których część z tych osób ukrywała się. Ponadto, akt 
oskarżenia zarzuca Bochnie Władyławowi i Ochnali Bolesławowi że 
w opisanym czasie i miejscu wzięli udział w zabójstwie Wroncberga 
Arona a także Jędrejkowi Stanisławowi wydanie zarządzenia 
mieszkańcom tejże wsi i kol. przeprowadzenia obławy na 
ukrywających się Żydów. W uzasadnieniu oskarżenia prokurator 
powołuje się na zeznania m.in. Fiszbauma Adama który uprzedzony 
o mającej nastąpić obławie był ukrył się w stodole Wełny Jana 
razem z Boruchem i Biną  Wassermanami kiedy pod zabudowania 
przyjechała furmanka i zeszli z niej Jedrejek, Michoń Ignacy i 
Bochna Augustyn, weszli do stodoły i widłami zaczęli w słomie 
szukać Żydów. Kiedy Fiszbaum opuścił kryjówkę widział jak z jego  
domu wyszli Pacek Edward i Bochna Władysław uzbrojeni w pałki i 
widły. Małżonkowie Marek którzy wg zeznań świadków i 
współpracowali z partyzantką polską i żydowską, zostali zatrzymani 
i wydani żandarmerii niemieckiej a ich zabudowania spalone. Wg 
świadka Sternika Władysława, w drugim dniu obławy Jędrejek i 
Kamiński wraz z ok. 50 mężczyznami szukali w stodole ukrytych 
Żydów. Z zeznań świadka Ciastka Bronisława wynika że początkowo 
najbardziej czynny w obławie był Sadurski który wyprowadzał 
Żydów z kryjówek. Teczka zawiera: częściowe umorzenie 
dochodzenia w sprawie Kamińskiego w stosunku do Kotwicza 
(Kotowicza) Stanisława i Packa Edwarda wobec ich śmierci, odpis 
wyroku uniwinniającego  wobec Jędrejka Stanisława, Kamińskiego 
Władysława, Sadurskiego Juliana, Ochala Bolesława, Bochny 
Władysława, Bochny Augustyna, Ochala Czesława wydany przez 
Sąd Okręgowy w Lublinie z dnia 22.11.1947, odpis wniosku 
kasacyjnego na wyrok do Sądu Najwyższego w Warszawie z dnia 
11.02.1948,  odpis wyroku wydanego przez Sąd Najwyższy w 
Warszawie z dn. 20.04.1948 oddalający kasację. Umorzenie 
dochodzenia wobec Michonia Ignacego wobec uniewinnienia 
innych uczestników obławy. Ponadto św. Rozenstejn Chil zeznał, że 
słyszał od ludności że obława zarządzona została celem ochrony 
przez żydowskimi bandami rabunkowymi, świadek nie wie 
natomiast czy takie napady miały miejsce, sądzi że jeśli Żydzi 
przychodzili do wsi to tylko po rzeczy zostawione u gospodarzy na 
przechowanie. Teczka zawiera także umorzenie dochodzenia w 
sprawie Jędrejka Stanisława prowadzonego  przeciwko Huzarkowi 
Janowi podejrzanemu o udział w tej obławie z braku dowodów 
winy. 1947- 53. K 90 /niepaginowane/  
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Grabowski Jan podejrzany o to że jako komendant  milicji wiejskiej 
w Rożdżałowie, gm. Krzywierki, ujął i wydał gestapo Rozenberga 
Icka i jego 7letniego syna Lejzora w wyniku czego obaj zostali 
zamordowani /k. 1/. Doniesienie złożył Rozenberg Moszek, brat 
poszkodowanego, powołując się na informacje uzyskaną od 
Denysiuka Jana. Przesłuchany Denysiuk zeznał, że nie pamięta 
kiedy, ale podejrzany doprowadził Rezenberag z dzieckiem na 
wartownię i kazał pilnować, a rano miał ich odwieźć do Chełma. Po 
wyjściu podejrzanego, za zgodą wartowników zatrzymani zbiegli. 
Następnego dnia Grabowski ponownie ujął Rozenberga z synem, 
doprowadził do szkoły gdzie urzędował Borys Leon. Św. słyszał, że 
sołtys wyznaczył furmankę która odwiozła pod eskortą milicjanta 
wyznaczonego przez Grabowskiego do Chełma. Świadek zeznał 
także, że z tej wioski 2 tygodnie później z tej wioski odwieziono do 
Chełma Żydówkę Chanę ze wsi Kasiłan wraz z dzieckiem /k. 9, 21/. 
Wg świadka Strzelczyka Stanisława, kobietę ujął Hrycaj Wasyl /k. 
12/. Św. Chomiak Antoni, któremu podejrzany kazał pilnować 
zatrzymanych Rozenbergów zeznał, że odmówił i poszedł do domu. 
Słyszał natomiast od wartownika Strzelczyka Stanisława że po 
wyjściu Grabowskiego zatrzymani zostali wypuszczeni, ale 
Grabowski ponownie ich ujął i odwiózł do Chełma, z tym że 
podobno wypuścił ich na wolność w Borku /k. 2/. Przesłuchany w 
charakterze podejrzanego Grabowski Jan syn Mikołaja, zeznał, że 
podczas okupacji był tłumaczem w Kraśniku i nigdy nie był we wsi 
Rożdżałów. Dochodzenie wobec Grabowskiego Jana s. Michała 
zawieszone wobec nieujęcia podejrzanego.  
1945-47, K. 50.  
 
Geigenműller Otto przełożony Urzędów Skarbowych w Lublinie, 
podejrzany o znęcanie się nad podległymi mu urzędnikami polskimi. 
Teczka zawiera odpis zeznań Sawickiego Stanisława złożonych 
przed Miejską Komisją Badania Zbrodni Niemieckich w Lublinie, w 
których świadek opowiada, że widział jak SS-mani rozstrzeliwali 
Żydów pracujących przy robotach ziemnych w Wieniawie, każąc im 
biegać czwórkami. /k.1/. Zawieszone wobec nieujęcia podejrzanego 
/k. 12/. 1946-47.  
 
Charry, Suczer, Krajs (imion brak) zatrudnieni w SD we Włodawie, 
podejrzani o znęcanie się nad ludnością polską i żydowską. Teczka 
zawiera odpis zeznania świadka Chwedorzewskiego Henryka, wg 
którego w morderstwach brał także udział Ukrainiec nazwiskiem 
Czajkowski /k. 2/. Zawieszone wobec nieujęcia podejrzanych. 1946-
47, K. 27.  
 
Teodor (Fiodor?)  Ukrainiec, podejrzany o udział w zamordowaniu 
18 Żydów z Kalinowszczyzny. Teczka zawiera odpis zeznania 
Plechawskiej Rozalii, wg której zamordowani ludzie zakopani zostali 
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na jej polu. Zawieszone wobec nieujęcia podejrzanego. 1946-47, 
K.15.  
 
Kőhle Helena  podejrzana o podpisanie volkslisty. Postępowanie 
wszczęte na wniosek Okręgowego Urzędu Likwidacyjnego po 
złożeniu przez podejrzaną wniosku o przywrócenie posiadania 
nieruchomości. Św. Blady Moszek zeznał, że mąż podejrzanej był 
uwięziony na Zamku w Lublinie, prawdopodobnie dlatego że został 
przez kogoś oskarżony o pomoc Żydom. Krótko po zwolnieniu z 
więzienia zmarł. Podejrzana nie przyznała się do winy, zeznała, że 
mąż jej był niemieckiego pochodzenia z obywatelstwem polskim, 
ona sama natomiast nie mogła dostać obywatelstwa niemieckiego 
ponieważ z pochodzenia jest Żydówką. 1948, K. 16 
/niepaginowane/.  
 
Sosnowski Adam, były gestapowiec z terenu Krasnystawu, 
podejrzany o zbrodnie przeciwko ludności cywilnej, m.in. o 
zamordowanie w miejscowości Krupy rodziny Bojarczuków oraz  
księdza z miejscowości Siemienica. Św. Nowosad Józef zeznał, że 
widział jak latem 1943r. podejrzany prowadził z Siemienicy 
Królewskiej Żyda Szmula Korenfelda, którego zastrzelił następnie w 
parku koło posterunku /k. 12/. Podejrzany zeznał, że nigdy nie 
przebywał na terenie lubelszczyzny a także podczas konfrontacji 
świadkowie nie rozpoznali w okazanym poszukiwanego 
gestapowca. Umorzono z braku dowodów. 1947 K. 35.  
 
Słyszko Jan podejrzany  m.in o czynny udział w obławie na Żydów 
ukrywających się w bunkrze w wsi Kalina. Wszczęte na podstawie 
anonimowego doniesienia. Św. Hać Bazyli zeznał, że podejrzany 
"osobiście" zastrzelił Żydówkę, a jej syn zwany Lonik leżał u świadka 
ranny 6 tygodni. Św. Hołod Szczepan zeznał, że opowiadał mu Żyd 
Krochmal, zwany też "zięciem Cheli" że wydaje mu się że widział 
podejrzanego podczas  łapanki na Żydów którzy po wykryciu bunkra 
próbowali się ukrywać w mendlach żyta na polu. Zawieszone wobec 
nieujęcia podejrzanego. 1948. K. 40 /niepaginowane/.  
 
Francka Bronisław  oskarżony o to że wiosną 1942r. w Wysokiem 
pow. krasnystawskiego brał udział w akcji wysiedlania Żydów oraz 
przywłaszczał sobie pozostawione mienie. Teczka zawiera wniosek 
o umorzenie wobec braku dowodów, oraz pismo Prokuratora Sądu 
Okręgowego w Lublinie z którego wynika że Sąd Okręgowy w 
Lublinie uniewinnił podejrzanego wyrokiem z dn. 7.09.1948. 1948. 
K. 15 /niepaginowane/.  
 
Zaniewski vel Berger Aleksander  oskarżony o to że w okresie 1941 
- 1943 jako członek żydowskiej służby porządkowej na terenie 
Sambora, Starego Sambora, Turki i Borynia brał czynny udział w 
ujmowaniu i wydawaniu Żydów w ręce władz niemieckich. Akt 
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oskarżenia powołuje na świadków m.in. Riegera Harmana, Meizels 
Reginę, Welkera Arona, Rotha Leopolda. Teczka nie zawiera zeznań, 
akta sprawy przekazane zostały Sądowi Okręgowemu w Gliwicach. 
1948-49. K 10 /niapaginowane/.  
 
Wójcik Wacław oskarżony o to że  listopadzie 1942r. we wsi Palikije  
gm. Wojciechów, pow. lubelski ujął i wydał żandarmerii niemieckiej 
Loterszteina Wolfa. Świadkami tego byli: Giwercer Anna, 
Zylbernader Bajla, Zylbernadel Mojżesz, Giwercer Regina, Pres Szol, 
Keselbrener Jankiel. Oskarżony nie przyznał się do winy. Sąd 
Okręgowy w Lublinie w dn. 5.08.1947r. wydał wyrok skazujący na 
12 lat pozbawienia wolności, utratę praw publicznych na 2 lata i 
pozbawienie mienia. Sąd  Okręgowy w Lublinie w dn. 7.05.1948 
uniewinnił Wójcika Wacława. W teczce brak zeznań i 
korespondencji dochodzeniowej. 1947-48, K 20.  
 
Stefański (Jan)  żandarm, podejrzany o udział w morderstwach 
dokonywanych na ludności żydowskiej .Św. Jaworski Stanisław 
słyszał że podejrzany przed wojną służył w wojsku polskim jako st. 
sierżant w Zamościu. Świadek mieszkał w pobliżu cmentarza 
żydowskiego pod lasem Borek w Krasnymstawie i widywał, jak 
podejrzany przyprowadzał na cmentarz różnych ludzi  i tam ich 
"strzelał"/k. 2/. Św. Ulanowska Władysława widziała jak podejrzany 
zastrzelił 11 Żydów i została zmuszona do wciągania zabitych do 
dołu. Po ok. 3 miesiącach w tym lesie zastrzelono ok. 20 osób, ale w 
tym zakopywaniu świadek nie brała udziału /k. 6/. Zarządzono 
poszukiwania podejrzanego. 1947, K. 20.  
 
Meininger Kurt  pracownik Urzędu Pracy w Lublinie podejrzany o 
udział w organizowaniu "łapanek". Św. Maciejewski Jan zeznał, że 
podejrzany za wynagrodzeniem załatwiał wydawanie Żydom 
dokumentów pracy, Świadkowi wiadomo jest że w ten sposób 
załatwił sprawę jego kolega Horn Mojżesz /aktualne nazwisko 
Wójcik Feliks/ k. 5/. Zawieszone wobec nieujęcia podejrzanego. 
1947, K. 20.  
 
Michel (imię nieznane)  podejrzany o to że jako szef krematorium 
na Majdanku znęcał się na więźniami. Wszczęte na podstawie 
pisma skierowanego przez Gersona Feliksa, więźnia Majdanka. Św. 
widział jak podejrzany wrzucił do pieca Żydówkę po tym jak 
odmówiła kontaktu cielesnego /k. 5/. Dochodzenie pierwotnie 
zawieszone wobec nieujęcia podejrzanego. Wznowione po 
zatrzymaniu Michel Bolesława. Świadkowie którym okazano 
podejrzanego nie rozpoznali poszukiwanego szefa  krematorium z 
Majdanka. 1947-51, K. 37.  
 
Weber Rudolf, oskarżony o to, że jako strażnik w getcie na 
Majdanie Tatarskim zastrzelił latem 1942r. dwie  dziewczynki 
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narodowości żydowskiej. Weber wydany został władzom polskim 
przez amerykańskie władze okupacyjne. Teczka zawiera wniosek o 
umorzenie wobec braku dowodów oraz odpisy: wyroku 
uniewinniającego Sądu Okręgowego w Lublinie, wniosku 
kasacyjnego w którym prokurator powołuje się na zeznania 
Eisenberga Izraela oraz wyroku Sądu Najwyższego oddalającego 
kasację. Brak zeznań świadków. 1948-49, K. 25 /niepaginowane/.  
 
Kowalik Paweł oskarżony o to, że 17.07.1943r. w Lublinie wskazał 
Niemcom miejsce zamieszkania Heleny Brzozowskiej, z domu 
Knajdel, z pochodzenia Żydówki, w wyniku czego została 
zatrzymana i wywieziona do obozu koncentracyjnego w Oświęcimu 
gdzie zmarła. Teczka zawiera odpis korespondencji skierowanej do 
Prokuratora Sądu Apelacyjnego w Lublinie z której wynika, że 
oskarżony został uniewinniony i brak jest podstaw do wniesienia 
kasacji. 1948-49, K. 10 /niepaginowane/.  
 
Wierut Jan,  podczas okupacji agronom wiejski w Świeciuchowie 
gm. Annopol, pow. Kraśnik, podejrzany na podstawie 
zawiadomienia złożonego przez Jodłę Szymona  
o współpracę z Niemcami oraz doniesienie, że u jednego z 
gospodarzy znajduje się nielegalny młynek zbożowy, w wyniku 
czego kilka osób straciło życie na miejscu a część wywieziono 
koncentracyjnego. W odpisie donosu znajduje się informacja, że 
podczas nalotu Niemców zastrzelony został Kaca Julian, Żyd z Łodzi 
mieszkający u Kwietnia Józefa. Umorzone wobec braku dowodów 
winy. 1948, K. 60 /niepaginowane/.  
 
Damerow Kurt, podejrzany o to, że jako kierownik Biura Zarządu 
Nieruchomości (świadkowie używają określenia - biuro zarządu 
nieruchomości pożydowskich)  w Lublinie wyłudzał nienależne mu 
świadczenia oraz znęcał się nad ludnością cywilną.  Zawieszone 
wobec nieujęcia podejrzanego. 1947-48, K. 40.  
 
Depta Wacław podejrzany na podstawie anonimowego doniesienia 
o to że jako komendant wiejskiej "czujki" w Prawiednikach gm. 
Zemborzyce zatłukł laską Żyda krawca nieustalonego nazwiska, 
który u niego szył. Zabrał mu kilkaset złotych i zegarek. Zegarek 
oddał żandarmerii w Głusku i otrzymał nagrodę za zabicie Żyda. wg 
anonimu, Żyda dobił parobek młynarza /k.1/. Św. Kwiecień Aniela 
zeznała, że 2 Żydów przyszło do jej domu, ale kiedy na dworze 
zaczęły szczekać psy, brat jej ze strachu że ktoś zobaczy że  domu są 
Żydzi poprosił ich żeby wyszli. Gdy wyszli, to świadek usłyszała 
krzyki, które po chwili ucichły. Zaraz potem ktoś zaczął dobijać się 
do drzwi, świadek otworzyła i wszedł Depta Wacław. Następnego 
dna świadek dowiedziała się że jeden z tych Żydów został zabity /k. 
42/. Podejrzany zeznał, że podczas pełnienia warty, widział parobka 
Głębockiego Stanisława biegnącego w kierunku łąk z siekierą, a 
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następnego dnia na tych łąkach znaleziono zwłoki mężczyzny, 
odarte z ubrania. Podejrzany rozpoznał Żyda - krawca. Głębocki 
groził podejrzanemu, że się z nim rozprawi jeśli komukolwiek powie 
że widział go z siekierą, jednocześnie pokazał podejrzanemu kożuch 
i buty. /k.71-73/. Św. Adamiak Józef  jesienią 1943r. widział na łące 
Żyda pobitego ale przytomnego. We wsi mówiono, że warta go 
pobiła. Świadek słyszał jak Głębocki mówił do Depty, że zabije Żyda 
i zabierze jego rzeczy. Następnego dnia we wsi mówiono, że ów Żyd 
został zabity. Świadek widział zwłoki, wyglądały jakby ktoś uderzył 
obuchem. Umorzone wobec braku dowodów.  Teczka zawiera 
sentencję wyroku w sprawie Głebockiego Stanisława skazanego na 
karę śmierci za zamordowanie Prus Wandy oraz postanowienie 
Prokuratora Powiatowego w Lublinie odwołującego poszukiwania 
za Stanisławem Głębockim, z racji skazania go na dożywocie. 1948-
52, K 110 /paginowane do k. 73/.  
 
Farfas Anna  podejrzana o zgłoszenie przynależności do narodu 
niemieckiego oraz o współpracę z Niemcami. W zeznaniu 
podejrzanej znajduje się informacja, że przybyciu do miejscowości 
Opole, przydzielono jej mężowi (oraz dwóm wspólnikom: 
Mieczkowskiemu Lucjanowi i Wawrzyszczukowi Mieczysławowi) 
fabrykę lemoniady będącą własnością Żyda nazwiskiem Taj 
/pierwsza karta w teczce/. Umorzone z braku dostatecznych 
dowodów winy. 1945-47, K 50 /niepaginowane/.  
 
Teczka bez nazwiska podejrzanego.  Dochodzenie wszczęte na 
podstawie anonimowego doniesienia zarzucającego pracownikom 
cegielni Lemszczyzna w Lublinie ograbianie pracujących tam 
przymusowo Żydów. Kierownik cegielni Klos Franciszek zeznał, że 
nic nie wie o tym by pracownicy cegielni (Malesa Jan, Bak Jan, 
Kostrzewski Władysław, Szewczyk Władysław, Prokop Józef, Kozak 
Władysław, Zielonka Andrzej) współpracowali z Niemcami czy 
odbierali Żydom drogocenne rzeczy. Św. Pietrzak Bolesław zeznał, 
że Klos ostrzegał Żydów pracujących w cegielni, m.in. Mittelmana 
Azraela aby uciekali bo Niemcy ich zamordują /k. 12/. Umorzone 
wobec niestwierdzenia faktu przestępstwa oraz niewykrycia osoby 
podejrzanej. 1948,  K 17.  
 
Niedźwiadek Tadeusz podejrzany o zamordowanie ukrywających 
się u niego Zylbersztajna  
i Rozencfaja, pracowników garbarni Zylbersztajna w Lublinie oraz 
zagarnięcie ich mienia. Św. Młynarski Jan zeznał, że słyszał od Zięby 
Heleny "niech Niedźwiadek Tadeusz nie będzie taki mądry, bo 
jeszcze za Żydów będzie siedział". Św. Zięba Tadeusz zeznał, że 
inżynier Rozencfaj przyniósł do niego w 1943r. walizkę czymś 
wypełnioną ale po kilku dniach przyszedł po nią mówiąc że ma już 
"umówione miejsce". Dokąd poszedł i co się z nim stało tego 
świadek nie wie. Św. Kuśmirek Michał zeznał, że jest mu wiadomo 
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Partyka Błażej  podejrzany o to że jako komendant posterunku 
policji granatowej w Wilkowie, pow. puławski działał na szkodę 
ludności cywilnej poprzez wysyłanie ludzi na roboty, udział w 
łapankach a także  akcji wymordowania ukrywającej się grupy 
ludności żydowskiej. Św. Siedliski Władysław widział w listopadzie 
1942r. w okolicy wsi Kępa gm. Szczyraków jak policja polska na 
czele z komendantem Partyką wespół z żandarmerią podeszli pod 
bunkier w którym ukrywało się 17 Żydów i policja polska pierwsza 
otworzyła ogień z karabinów ręcznych, później zaczęli bić żandarmi 
niemieccy, tak że w ciągu kilku minut wybito wszystkich. Tego 
samego dnia świadek słyszał że przy zabitych znaleziono dużą ilość 
złota, którym policja podzieliła się z żandarmerią /k. 18./ Św. Kuś 
Bolesław który na polecenie sołtysa, wraz z innymi Polakami, 
zakopywał trupy po akcji przeciwko ludności żydowskiej w Kępie, 
zeznał, ze wśród pilnujących policjantów nie było podejrzanego 
/k.113/. Umorzono wobec braku dowodów. 1947-48. K. 200 
/paginowane do k.131/  
 
Miernicki Andrzej, Pytel Kazimierz podejrzani o to, że podczas 
okupacji Miernicki przywłaszczył sobie rzeczy stanowiące własność 
Rotsztejna Majera, natomiast Pytel, że jego wnuka Szola 
Goldtszmita chciał zabić siekierą przy próbie odebrania własności. 
Zawiadomienie o przestępstwie złożył Rotstein Berek. Św. Grűnberg 
Lejba, który wspólnie Goltszmitem i Nachmanem Szlomą był w 
domu Miernickiego by odebrać zostawione rzeczy, zeznał, że 
Miernicki oddał tylko część rzeczy tj. jedna walizkę i zaznaczył żeby 
Goltszmit więcej nie przychodził bo mu towaru nie wyda. 
Umorzone wobec braku dowodów.  
1948, K. 20 /niepaginowane/.  
 
Szczerbik Czesław  podejrzany o to że jako granatowy policjant 
posterunku w Bełżycach, znęcał się nad ludnością żydowską. Św. 
Torun Aleksander zeznał, że podejrzany mordował Żydów za 
pomocą szpadla, także dzieci. Zawieszone wobec ukrywania się 
podejrzanego. 1948-49, K. 20 /niepaginowane/.  
 
Urbański (brak imienia)  podejrzany o to że jako komendant 
powiatowy policji granatowej w Krasnymstawie ujął w dn. 
28.06.1943r. 7 osób narodowości żydowskiej oraz brał udział w 
zabójstwie grupy Żydów w lesie Stryjów w dn. 4.06.1943r. W teczce 
znajduje się odpis raportu policyjnego podpisanego "Kreiskmdt der 
poln.Polizei - Urbański" /całość w jęz. niemieckim/ wymieniającego 
nazwiska zatrzymanych Żydów: Szapiro Jakub, Handelman Mordko, 
Majer Berko-Hersz, Necman Herszek, Necman Sara, Necman 
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Chana, Berschling Chaja. Zawieszone wobec nieujęcia 
podejrzanego. 1948-49, K. 10 /niepaginowane/.  
 
Malec Jan  podejrzany o zamordowanie w kol. Nowiny gm. 
Łupiennik Górny rodzeństwa Hersza, Sendera i Gitli Lustman. 
Doniesienie złożył Lustman Icek. Wg doniesienia, Lustmanowie 
przechowywali u podejrzanego futra i kiedy chcieli je odebrać 
podejrzany zastrzelił ich z zasadzki. Posuniak Jan, który Lustmanowi 
Ickowi miał powiedzieć że w dniu kiedy rodzeństwo zostało 
zastrzelone spotkał ich i powiedzieli mu że idą do Malca po skóry. 
Przesłuchany Posuniak Jan zeznał, że słyszał od ludzi, że to Malec 
zabił Lustmanów /k. 2/. Podejrzany nie przyznał się do winy, 
twierdząc że podczas okupacji nigdy nie spotkał Lustmanów /k. 4/. 
Umorzone wobec braku dowodów. 1948, K. K 13.  
 
Snopek Antoni  podejrzany o to że jako konfident niemiecki wydał 
w ręce władz okupacyjnych Tadeusza Szarapakę a ponadto jako 
volksdeutsch groził ludności cywilnej.  
Św. Rudziński Wacław, szef wywiadu i komendant AK tego rejonu 
zeznał, że podejrzany był podejrzany przez AK o współprace, 
inwigilowany i współpracy nie stwierdzono. Wg zeznania 
Rudzińskiego, Szarapaka Tadeusz, który w znacznym stopniu 
przyczynił się do aresztowania Snopka, był aresztowany podczas 
okupacji za rabowanie Żydów. W sierpniu 1942r. Szarapaka 
pokazywał świadkowi wór pełen kosztowności które zrabował 
podczas wysiedlania Żydów z Parczewa. Ponadto wskazał 
Ukraińcom miejsce ukrywania się Gutmana imię prawdopodobnie 
Zymel. Od prezesa parczewskiego judenratu, Szulima Fuksa słyszał 
świadek, że Szarapaka wydał Niemcom przechowującego się u 
niego Goldberga z Mławy, który został w następstwie rozstrzelany i 
że w związku z tym judenrat oskarżył Szarapakę przed Niemcami o 
rabowanie kosztowności pożydowskich. Umorzone wobec braku 
dowodów. 1948, K. 50 /paginowane do k. 28/.  
 
Szymczyk Genowefa vel Modrzejewska  oskarżona o oskarżenie 
męża Szymczyka Jana przez Niemcami o posiadanie broni w wyniku 
czego został aresztowany i stracony. W teczce znajduje się kopia 
pisma Prokuratora Sądu Okręgowego w Lublinie dot. sprawy 
Francka (Francke?) Bronisława uniewinnionego w procesie o udział 
w wyszukiwaniu ukrywających się Żydów podczas akcji 
wysiedleńczej w Wysokiem pow. krasnystawski. 1948, K 15.  
 
Zięba Jan, Zieradzki, Gede podejrzani o znęcanie się nad osobami 
uwięzionymi w obozach pracy w Puławach i Kazimierzu n/Wisłą. 
Św. Kiernenbaum (Kierszenbaum?) Mojżesz Aron zeznał, że podczas 
ewakuacji ok. 100 Żydów z Kazimierza do Opola koło Karcznisk 
(nieczyt.) pijany Niemiec a z nim granatowy policjant zaczął 
strzelać. Następnie Zięba wyrwał mu karabin i także zaczął strzelać 
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do poszczególnych osób, potem rewidowali zabitych bądź rannych. 
Świadek widział jak Zięba zastrzelił Borensztajna Elę i zabrał mu 
pieniądze. Zrabowanymi rzeczami podejrzany dzielił się z Niemcem. 
Gdy transport dotarł do Opola w grupie brakowało 27 osób /k. 20/. 
Zawieszone wobec nieujęcia sprawców.  
1947, K. 27.  
 
Szymański Szczepan, Szymański Igany.  Szymański Ignacy 
oskarżony o to że w grudniu 1942r, we wsi Tomaszewice gm. 
Jastków, dokonał widłami zabójstwa ukrywającego się w stogu 
słomy Rozensztajna Srula, Szymański Szczepan oskarżony o 
dokonanie w tej samej wsi zabójstwa partyzanta żydowskiego 
nieustalonego nazwiska, uderzając go siekierą. W teczce znajduje 
się karteczka z informacją do prokuratora, że na sali znajduje się 
Wajsbrot (Wajsbrul) Lejb który był w oddziale leśnym, zna nazwisko 
zabitego i chce być świadkiem. Wyrokiem Sądu Okręgowego z dn. 
26.07.1947r. oskarżeni zostali uniewinnieni. Prokurator 
zapowiedział kasację. 1947, K 25 /niepaginowane/.  
 
Kosterman, Majer, Majer Lota, Bronsztejner, Golak i Winkler. 
Teczka zawiera wniosek o ekstradycję Braunsteiner Herminy 
podejrzanej o przynależność do SS, oraz to, że jako dozorczyni w 
obozie na Majdanku brała udział w dokonywaniu zabójstw ludności 
cywilnej przeznaczając słabe i chore więźniarki do zabicia i spalenia 
w krematorium oraz znęcanie się nad więźniarkami osadzonymi w 
obozie. W teczce znajduje się m.in. zeznanie Bryfman Ety z Puław, 
więźniarki obozów koncentracyjnych w tym Majdanka, opisujące 
warunki panujące w obozach i zachowanie podejrzanej /k. 6/. 
Zawieszone wobec nieujęcia podejrzanych.  
1946-48, K 38.  
 
Mrschall zastępca komisarza policji kryminalnej w Puławach, 
podejrzany  o zamordowanie dwóch Żydów nieustalonej 
tożsamości w lasku Skowieszyńskim koło Puław. Św. Koter 
Stanisław zeznał, że widział podejrzanego jak razem z innym 
pracownikiem komisariatu prowadził dwóch Żydów  kierunku 
glinianek, potem słychać było strzały /k. 2/. Zawieszone wobec 
nieujęcia podejrzanego. 1946-47, K 15 /pagin. do k. 7/.  
 
Sikora Stanisław  funkcjonariusz policji kryminalnej w Puławach, 
podejrzany o udział w łapankach i prześladowanie ludności polskiej 
i żydowskiej. Św. Stefaniak Stanisław zeznał, że widział jak 
podejrzany zabił dwie kobiety i mężczyznę w lesie Ruda 
Czechowska k/Puław /k. 6/ a św. Koter, że podejrzany uczestniczył 
w krwawych akcjach niemieckich skierowanych przeciwko ludności 
cywilnej polskiej i żydowskiej /k. 11/. Zawieszone wobec nieujęcia 
podejrzanego. 1946-47, K. 26.  
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Kopyciński Jan i inni.  Teczka zawiera odpis aktu oskarżenia 
przeciwko Kopycińskiemu Janowi i Toporowskiemu Michałowi 
oskarżonym o to, że 17.10.1942r. w lesie położonym między 
Zakrzówkiem a Kraśnikiem ujęli i wydali władzom niemieckim ok. 
30 osób narodowości żydowskiej m.in. Herson Estery i jej rodziny. 
Oskarżeni wraz z innymi strażakami urządzili obławę na 
ukrywających się w lesie Żydów których pobili a Kopycińki uderzył 
siekierą w kark Hersona Abrama. Żydów odwieziono do Kraśnika, 
oddano w ręce żandarmów którzy tego samego dnia rozstrzelali ich 
na cmentarzu za wyjątkiem Hersona Joska i Engla Szyji którzy zbiegli 
i Herson Estery którą ominęła kula. Dochodzenie wobec Skakuja 
Franciszka zawieszono wobec z powodu nieujęcia podejrzanego, 
umorzono wobec Kozaka Stefana, Serwackiego Jana, 
Wojciechowskiego Józefa, Popielarza Józefa, Lorenza Edwarda, 
Wojciechowskiego Ignacego wobec braku dowodów. Z pisma 
Prokuratora Sądu Okręgowego w Lublinie wynika, że Kopyciński Jan 
i Toporowski Michał, wyrokiem Sądu Okręgowego w Lublinie z dn. 
19.19.1948r. skazani zostali na karę śmierci. W teczce znajduje się 
także odpis wyroku wydanego przez Sąd Okręgowy w Lublinie z dn. 
19.03.1949, z którego wynika, że Sąd Najwyższy zakwestionował 
zeznania świadek Herson Estery  
i uniewinnił skazanych. Wobec powyższego Sąd Okręgowy w 
Lublinie postanowił powództwo cywilne Herson Estery zamężnej 
Cajg oddalić i utrzymać wyrok uniewinniający wydany przez Sąd 
Najwyższy.  1948-49, K. 35 /niepaginowane/.  
 
Reichelt Kurt żandarm niemiecki zwany "buldogiem", podejrzany o 
dokonywanie mordów na ludności polskiej i żydowskiej w 
Lubartowie. Św. Pud Izaak zeznał, że podejrzany zastrzelił 
niejakiego Marusia za przechowywanie Żyda /k. 1/. Św. Kaffe 
Gerszon zeznał, że podejrzany w październiku 1942r. zastrzelił 
"masę osób" i szczególnie znęcał się nad ludnoścą żydowską /k. 2/. 
Św. Sienkiewicz Władysław, grabarz z Lubartowa zeznał, że był 
wielokrotnie świadkiem egzekucji dokonywanych przez 
podejrzanego na cmentarzu, zawsze dzień przez mordem kazano 
świadkowi kopać grób nad którym podejrzany w towarzystwie 
innych żandarmów rozstrzeliwał ofiary /k. 9/. Św. Koziej Józef 
zeznał, że Reichelt zastrzelił ok. 100 osób narodowości żydowskiej. 
/k. 23/. Zawieszone wobec nieujęcia podejrzanego. 1946-47. K. 28.  
 
Janke Julius  żandarm, podejrzany o dokonywanie mordów na 
ludności polskiej i żydowskiej w Lubartowie. Św. Pud Izaak zeznał, 
że 11.10.1942r. podejrzany przyszedł wieczorem do restauracji 
gdzie opowiedział, że zabił 28 Żydów i pokazywał zrabowane im 
kosztowności. Zawieszone do czasu ujęcia podejrzanego. 1946-47. 
K 10 /niepaginowane/.  
 
Miller Antoni  podejrzany o to że jako wójt gm. Wawolnica pow. 
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puławski spowodował rozstrzelanie przez gestapo 15 Polaków i 60 
Żydów. Św. Sztamler Icek (Izaak) zeznał, że w marcu 1942r. został 
zabity jakiś konfident, podejrzany zawiadomił władze niemieckie, 
na co w odwecie przyjechało gestapo z Lublina i Puław i dn. 22 
marca. 1942r. rozstrzelano na rynku w Wąwolnicy 15 Polaków i 60 
Żydów /k. 1/. Zawieszone wobec nieujęcia podejrzanego. 1946, K. 
29.  
 
Grzelczak Edmund  podejrzany o to m.in. że maltretował 
podległych mu pracowników drogowych oraz zabierał robotnikom 
narodowości żydowskiej kosztowności. Św. Nowak Ludwik zeznał, 
że podejrzany zabrał dwóm robotnikom żydowskim złoty zegarek i 
buty a następnie oskarżył ich przed Niemcami. Na podejrzanego 
wydała wyrok organizacja podziemna, jednak nie zdołano go 
zlikwidować. Zawieszone wobec nieujecia podejrzanego. 1946-68, 
K. 30 /nipaginowane/.  
 
Haze (brak imienia)  podejrzany o udział w zabójstwie kilkunastu 
osób narodowości żydowskiej w Puchaczowie. Wg zeznania 
świadka Juszczaka Zygmunta, wiosną 1943r. przyjechali do 
Puchaczowa Niemcy którzy wybrali kilku Żydów podanych w 
załączniku do akt, wyprowadzili ich za Puchaczów i zastrzelili. 
Przyczyny świadek nie zna /k. 2/. Zawieszone wobec nieujęcia 
podejrzanego. 1946-47, K 14.  
 
Rzeźnik (Piotr) i inni (Landman Mieczysław, Mazurek Józef, Krauss 
Stanisław, Kołodziejczyk Zygmunt, Kufel, Klocek, Stefański Jan)  
podejrzani o znęcanie się nad ludnością polska i żydowską. Św. 
Bereza Stanisław zeznał, że Rzeźnik Piotr, właściciel sklepu w 
Tarnogórze, bił ludność żydowską, a także otrzymał dom i 
restaurację pożydowską /k. 19/. Zawieszone wobec nieujęcia 
podejrzanych. 1946-47. K. 55.  
 
Brand, Berband, Szwank, Knol (brak imion) żandarmi z Janowa 
Lubelskiego podejrzani u udział w mordach dokonywanych na 
ludności cywilnej polskiej i żydowskiej. Teczka zawiera odpis 
protokółu Komisji Badania Zbrodni Niemieckich dot. Obozu Pracy 
Koncentracyjnego w Janowie Lubelskim przy ul. Bialskiej 25 /k. 3/. 
Zawieszone wobec nieujęcia podejrzanych. 1946-47, K. 15.  
 
Becker Rudolf żandarm niemiecki w Zaklikowie w latach 1941-44. 
podejrzany o dokonywanie mordów na ludności cywilnej polskiej i 
żydowskiej. Św. Pędzioł Marcin widział, jak podejrzany zastrzelił 
troje Żydów - 2 mężczyzn i kobietę /k. 4/. Zawieszone wobec 
nieujęcia podejrzanego. 191946-47, K. 45.  
 
Michałowska Maria  podejrzana o zgłoszenie przynależności do 
narodu niemieckiego. Właścicielka zakładu fryzjerskiego w Kraśniku 
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przy ul. Kościuszki 14. Dochodzenie wszczęte na podstawie 
doniesienia złożonego przez Zarębę Wacława, który zarzuca 
podejrzanej m.in. przejęcie pożydowskiego zakładu fryzjerskiego 
znajdującego się w rynku. /k. 1/. Podejrzana przyznała się do winy. 
Teczka zawiera szereg zaświadczeń potwierdzających że podejrzana 
mimo złożenia deklaracji wykorzystywała swoje znajomości z 
Niemcami i pomagała czynnie Polakom. Z dokumentów załączonych 
wynika, że Sąd Specjalny w Lublinie skazał Michałowską Marię na 2 
lata więzienia i przepadek mienia. 1944-47, K 90 /pagin. do k. 71/.  
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Michałowska Maria  podejrzana o zgłoszenie przynależności do 
narodu niemieckiego. Właścicielka zakładu fryzjerskiego w Kraśniku 
przy ul. Kościuszki 14. Dochodzenie wszczęte na podstawie 
doniesienia złożonego przez Zarębę Wacława, który zarzuca 
podejrzanej m.in. przejęcie pożydowskiego zakładu fryzjerskiego 
znajdującego się w rynku. /k. 1/. Podejrzana przyznała się do winy. 
Teczka zawiera szereg zaświadczeń potwierdzających że podejrzana 
mimo złożenia deklaracji wykorzystywała swoje znajomości z 
Niemcami i pomagała czynnie Polakom. Z dokumentów załączonych 
wynika, że Sąd Specjalny w Lublinie skazał Michałowską Marię na 2 
lata więzienia i przepadek mienia. 1944-47, K 90 /pagin. do k. 71/.  
 
Abraham (brak imienia)  podejrzany o to że jako szef pracy w 
obozie na Majdanku znęcał się nad więźniami. Św. Bargielski Jerzy 
zeznał, że widział jak podejrzany zastrzelił podczas przesłuchania 
więźnia żydowskiego strzałem w tył głowy, za ukrywanie złota. 
Zawieszone wobec nieujęcia podejrzanego. 1946-47, K. 15 
/niepaginowane/.  
 
Tauscher (imienia brak) i inni (Teufel, Polakow Otto)  podejrzani o 
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udział w zabójstwach ludności żydowskiej na terenie Kraśnika. Św. 
Rajcher Jankiel więzień obozu w Budzyniu, zatrudniony przy 
kopaniu grobów, zeznał, że jesienią 1942r. podejrzani 
przyprowadzili  
ok. 105 osób które rozstrzelali. Świadek zeznał, że podejrzani kazali 
zasypywać groby, mimo  że część ofiar jeszcze żyła. /k. 18/. Św. 
Dymburt Fiszel podaje że Otto i Orłow byli Ukraińcami w służbie 
niemieckiej i widział jak Otto jednego dnia zastrzelił z pistoletu 28 
Żydów a innego dnia Orłow zabił 120 /k. 19/. W teczce znajduje się 
też zeznanie Olendra Altera i Mitelman Elki. Zawieszone wobec 
nieujęcia podejrzanych.  
1946-47, K. 29.  
 
Juszczuk Włodzimierz  oskrażony o to że działał na szkodę ludności 
polskiej przez to że jpełnił służbę wartowniczą w obozie w 
Żółkiewce pow. krasnystawskiego. do którego zsyłani byli rolnicy 
którzy nie oddali kontyngentu i ludność żydowska. W teczce 
znajduje się karta zat. Sentencja wyroku z nr akt. Spec.nieb. 115/47 
dot. Lemirowskiej Stanisławy oskarżonej o pomówieie Samojednej 
Olimpii o pochodzenie żydowskie w wyniku czego Samojedna 
została zatrzymana i doprowadzona na posterunek żandarmerii 
gdzie została pobita /ostatnia karta w teczce/ . 1947. K 8 
/niepaginowane/.  
 
Pyć Dominik  oskarżony o udział w zabójstwie 7 osób narodowości 
żydowskiej w Łążku Ordynackim, gm. Kawęczyn, pow. kraśnicki. 
Żydzi zostali ujęci przez Niemców, osadzeni w piwnicy tartaku a 
następnie dorpwadzenie do dołu wykopanego przez ludność Łążka, 
gdzie pod karą zastrzelenia mieli bić Żydów i nieprzytomnych 
wrzucano do dołu. Podejrzany miał uderzyć kilkoro z nich siekierą. 
Świadkami zajścia byli Kania Józef, Kania Michał, Czuba Władysław, 
Urban Piotr. W sprawie doprowadzenia Żydów do tartaku zeznał 
Rusiecki Wacław. W teczce brak zeznań świadków. Wobec śmierci 
podejrzanego postępowanie sądowe umorzono. 1947,  K. 6 
/niepaginowane/.  
 
Rutecka Janina  podejrzana o zgłoszenie przynależności do 
narodowości niemieckiej. Podejrzana przyznała się do winy. Św. 
Zyngier Maria wdowa po Żydzie zamordowanym na Majdanku 
zeznała, że podejrzana ukrywała jej 10letniego syna Zbigniewa aż 
do wejścia wojsk radzieckich /k. 18/. Zaniechano ścigania wobec 
ułaskawienia przez Prezydenta.  
1945-47, K 65 /pag. do k. 53/.  
 
Ruff i inni (Lenk, Augustin, Refkin, Fajks, Barteczko Franc, Klejn, 
Napierała, Majzen, Glacer, Cajs, Tyc, Szlejsyngier, Kres) podejrzani 
o znęcanie się nad ludnością cywilną na terenie pow. Kraśnik.  
Barteczko Franc ponadto podejrzany o likwidację getta w Kraśniku.  
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Na temat działalności podejrzanych zeznają m.in.: Blady Berek /k. 
18/ Pomaranc Ancel  
/k. 22/, Mandelbaum Nisetr /k. 23/, Bryfman Eta /k. 27/. Teczka 
zawiera zawieszenie dochodzenia wobec nieujęcia podejrzanych z 
wyjątkiem podejrzanego Kleina Alfonsa wobec którego 
postępowanie umorzono z braku dowodów winy.1946- 51, K 100.  
 
Patyk Stanisław, Patyk Franciszek podejrzani o to, że na 
przedmieściu Karasnegostawu - Zakręcie, ujęli i oddali w ręce 
gestapo Żyda, który następnie został rozstrzelany, ponadto Patyk 
Stanisław jako wiejski agronom wskazywał Niemcom osoby które 
nie oddały kontyngentu. Dochodzenie wszczęte na podstawie 
doniesienia złożonego przez mieszkańców Zakrętu. Św. Bojarski 
Franciszek zeznał, że Patyk Franciszek, sołtys tej wsi, wraz z kilkoma 
chłopami urządzili łapankę na Żydów, jednego ujęli, wydali 
Niemcom i mężczyzna został rozstrzelany w lesie /k. 5/. Umorzone 
wobec braku dostatecznych dowodów winy.  
1947-48, K. 39 /pagin. do k. 35/.  
 
Tkaczyk Jan  podejrzany o to że jako wachman w obozie Kalinówka 
znęcał się nad więźniami. Św. Szczupak Stanisław zeznał, że znał 
podejrzanego w czasie okupacji i słyszał, że potrafił bić i katować 
jeńców żydowskich /k. 6/. Również św. Laska Józef zeznał, że 
podejrzany pilnował Żydów przywiezionych z Czech, bił ich i 
katował bez żadnej przyczyny /k. 7/. Sołtys kolonii Surhów gm. 
Czajki złożył zaświadczenie stwierdzające, że Tkaczyk podczas 
okupacji pracował jako kancelista przy obozie pracy i nie 
zachowywał się wobec pracujących tam Żydów agresywnie /k. 21/. 
Umorzone wobec braku dowodów winy. 
1947, K.  48 /pagin. do k. 35/.  
 
Fleisch Hugo, Schulzingier  Julian  gestapowcy z więzienia w 
Chełmie, podejrzani o znęcanie się podczas przesłuchań nad 
osadzonymi. Teczka zawiera odpis zeznania Nosala Władysława 
dot. jego pobytu w obozie Birkenau, także eksterminacji Żydów i 
Cyganów  
/k. 1,3/. Zawieszone wobec nieujęcia podejrzanych. 1946-47, K 12.  
 
Alfonsleben, Tal, Seile, Berebecko, Hanko i Broch  podejrzani o 
dokonywanie zabójstw obywateli polskich. Teczka zawiera odpis 
protokołu przesłuchania Gogołowskiej Stanisławy, kierowniczki 
łódzkiego Oddziału Centralnej Żydowskiej Komisji Historycznej dla 
badania zbrodni hitlerowskich, w którym świadek podaje, że 
posiada zebrane protokóły świadków-więźniów obozów żydowskich 
w Lublinie. Wg świadka podejrzani byli kierownikami obozu 
przejściowego na Lipowej i w nieludzki sposób traktowali jeńców, 
bijąc i strzelając do nich. W teczce brak innych zeznań. Zawieszono 
wobec nieujęcia podejrzanych. 1946-47, K. 8.  
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Dolf  gestapowiec, podejrzany o znęcanie się oraz mordy na 
osadzonych w obozach koncentracyjnych na lubelszczyźnie oraz 
Bełżcu, Cieszanowie i Dzikowie. Św. Wajntrub Herszlik zeznał, że 
podejrzany był komendantem wymienionych obozów, często 
dokonywał inspekcji przy czym odznaczał się wyjątkowym 
sadyzmem. Św. zeznał, że widział jak podejrzany zastrzelił 3 Żydów 
za to, że za wolno pracowali /k. 2/. W teczce znajdują się zeznania: 
Rubin Jankiel /k. 12-15/, Zyskind Pinkus /k. 18,19/, Glasman /k. 23/, 
Feldman Estera /k. 24,25/, Rosenberg Hil /k.26,27/. Zawieszone 
wobec nieujęcia podejrzanego.  
1947-48, K. 29.  
 
Bartecki, Kaczor, Pęcak, Roleksman  SS-mani w obozie w 
Trawnikach, podejrzani o znęcanie się i dokonywanie mordów na 
osadzonych w obozie Polakach, Żydach i jeńcach sowieckich. Teczka 
zawiera zeznania osób zatrudnionych  w obozie które były 
świadkami tych przestępstw. Zawieszone wobec nieujęcia 
podejrzanych. 1947, K 30.  
 
Pastuszak Józef  oskarżony o to że w 1942r. we wsi Krynica gm. 
Siennica Różana pow. krasnystawskiego wspólnie z z Budnikowskim 
Sławomirem ujął i doprowadził do miejscowego sołtysa Czajki 
Stanisława, dwóch Żydów nieustalonych nazwisk, których następnie 
zatrzymał oddział niemiecki. W uzasadnieniu aktu oskarżenia 
napisano, że Pastuszak zeznał, że został napadnięty przez 3 
nieznanych mężczyzn, z których jeden zbiegł. W teczce znajduje się 
odpis wniosku o częściowe zawieszenie śledztwa wobec 
Budnikowskiego Sławomira z powodu nieujęcia podejrzanego.  
1947-48, K 12.  
 
Ceipek  podejrzany o to że jako komendant oddziału ukraińskiego w 
Łęcznej brał czynny udział w likwidacji miejscowego getta. Św. 
Świeży Janusz, fotograf z Łęcznej, któremu podejrzany zlecił 
sfotografowanie żydowskich dokumentów znajdujących się w 
parafii rzymsko - katolickiej słyszał, że podejrzany osobiście zabijał 
Żydów w getcie, a po likwidacji getta wyszukał 16 dzieci żydowskich 
które przy pomocy Ukraińców zastrzelił /k. 2/. Zawieszone wobec 
nieujęcia podejrzanego. 1948. K. 19.  
 
Gładunik Stanisław  oskarżony o to że podczas okupacji, jako 
dozorca aresztu miejskiego  
w Lubartowie brutalnie obchodził się z osadzonymi, bijąc ich i 
maltretując. W akcie oskarżenia /odpis/ czytamy że m.in. pobił 
kijem dwie Żydówki. Teczka nie zawiera umorzenia. 1948, K. 4.  
 
Zickmund Otto  od 1940r. z-ca szefa policji kryminalnej w Lublinie, 
następnie w Bielsku Białej, w okresie 1941-43 szef policji 
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kryminalnej w Złoczowie, podejrzany o udział w masowych 
morderstwach ludności żydowskiej. Postępowanie wszczęte na 
podstawie wniosku Misji Politycznej Rzeczypospolitej Polskiej w 
Wiedniu. teczka zawiera odpisy zeznań złożonych w Wiedniu przez 
byłych więźniów obozu w Złoczowie: Silber Emil, Wichnitzer Izaak, 
Grinseid Herman, Dr. Spindel, Wischnitzer Pepi opisujące czyny 
podejrzanego /k. 3-7/, Św. Gutfreund Juliusz zeznał, że podejrzany 
kierował akcją w dzielnicy żydowskiej w dn. 20.08.1942r. i 
ostateczną likwidacją  02.04.1943r. Podejrzany żył w przyjaźni z 
kierownikiem obozu w Lackiem, nazwiskiem Warzok, który został 
przez Hitlera odznaczony za śmierć 150.000 Żydów /k. 35/. 
Podobne zeznanie złożył Gutfreund Hugo. Karty 11-14 w jez. 
niemieckim. Zawieszone wobec nieujęcia podejrzanego. Teczka 
zawiera kopię wniosku ekstradycyjnego. 1947-48. K. 52 /pagin do k. 
36/.  
 
Dzieciuch Mateusz  oskarżony o wskazanie Niemcom w 1943r. w 
Draganach gm. Wysokie pow. krasnystawski,  kryjówki zbiegłej z 
transportu Żydówki. W uzasadnieniu aktu oskarżenia /odpis/ 
czytamy że za uciekającą w pole kobietą Niemcy wysłali konno 
Kudrej Stanisława i Lecha Bronisława, którzy minęli ją i pojechali 
dalej, nie wskazując. Miejsce ukrycia wskazał Niemcom podejrzany i 
Podjadek Władysław. Brak zeznań świadków, umorzenia lub 
wyroku. 1948, K. 4.  
 
Baumblit Symcha  podejrzany o to że jako woźny i goniec 
Judenratu w Kaśniku współpracoał z Niemcami. Postępowanie 
wszczęte na wniosek Ministerstwa Sprawiedliwości, po przekazaniu 
protokołów z Konsulatu Generalnego w Tel-Awiwie. W dn. 
7.04.1947r. Erlich Israel pochodzący z Kraśnika, zam. w Tel-Awiw, 
dowiedziawszy się z gazety że obywatele pochodzący z Kraśnika 
zatrzymali na ulicy w Tel Awiw Baumblita, jako winnego współpracy 
z gestapo w latach 1939-42, udał się do komisariatu gdzie rozpoznał 
w zatrzymanym współpracownika gestapo który ma na sumieniu 
setki wymordowanych Żydów /k. 3/. Teczka zawiera zeznania i 
odpisy zeznań Żydów, świadków zbrodniczej działalności 
podejrzanego zebrane w Izraelu i podczas dochodzenia w Polsce.  
Św. Mandelbaum Nisi podaje, że czytał w gazecie żydowskiej że 
podejrzany został zastrzelony przez organizację żydowską w Tel 
Awiwie /dołączono wycinek z gazety k.38/ Św. Blady Moszek także 
posiadał informację uzyskana listownie o śmierci podejrzanego /k. 
37/. Dochodzenie zawieszono w dn. 28.10.48r. z powodu nieujęcia 
podejrzanego. W piśmie z dn. 17.03.1949r. Żydowski Instytut 
Historyczny zawiadomił, że Ministerstwo Spraw Wewnętrznych 
Izraela zawiadomiło, że Baumblit nie figuruje w spisach ludności ani 
nie wiadomo nic by został zabity w Tel Avivie przez członków 
organizacji żydowskiej. Z akt wynika, że nie wystąpiono z wnioskiem 
o ekstradycję. 1947-50, K 53 /pagin. do k. 40/.  
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Orsza Łukasiewicz Jan Mieczysław,  aktor, współzałożyciel kawiarni 
"U aktorów" w Lublinie oraz "Flips" w Warszawie, podejrzany w 
współpracę z gestapo. Podejrzany nie przyznał się do współpracy z 
okupantem, powołał się na współpracę z kontrwywiadem AK.  W 
teczce znajduje się pismo do Prok. Sądu Okręgowego w Lublinie 
podpisane "Czarny", opisujące okupacyjną działalność 
podejrzanego Orszy ps. Grzymała stojącego na czele grupy 
kontrywiadu podległej sieci  "Czarnego". Z pisma Prokuratora Sądu 
Okręgowego w Lublinie wynika że Orsza w dn. 12.02.49 został 
uniewinniony. Teczka zawiera  informacje dot. działalności tych  
lokali, z których Flips został zorganizowany za pieniądze przekazane 
Orszy przez AK. oraz zeznanie "Czarnego". 1948-50, K. 36 
/niepaginowane/  
 
Jakubek Ludwik oskarżony o to, że jako komendant Straży 
Ogniowej w osadzie Tarnogóra - Izbica brał czynny udział w 
obławach na Żydów ukrywających się podczas likwidacji getta. W 
uzasadnieniu oskarżenia /odpis/ czytamy, że św. Jarocki Bronisław 
widział jak podejrzany chodził po kryjówkach żydowskich, zmuszał 
do tego innych strażaków, ujmował ukrywających się Żydów i 
wydawał w ręce niemieckie oraz przywłaszczał sobie pożydowskie 
mienie. Brak umorzenia i wyroku. 1948, K. 4.  
 
Jędruszak Wacław  oskarżony /odpis/ m.in. o to, że w grudniu 
1942r. wraz z Jurgą Wincentym i innymi ujął i wydał żandarmerii w 
Milejowie Pelicera Lejbę, Pelicera Hajnacha, Żyda imieniem Chaim 
oraz 5 lub 6 stycznia 1943r. w Malinówce gm. Brzeziny wraz z 
innymi /Jurga Wincenty, Jurga Franciszek, Szkutlaruk, Kużnik, 
Kalejewicz Olech/ ujął i  wydał po uprzednim obrabowaniu 
żandarmom niemieckim z Milejowa Rozencwajga Moszka oraz braci 
Szyję i Całkę Sűsbergów. Na świadków oskarżenia powołano m.in. 
Bronszteina Chaima, Grynszpana Pesę, Szwarcberga Uszera, 
Gersztejna Majora Chyla. Wobec Jędruszaka Wacława dochodzenie 
umorzono z braku dowodów. W dn. 4.12.47r. Prokurator Sądu 
Apelacyjnego w Lublinie uchylił w drodze nadzoru postanowienie o 
umorzeniu. Wobec Jarugi Wincentego i Franciszka, Szkutlarka, 
Kuźnika i Kalejewicza Olecha dochodzenie zawieszono wobec 
nieujęcia podejrzanych. 1947-48, K 11 /niapginowane/.  
 
Banuch Władysław oskarżony o wydanie władzom niemieckim 
Pogonowskiej Marii, z pochodzenia Żydówki, mieszkającej w 
Lubartowie i ukrywającej u siebie matkę Żydówkę i dwoje dzieci 
brata, w wyniku czego wszyscy zostali ujęci i rozstrzelani. Wyrokiem 
Sądu Okręgowego w Lublinie Banuch został uniewinniony. 1948, K 8 
/nieaginowane/.  
 
Kleyer Johann  od kwietnia 1940r. pracował w Krakowie a czasie 
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7.05.1940 - 1.11.1942r. kierownik wydziału V Sicherheitspolizei w 
Lublinie. Podejrzany a następnie oskarżony o przynależność do 
przestępczej organizacji SD oraz że jako dyrektor Policji Kryminalnej 
od listopada 1939 do lutego 1945r. na terenie  Krakowa, Lublina i 
Częstochowy dopuścił się szeregu gwałtów i zbrodni. Dochodzenie 
częściowo umorzone w części dotyczącej zarzutu spowodowania 
aresztowania zatrudnionych w polskiej policji kryminalnej Zięby 
oraz Szefela Edmunda wraz z żoną. Szefel, urzędnik polskiej policji 
kryminalnej podległej podejrzanemu, zarzucił mu że został 
bezpodstawnie aresztowany na rozkaz podejrzanego oraz wydał 
rozkaz bicia podczas przesłuchania Żyda Felhendlera. We wniosku o 
częściowe umorzenie dochodzenia przeciwko Kleyerowi czytamy, 
że Szefel, który podczas okupacji był aresztowany za wymuszanie 
pieniędzy od Żydów, jako że było to przestępstwo pospolite mógł 
być aresztowany za wiedzą podejrzanego. W teczce brak zeznań 
świadków.   
1948-49, K.60  /niepaginowane/.  
 
 
Czajka Szymon i inni (Brzyski Stanisław, Marek Kazimierz) 
oskarżeni o to, że wiosną 1942r. we wsi Oleśniki gm. Fajsławice, 
Brzyski i Marek zatrzymali dwóch Żydów o nieustalonych 
nazwiskach. a przechodzący w pobliżu sołtys Czaja Szymon przy 
pomocy eskorty wyznaczonej z mieszkańców doprowadził ich do 
Trawnik i oddał w ręce władz niemieckich. Sąd Okręgowy w Lublinie 
uniewinnił podejrzanych. Prokuratura Sądu Okręgowego w Lublinie 
wniosła kasację do Sądu najwyższego. Z dołączonej korespondencji 
wynika, że dn. 08.02.49r. sąd utrzymał wyrok w mocy, a następnie 
przekazano sprawę Sądowi Okręgowegu w Lublinie do ponownego 
rozpatrzenia.  
1948-49, K 21 /niepaginowane/.  
 
Hahn Aleksander oskarżony o zgłoszenie przynależnośći do narodu 
niemieckiego oraz przywałaszczanie sobie mienia należącego do 
ludności polskiej i żydowskiej na terenie gm. Wola Wereszczyńska, 
pow. włodawskiego. Brak umorzenia. 1948,  K 12 /niepaginowane/.  
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Szarapko Tadeusz oskarżony o wskazywanie podczas akcji 
antyżydowskiej w lipcu 1942r. w Parczewie ukrywających się 
Żydów, wskazanie Żyda Gutmana który został rozstrzelany, 
zawiadomienie Niemców, że w jego domu ukrywa się Żyd 
nazwiskiem Goldberg, który został aresztowany, wymuszanie od 
Żydów złota, biżuterii i wartościowych przedmiotów. Wyrokiem 
Sądu Okręgowego w Lublinie Szarapko został uniewinniony. Św. 
Markowski Marian zeznał, że jego siostra /nazwisko nieczytelne/ 
ukrywała córkę Jabłonki Lejby, Tosię. Teczka zawiera odpis aktu 
oskarżenia i wyroku. 1949, K 20 /niepaginowane/.  
 
Sacyło Jan  podejrzany o wydanie ukrywających się we wsi Suche 
Lipie gm. Rudnik w domu Stanisława Mrugały, Lajsta Szmula i 
Blumenfelda Dawida. Zawieszone wobec ukrywania się 
podejrzanego. 1948-49, K. 20 /niepaginowane/.  
 
Hereć Stanisław, Kasperek  Józef oskarżeni o ujęcie w 1942r. na 
terenie Woli Gardzienickiej, gm. Rybczewic i doprowadzenie do 
sołtysa Żydówki nieustalonego nazwiska. Wyrokiem Sądu 
Okręgowego w Lublinie oskarżeni zostali uniewinnieni. Teczka 
zawiera odpisy. 1948, K. 15 /niepaginowane/.  
 
Korbus Tadeusz, Korbus Marian, Lipa Aleksander  oskarżeni o 
udział w zabójstwie  Żyda o nieustalonym nazwisku w 1943r. w lesie 
wsi Wola Gardzienicka, gm. Rybczewice. Teczka zawiera odpisy: 
wyroku uniewinniającego, Zażalenia na wyrok Prokuratora 
Okręgowego w Lublinie, Wywód rewizji do Sądu Apelacyjnego w 
Lublinie. 1949-50, K. 30 /niepaginowane/.  
 
Kurzypa Wawrzyniec, Osuch Jan podejrzani o współpracę z 
Niemcami i wydanie w żandarmerii rodziny Tojwy Dąca. Św. 
Gajewski zeznał, że Osuch Jan przyprowadził do jego mieszkania 
czworo Żydów, krótko potem przyszli do mieszkania świadka 
Niemcy wraz z sołtysem Kurzypą. Wg świadka, chwilę później Żydzi 
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zostali rozstrzelani na podwórku Kurzypa Wawrzyńca 
/k.4/.Umorzone wobec Kurzypa Wawrzyńca, zawieszone wobec 
Osucha z powodu nieujęcia podejrzanego.1948-49. K 60.  
 
Kozak Stefan  oskarżony wraz z Bocheńskim Pawłem, Dulębą 
Franciszkiem, Skakujem Franciszkiem, o to że na w dn. 17 
października 9142r. w lesie położonym między Zakrzówkiem a 
Kraśnikiem ujął i wydał  żandarmerii około 30 osób narodowości 
żydowskiej. Sąd Okręgowy w Lublinie uniewinnił Kozaka, 
Prokuratura Sądu Okręgowego w Lublinie wniosła kasację do Sądu 
Najwyższego. Teczka zawiera odpisy tych dokumentów.  
1948-49, K. 20 /niepaginowane/.  
 
Chmielewski Józef, Ogorzałek Władysław  oskarżeni o to że jako 
członkowie straży ogniowej w Rokitowie gm. Turobin, wzięli udział 
w ujęciu i odtransportowaniu do posterunku policji polskiej 
Giermusia Abrama wraz z synem, którzy następnie zostali 
zamordowani. Z dołączonych dokumentów wynika, że Sąd 
Okręgowy w Lublinie wydał wyrok uniewinniający.  teczka zawiera 
wniosek o zawieszenie śledztwa wobec Witucha Stanisława i Fika 
Jana, podejrzanych o udział w tej samej sprawie z powodu nieujęcia 
podejrzanych. 1948-49, K 15 /niepaginowane/.  
 
Domini Julian wójt gm. Piotrowice, podejrzany o wykorzystywanie 
położenia ludności cywilnej poprzez nakładanie większych niż 
wymagane przez okupanta kontyngentów. Teczka zawiera 
oświadczenie Kleinmana Izraela /k. 3/, Grűnberga /Grynberga/ 
Jankiela /k. 4/ oraz zeznanie Grinberga Lejby, zaświadczające, że 
podejrzany nie szkodził ludności polskiej a także pomagał ludności 
żydowskiej /k.89/. 1949. K. 110 /paginowane do k. 96/.  
 
Ciseł Antoni i inni (Krakowiak Józef, Gorajek Antoni) podejrzany o 
to, że w r. 1943, wziął udział w wymordowaniu grupy Żydów, 
składającej się z około 12 osób, w lesie wsi Wandalin pow. 
puławskiego. Św. Mieżwa Franciszek zeznał, że jesienią 1942r. 
Łukasik Adam powiadomił go, że grupa Żydów zbiegłych z getta 
chce wstąpić do partyzantki, którą świadek zorganizował. Świadek 
odesłał tego człowieka z informacją ze spotka się z  Żydami u Cisła 
Antoniego. Po spotkaniu świadek musiał skontaktować się ze swoją 
grupą, ale jak wrócił dowiedział się, że Żydzi zostali wybici w 
Wandalińskim lesie /k.19/. Podejrzany Gorajek zeznał, że w 1942r, 
przyjechali do wsi Wandalin Niemcy i komendantowi straży 
pożarnej nakazano zebrać grupę strażaków i udać się wspólnie z 
Niemcami do lasu gdzie odnaleziono kryjówkę Żydów, których 
zabito za pomocą granatów /k. 20/. Podejrzany Ciseł nie przyznał 
się do winy, zeznał natomiast że słyszał rozmowę Żydów z Mierzwą, 
który powiedział, że do partii ich nie przyjmie, ale pokaże kryjówkę 
w lesie, do której ich przeprowadzono /k. 9/. Umorzone wobec 
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braku dostatecznych dowodów winy /pozostali dwaj podejrzani 
przebywali w więzieniu/. 1948-49, K 80 /paginowane do k. 70/.  
 
Krzysztofiak Jan  podejrzany na podstawie anonimowego 
doniesienia o wydanie jesienią 1943r. żandarmerii niemieckiej 
rodziny Motla, szewca z Karsnegostawu syna Zawla - kowala, 
składającej się z rodziców i trojga dzieci, ukrywających się w lesie w 
pobliżu kol. Widniówka pow. Krasnystaw. Wg anonimu, tuż przed 
pojawieniem się Niemców, do kryjówki dołączyło dwoje Żydów z 
Izbicy: krawiec Szyja i jego szwagier kamasznik. W wyniku napadu 
Niemców 6 osób zostało aresztowanych i zamordowanych, tylko 
Motlowi udało się uciec. Podejrzany zagarnął rzeczy Żydów, które 
zostawili w zamian za dostarczanie żywności do kryjówki w lesie. 
/k.1 i 9/. Św. Dobosz Antoni, który ukrywał rodzinę Motla od maja 
1942r.do października 1943r. zeznał, że Motel po zamordowaniu 
jego żony i dzieci wrócił  
do świadka i mówił, że podejrzany nie dostarczył do kryjówki 
żywności i że to on zawiadomił Niemców. Motel przebywał u 
świadka do kwietnia 1944r. po czym udał się do Izbicy ale co dalej 
się z nim stało tego świadek nie wie. /k.18-19/. Umorzono z braku 
dowodów.  
1949, K 25.  
 
Stasiuk (brak imienia) były granatowy policjant z Krasnegostawu, 
podejrzany o wydanie żandarmerii Żydów ukrywających się w 
zabudowaniach Małysza Jana w kol. Karkowi - Przedmieście. Św. 
Wrona Karol, zeznał, że podejrzany przyprowadził Żyda i kazał go 
odwieźć do Krasnegostawu, ale skąd go przyprowadził świadek nie 
wie /k. 3/. Umorzone wobec śmierci podejrzanego.1949, K 10.  
 
Chwedorzewski Wacław, Sikora Sikorski Maksymilian, Műllera, 
Hammera, Stefańskiego (Starego), Furhmana  podejrzani o 
współpracę i przynależność do gestapo. Teczka zawiera odpisy 
zeznań świadków dotyczące działalności podejrzanych na terenie 
Włodawy, dot. m. in. wyłapywania i znęcania się nad ludnością 
żydowską. Zawieszono wobec nieujęcia podejrzanych. Rozesłano 
listy gończe. 1948. K 30 /niapaginowane/.  
 
Mantyka, Seniuk (brak imion), policjanci ukraińscy podejrzani o 
udział w rozstrzeliwaniu na terenie Włodawy ludności polskiej i 
żydowskiej. Zawieszone wobec nieujęcia podejrzanych. 1948, K 11 
/niepaginowane/.   
 
Punda Stefan  podejrzany o to że jako policjant ukraiński brał udział  
rozstrzeliwaniu ludności cywilnej na terenie Włodawy. Św. Gejer 
Henryk zeznał, że podejrzany rozstrzelał kilkunastu Żydów we wsi 
Krasówce gm. Wyryki oraz że chciał zastrzelić świadka, ale nie 
wystrzelił mu pistolet i świadek uciekł. Zawieszone wobec 
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ukrywania się podejrzanego.  
1948, K. 10 /niapginowane/.  
 

 
 
English 
 
Draft transaltion 
 

Reel File Description 
 

1 Call No GK 
418/4 

 
 
 
 
 

Call No GK 
418/20 

 
 
 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/21 

 
 
 
 
 

Anzorge Antoni accused on the basis of information that, serving 
in a blue police in Lublin, persecuted and murdered Jews in the 
local ghetto, sentenced to 10 months in prison, robbed Jewish 
belongins and kept them till the moment of investigation. The 
investigation was discontinued due to lack of evidences of guilt. 
1947, cards 9.  
 
Kapsiak Władysław accused on the basis of information placed by 
the villagers of Stołpie, the Staw commune, that he denounced 
four families to Germans, who shot them afterwards. It was in the 
village of Bytoń, the Hołuby commune, the County of Kowel. The 
witness, Grymblat Mendel summoned to that case testified that 
he knew nothing about the collaboration of the defendant with 
Germans.  The investigation was discontinued due to lack of 
evidences of guilt. 1947, cards 21 /non-paginated/.  
 
Paprota Aleksander suspected that, taking care of a daughter of 
Gedali Erenberg – Chaja Sura, contributed to her perishing. Gedali 
Erenberg testified that the suspect offered him, in Kraśnik, where 
the Jews were grouped before the deportation from Zakrzówek on 
Oct. 30, 1942, that he would take care of his daughter and the 
witness agreed. The suspect took the girl and the witness was 
giving money and attire for the girl, but had never seen her 
anymore. The Paprotas explained him they had hidden the girl. 



                                                                                                                          
 

61 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/30 

 
 
 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/31 

 
 
 
 

Call No GK 
418/32 

 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/33 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Erenberg was  regarded to be a wealthy man then (card 1). The 
witness, AnielaWiesło testified that she had heard that the suspect 
took the girl to raise her but had never seen her and also heard 
that he had killed the girl (shot her) and throwned her to the flood 
gate (cards 74, 85). Other witnesses testified that the suspect 
collaborated with Germans and was a member of the National 
Arm Forces then. The investigation was discontinued due to the 
lack of evidence of guilt. 1945-1947, cards 110 /only part of them 
was paginated/  
 
Bejda Antoni i Anna the villagers of Przysiółek, the Staw 
commune, the County of Chełm, were suspected of collaboration 
with Germans. The investigation was initiated on the basis of 
information signed by the villagers of Przysiółek. The suspects 
pleaded not gilty and blamed Klemens Bejda for collaborating with 
Germans. They claimed to be eye-witnesses of the killing of 2 Jews 
by him (cards 11, 12). The investigation was discontinued due to 
the lack of guilt. 1947-48. Cards 25 /half were paginated/  
 
Podgórniak Michał, (Różycki Henryk) a village administrator and 
secretary of the Dąbie commune, suspected of active participation 
of round-ups for Polish and Jewish civilians. Discontinued due to 
lack of evidences of guilt. 1947, cards 76.  
 
Jaruzel Stefan, suspected on the basis of information, of serving in 
German gendarmerie in Michów, Łuków and Tynowce, denouncing 
and participating in deportations of civilians. The witness, Szubert 
Brunon heard that the suspect belonged to gendarmerie “for 
Jewish affairs”, which used to shot Jews during the occupation 
(card 10). It was discontinued due to lack of evidence. 1945-48, 
cards 95.  
 
Kapuścik Bolesław  suspected, that being a blue police officer of 
the precinct in Polichno (Janów Lubelski), of participating in the 
arresting of Polish and Jewish civilians and shooting them. The 
witness, Kata Walenty testified that the suspect caught two Jews 
who were then shot (card 12). The suspect’s wife, Kapuścik 
Helena, in her application to the Communist Security in Kraśnik 
wrote that accusation of her husband resulted from some 
property raw and that her husband had problems during the 
occupation, due to his Jewish origin (card 32). The witnesses, 
Abram Olender and Moszek Kostenbaum testified that the supect 
was friendly towards Jews during the occupation (cards 60-61). It 
was discontinued due to sufficient evidence of guilt.  1947. Cards 
75.  
 
Pawlicki Wincenty suspected of denouncing 2 partisans and Jews, 
Abram Werthausa/o, to Germans in the village of Milejów, the 
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Brzeziny commune. The investigation was initiated de to the 
information from Franciszek Mazurkiewicz, who denounced that 
Pawlicki was also responsible for the death of Silbersztajn and 
Bronsztajn, shot in Łęczna (car 1). The witness, Kazimierz 
Sierakowski testified, that in 1943, he was asked by his 
acquaintance, a Jew called Zylbersztajn to take care of his 
belongings (the witness thoungh it had been valuables). As the 
witness was also hiding he advised the Jew to go to Pawlicki. 
Zylbersztajn did so and the same day was killed, together with 
other man (card 18). It was discontinued due to lack of evidences.  
1947-48, cards 95.  
 
Suryś Maria was accused by Śliwczyński Stanisława of 
collaboration with Germans and contributed by throwing out a 
Jewish family in their flat in Trawniki. Discontinued due to lack of 
evidences. 1947-48, cards 20 /half are paginated/.  
 
Łepecki Stefan, Bednarek Jan and Bednarek Anna, Zieliński Jan, 
accused by Rozensztajn Abram of persecuting Jews in Tyszowce. In 
his letter to the District Attorney, Rozensztajn accused Łepecki and 
Bednarek of murdering his son, Srul with a fork, Zieliński (the 
Tyszowce administrator) of taking away of his belongings left to be 
kept by him and sending the Home Army partisans  to murder the 
Jews in their hide-outs (cards 6, 19). In his testimony of 1948, 
Rozensztajn accused two Szymański brothers to kill his son from 
Tomaszowce (card 21). The witness, Mojżesz Wajsbrot testified 
that he was present when Zieliński ordered the Rozensztajn to 
move out and took their belongings away (card 24). Lejba 
Wajsbrod, who was a partisan on the territory of the County of 
Puławy, testified that he thought that Zieliński informed Germans 
the hid-out at Pietrak’s place, which resulted in the argument, the 
farmyard burning out and the death of Pietrak (cards 35-36). It was 
discontinued due to the sufficient evidences of guilt. 1947-48. 
Cards 67 /half were paginated/  
 
Kowalski (first name unknown) a former blue police officer in 
Wysokie, the County of Krasnystaw, suspected of persecutingand 
denouncing civilians to the German authorities. Some of witnesses 
testified that he denounced Jews to Germans. It was discontinued 
due to lack of evidence. 1947-48, cards 38 /half paginated/  
 
Wójcik Julia accused to collaborating with Germans and 
blackmailing the officer of Kripo, Paluch Zdzisław to get belongings 
of other people from them for not denouncing him. The file 
contains the information of a Jew unknown by name how Paluch 
robbed his belongings. The man advised that the things stolen 
from him might be found at the Paluch’s fiancee, Julia Wójcik’s 
place. It was discontinued due to lack of evidences of guilt. 1945-
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Call No GK 
418/56 – part I 

 

47, cards 11 /non-paginated/.  
 
Ryba Marcin suspected, together with the agronomist from the 
Łysaków village, Chromik Zbyszek, of the seizing of a Jew (name 
unknown), which resulted in the Jew’s shooting by the German 
gendarmes in fall 1942. There were Jarosz Jan and Skawiński 
Stanisław involved in the seizure. It was discontinued due to lack 
of evidences. The verdict was rescinded by the District Attorney in 
Lublin and the suspect was accused for that deed. Umorzono z 
braku dowodów. Decyzją Prokuratora Sądu Okręgowego w 
Lublinie uchylono postanowienie o umorzeniu i podejrzany został 
oskarżony o ww. czyn. 1947-48, cards 13 /some documents 
missing, non-paginated).  
 
Kopeć Aleksander suspected that, being a member of the rural 
police in the village of kanie, the Pawłów commune, enlisted 
people for farm work and denounced the Jews to the German 
authorities. The information was submitted by Jan Łosiewicz (card 
1), Discontinued due to lack of evidences. 1946-48, cards. 59.  
 
Kolasiński Stefan, inż. Drogowy in the Starosty in Puław, suspected 
of using the difficult condition of civilians, Polish and Jewish, 
blackmailed them to get some  benefits. The witness Grużewski 
(?), testified that he knew Kolasiński used the Jewish council in the 
ghetto to pay him for milder treatment during forced labor (card 
4). The witness, Edelman Gerszon testified that he knwe the 
suspect but didn’t hear anything wrong about his approach 
towards Jews (card 64).  1946-49, cards 78.  
 

2 Call No GK 
418/56 – part II 

 
 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/63 

 
 

Kolasiński Stefan, inż. Drogowy in the Starosty in Puław, suspected 
of using the difficult condition of civilians, Polish and Jewish, 
blackmailed them to get some benefits. The witness Grużewski (?), 
testified that he knew Kolasiński used the Jewish council in the 
ghetto to pay him for milder treatment during forced labor (card 
4). The witness, Edelman Gerszon testified that he knwe the 
suspect but didn’t hear anything wrong about his approach 
towards Jews (card 64).  1946-49, cards 78.  
 
Tarłowska Irena suspected of denouncing 6 Poles and 3 Jews from 
the Lublin province. She was accused by Inwentarz Jakub and 
Rowieńską Joanna. Testified witnesses didn’t confirm the 
accusations. It was discontinued due to the lack of evidence. 1948, 
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cards 30 /non-paginated/.  
 
Bejda Klemens accused of murdering a Jewish woman and man in 
the village of Przysiółek. The witness, Antoni Bejda, testified that 
the suspect, together with Józef Wróblewski, led two Jews from 
the suspect’s house to the neighboring field. The witness testified 
that the suspect ordered him to bury dead corpses, and since he 
declined, he ordered Józef Marczuk to do it (card 3). It was 
discontinued due to lack of evidence of guilt.  1947-48, cards 12.  
 
Zawuł Jan, Staniec Tadeusz, Piróg (Feliks) oraz Tuderek 
Aleksander, Zamalski Władysław, Przywara Franciszek accused of 
murdering entire family of Szloma Szylewicz coming from 
Księżomierz, the County of Kraśnik by Szloma Szylewicz. The 
suspect helped them to build a hideout shelter and took their 
belongings to keep, before they had murdered them. It was 
discontinued due to lack of evidences of guilt.   1947-48, cards 80 
/non-paginated/.  
 
Barański Eugeniusz suspected of collaborating with Germans in 
the village of Księżomierz, the County of  Kraśnik, and denouncing: 
Puzio Jan, Zub Mieczysław and Lipówna Rozalia to them and 
participated in the killing of Oryń Walenty. . The witness, Zawół Jan 
testified that he saw the suspect chasing Zub with other people 
(card 8). The witness, Marcin Przywara testified that Barański was 
closely befiended to the chieff SS officer (cards 11, 12). The 
witness Michalina Poleszak saw the suspect talking to Lipówna 
near the mill, and then get on a passing cart with horses with her 
and went in the direction to Annopol.  He didn’t know if the 
suspect gave her away to Germans. The witness Jan Opasała, who 
was carrying them by his cart testified that he didn’t know the 
woman, and if she was a Jew or not. It was discontinued due to 
the lack of evidences. 1947-48, cards 50 /non-paginated/.  
 
Maciejczuk Bolesław suspected of denouncing the family of Maks 
Dajczman, the worker at the railroad in Ruda Opalin to Germans, 
accusing him of Jewish origin. The witness, Sidorczuk Zbigniew 
testified that due to that denouncing, his wife and daughter were 
killed in the Chełm “Borek”. The witness didn’t confirm his 
testimony in front of the court. Discontinued due to the lack of 
evidences of guilt. 1947-48, cards 50 /non-paginated/.  
 
Obałkowski Edward, Bardecki Włodzimierz suspected, on the 
basis of information of PawłowskiBolesław of collaboration with 
Germans, denouncing Lusia Zimmerman in Osmolice, the 
Piotrowice commune, the County of Lublin to Germans. Besides,  
Obałkowski was suspected of forcing Jewish to render him some 
benefits. The witness, Grynberg Lejba testified that the 
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Zimmermans were living in the Osmolice estate often visited by 
Obałkowski, but, shortly before the deportation of Jews, Lusia 
Zimmerman went to Lublin, however the witness didn’t know 
where exactly she was living there. When the liquidation of Jews 
began, the Zimmerman family moved to the Zemborzyce 
commune, the village of Trawiedniki (?), where they were 
murdered by some peasant. In July 1944, the witness met 
obalkowski who told him he was carrying Lusia to Krakow or 
Częstochowa, that he visited her, exchanged letters (cards 19, 20).  
The witness, Bielak Stanisław testified that he was hosted the 
Cymmerman (genuine spelling) family at his place, often visited by 
Obalkowski, then living at this father in law, Furtak’s place. Who 
carried away Zimmerman’s daughter and where, the witness 
didn’t know (card 47). The witness, Chmiel Helena testified that 
she was living with Furtak in one house then and, once a Jewish 
woman aged ca 40 arrived with her husband asking to return her 
the things she had left there. Furtak drove them away threatening 
that he would inform the gendarmes (card 48). Discontinued due 
to lack of sufficient evidences of guilt. 1947-49, cards 69.  
 
Jarlak Józef suspected on the basis of anonymous information of 
collaborating with Germans and participating in robberies and 
murdering Jews. The testimonies of witnesses didn’t confirm the 
accusations. Discontinued due to lack of evidences of guilt. 1947, 
cards 30.  
 
 
Zaar Henryk Tadeusz suspected that persecuted Zysking Pinkus 
during the occupation in Lublin. The suspect has been recognized 
by Zyskind Pinkus and Mania. The investigation revealed that it 
was a mistake and the suspect was not the Ukrainian who beat 
Zyskind. Discontinued due to the lack of evidences of guilt. 1947, 
cards 87.  
 
Ostapski Stefan suspected, on the basis of information that being 
allowed to enter the camp for Jews in Sobibor, delivered food 
there charging sky-high prices for it. He worked in the Forest 
Inspectorate of Sobibór till 1943, but in wasn’t true that he had 
access to the very camp. The charges against Ostąpski were made 
by people who actually didn’t know him. Discontinued due to the 
lack of evidences. 1947-48, cards 22.  
 
Jankowska Stanisława accused by her son in law, Filipowicz 
Roman, that she informed gendarmerie of Chełm Lubelski in 1942 
that he employed a Jewish woman called Rachela Zen from Łódź, 
which resulted in the woman’s beating, arresting and killing. The 
suspect admitted tat she informed gendarmerie that her son in 
law betrayed her daughter with a Jewish servant, but had no idea 
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what happened then. It was discontinued due to the lack of 
evidences.   1947, cards 23.  
 
Kraczkowski Józef suspected of denouncing his nephew, Bolesław 
Kozłowski in the village of Kosiłan, the Rakowiny commune that he 
was hiding a Jewish woman, Stanisława Papierz, which resulted in 
the shooting of the nephew. The information about the crime was 
from Teresa Bronisława Betiuk, born Hendelsman. Stanisława 
Papierz inquired about the case,   testified that she had been 
hiding at the Kraczkowski’s place for a short time only, that she 
had given away her entire property to him but he threw her away 
after several days „in one petticoat”. Papierz moved then to 
Kozłowski Bogusław. Papierz testified that the suspect informed 
the blue police about her stay at the Kozłowski’s  place twice; once 
she made to bribe the blue police, but the second time, Gestapo 
who couldn’t find the woman took Kozłowski away and shot him 
afterwards (card 15). Discontinued due to the lack of evidences. 
1947, cards 40 /half paginated/.  
 
Kisiel Józef, administrator of the village of Świdnik Duży, the 
Wólka commune, suspected of denouncing 3 Jews of unknown 
names to Germans, who shot them then. The witness, Flis Jan 
testified that he knew that Kisiel, together with Michał Szewczyk, 
seized a Jew from Lublin called Josek, who they led to the Kisiel’s 
place, where the Unkrainians were staying then in March or April 
1944. The Jew was undressed and shot in the forest near Świdnik 
by the Ukrainians. Szewczyk Michał wore his attire then. Three 
weeks after Kisiel seized another Jew and a Jewish woman and 
gave then away to the Ukrainian hands again. The Jews were led to 
Wólka and shot there (cards 25, 26). Remaining witnesses testified 
that they had heard about the seizure of the Jews but didn’t know 
who had done it. The witness, Dorfsaman Chaim testified that he 
had been hiding in Świdnik from 1940 till 1944. Kisiel, the village 
administrator, knew it and informed him many times about the 
planned searching; also helped the hiding Broksztajn Majerek 
(cards 86, 87). Discontinued due to the lack of evidences. 1957, 
cards 98..  
 
Bernacki Ludwik, Bernacka Stanisława, accused by Radko 
Wacława of  arresting him in 1943 and taking away his farm in the 
village of Drozdówka from him. Radko informed the prosecutor 
that, while arresting and searching, the letters of Aniela Erlich 
(previously called Fajga) were found at his place. He helped her to 
make out false documents and move to Germany for the forced 
labor. The finding of those letter resulted in taking the woman 
back from Germany and imprisoning her in the Lublin Castle. Radki 
didn’t know what happended to her afterwards (1st card). 1947-48, 
K 35 /non-paginated/.  
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Call No GK 
418/130 – part 

I 

 
Tomasiak Ignacy suspected of denouncing a family of Smolak from 
the village of Wola Przybysławska to Germans in 1942, as hiding 
partisans and Jews, which resulted in the extermination of that 
family. The suspect is also accused of being a member of the illegal 
organization “WiN”). The witness, Lalak Władysław testified that 
the suspect dropped to his place on his way to the gendarmerie 
and admitted that he was going to denounce the Smolaks (CARD 
5). Discontinued due to the lack of evidences of guilt. 1947, cards 
43.  
 
Poźniak Egeniusz suspected of serving as a warden for Jewish 
people in Augustówka, the County of Krasnystaw, was a member 
of SS Wachmanschaft and participated in the killing af a Jew of 
unknown name. The investigation was initiated after the 
accusation of (illegible name). The suspect’s wife testified that he 
was incorporated to that service by force (card 23). The witness, 
Toć Michał, who, alike the suspect, was incorporated to the ward 
service at the camp of Augustówka by force, testified that the 
suspect didn’t wear the German uniform and he had no idea if he 
had participated in the murder of a Jew (card 30). It was 
discontinued due to the lack of evidence. 1947, card 44.  
 
Kępiński Józef, Ostrowski Jan, Kępiński suspected, on the basis of 
information about the crime submitted by Zylbernadel Mojżesz, of 
denouncing a family of Czech Jews (3 members), who were hiding 
in the Kępiński’s barn in the village of Maszki, the Wojciechów 
commune to Germans, while Ostrowski, of seizing the Jew, Motek 
Naizer, the son of Chaim and escorting him to gendarmes. The 
witness, Kesselbremer Jankiel saw Kępiński going on a cart, 
together with Ukrainians, to his farmyard. The Ukrainians let the 
Jews out from the barn, undressed them and shot on the yard. The 
witness didn’t know the reason why kępiński did so, because he 
used to help the witness many times, and even after that event, he 
visited the witness, but they didn’t touch the subject. The villagers 
would say that Kępiński was hiding Jews; when he refused to 
continue their hiding and when the Jews refused to go away he 
finally informed Germans (card 2, 3).   Zylbernadlel and his wife 
Bajla testified that they saw Ostrowski taking their friend, Motek 
Mojzer, tied up on a cart. They heard that he took them to the 
gendarmerie in Niedrzwica (1st page in the file and pages Nos. 3-5). 
The investigation was discontinued in the relation to Jan Ostrowski 
because of the lack of evidences of his guilt. It was suspended in 
the relation to Józef Kępiński and sent the warrant of arrest. 1947-
49, cards 60 /mostly non-paginated/.  
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Kępiński Józef, Ostrowski Jan, Kępiński suspected, on the basis of 
information about the crime submitted by Zylbernadel Mojżesz, of 



                                                                                                                          
 

68 
 

II 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/138 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/140 

 
 
 
 
 
 
 
 

denouncing a family of Czech Jews (3 members), who were hiding 
in the Kępiński’s barn in the village of Maszki, the Wojciechów 
commune to Germans, while Ostrowski, of seizing the Jew, Motek 
Naizer, the son of Chaim and escorting him to gendarmes. The 
witness, Kesselbremer Jankiel saw Kępiński going on a cart, 
together with Ukrainians, to his farmyard. The Ukrainians let the 
Jews out from the barn, undressed them and shot on the yard. The 
witness didn’t know the reason why kępiński did so, because he 
used to help the witness many times, and even after that event, he 
visited the witness, but they didn’t touch the subject. The villagers 
would say that Kępiński was hiding Jews; when he refused to 
continue their hiding and when the Jews refused to go away he 
finally informed Germans (card 2, 3).   Zylbernadlel and his wife 
Bajla testified that they saw Ostrowski taking their friend, Motek 
Mojzer, tied up on a cart. They heard that he took them to the 
gendarmerie in Niedrzwica (1st page in the file and pages Nos. 3-5). 
The investigation was discontinued in the relation to Jan Ostrowski 
because of the lack of evidences of his guilt. It was suspended in 
the relation to Józef Kępiński and sent the warrant of arrest. 1947-
49, cards 60 /mostly non-paginated/.  
 
 
Korneluk Stanisław suspected of denouncing the family of 
Feferman hiding in Włodawa in his house to Germans. The 
witness, Fiszman Troim alias Tomek testified that he knew that 
from Srul Feferman, who managed to escape but was killed serving 
in a partisan squad later. The witness also testified that the 
suspect was trading gold with SS officers from the KL in Sobibor. 
Lederman Szymon testified alike /card 2, 3/. The suspect testified 
that it was probably his wife, Korneluk Aleksandra and her friend, 
Wojtasik who denounced the Jews (card 10). It was discontinued 
due to the lack of evidence.  1947-48, cards 51.  
 
Lisikiewicz Józef suspected, that serving as a captain of the blue 
police in Tomaszów Lubelski, participated in actions against 
partisans, Jews, liquidation of the ghetto in Kraśnik and 
pacification of Jews in Skała, the county of Olkusz. The 
investigation was initiated due to the information of Lisikiewicz 
Halina, who accused him of bigamy. The witness interrogated: 
Szulim Natan /card.91/, Mandelman Nisi (?) /card .97/, Olender 
Abram /card 98/ testified that they didn’t know the chief police 
officer in Kraśnik called Lsikiewicz. The witness,  Markowicz 
Moszek testified that the name of that person was Małasiewicz 
(card 99). The witness, Wilk Zygmunt testified that during the 
deportation of Jews from Skała conducted by the German 
gendarmerie, Kripo and the blue police in 1942, Jews were shot in 
masses and the suspect was one of the perpetrators (card 20). The 
witness, Zadęcki (?) Kazimierz testified that he saw the suspect 
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shooting Kołatacz Abram (card 272). The witnesses didn’t 
recognize Lisikiewicz (Liśkiewicz) in the photo, as the one who 
participated in the murders in Skała. It was discontinued due to 
the lack of evidences.  1947-48, cards 315.  
 
Kwietniewski Wawrzyniec an agronomist in Urszulin, suspected of 
collaborating with Germans and the killing of a Jewish woman. The 
witness, Graboś Franciszka testified that the suspect, Sijka (?) 
Andrzej used to tell her that he had been beaten by the suspect 
for hiding Jews and it commonly known that the suspect had 
caught some Jews and denounced them to Germans /cards 5, 19/. 
She called off her testimony while being re-investigated. Ponownie 
przesłuchana odwołała zeznanie. It was discontinued due to the 
lack of evidences. 1945-48, cards 42 /half non-paginated/.   
 
Sieciechowicz Zygmunt suspectd on the basis of a testimony of his 
wife, Sieciechowicz Helena of informing the German called 
Grojtner about the hideout near the village of Busówno, the 
Olechowieccommune, which resulted in the seizure of 7 Soviet 
soldiers and four Jews with a child. According to her testimony, the 
suspect informed about it, together with Sać Józef, the former 
administrator of the village of Sawin. Other witnesses didn’t 
confirm the accusations, moreover, they testified that 
Sieciechowicz Helena was a mistress to the German chief officer of 
Grojtner, who was a chief officer of camps /card 63/. It was 
discontinued due to the lack of evidence. The investigation of Sać 
Józef was suspended as he couldn’t be found and seized. 1947-48, 
cards 71.  
 
Rzechowski Michał accused by Podsiadłowski Stanisław of 
robbing, in the collaboration with Germans, of the goods from his 
store in the street of 48 Kalinowszczyzna in Lublin. The suspect 
testified during the inquiry that he had bought one of the shops 
from Rubinsztajn Estera during the initial deportations to a ghetto. 
He also testified that his employee was hiding Mrs. Rubinsztajn’s 
son in a basement, which was known by him and his staff. Thanks 
to that, the young Rubinsztajn avoided deportation (card 9). 
Finally, it has been written in the documents that Rzechowski and 
his partner Noskiewicz grew rich buying houses and shops that 
used to belong to Jews (card 16). It was discontinued due to the 
lack of evidence.  
1947, cards 19.  
 
Wilczek (?)  The German of the Czech origin, the inspector of 
farming at the Podzamcze estate, suspected of contributing to the 
death of 13 Jews. The witness, Świeży Janusz heard that Wilczek 
gave the order to kill those Jews as on of the women failed to 
report that she had been late at work. The witness saw dead 
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corpses (card 1). Discontinued as the suspect had died. 1947-48, 
cards 11.  
 
Tarajko Józefa suspected of collaboration with the occupier, the 
investigation was initiated due to the suspect’s applying for 
rehabilitation. The suspect admitted that she had signed Volksliste 
to rescue her husband arrested for the forbidden political activity. 
The witnesses testified that the suspect used her privilege to 
render help; she helped Jews wile liquidation of the ghetto, e.g. 
delivered parcels with food to the camp in Sobibor, besides, the 
witness, Łapin Karol testified that she was hiding his little son 
when the Germans killed his wife, a Jew. It was discontinued 
because it was proven that the suspect risked her life to render 
help to the Polish civilians. 1947, cards 30 /non-paginated/.  
 
Borysiewiczowa Weronika suspected on the basis of information 
submitted by Dys Andrzej about her signing a Volksliste and 
denouncing Poles and Jews to the occupier. Her husband was an 
officer of the blue police and was shot by partisans. It was 
discontinued due to lack of evidences of guilt. 1946-47, cards 17.  
 
Dziurzyński /Dziura/Jan suspected a/o on the basis on testimonies 
of Lipińska Marianna  
/cards 9-12/, that, being a Dartów village administrator, the 
Ludwin commune, acted against the people persecuted for their 
political activity. The suspect pleaded not guilty and testified that 
he rescued the Jewish family of Lipiński from sending them to a 
ghetto. The witness, Berger Regina testified that when Germans 
arrived to take the Lipińskis away, their son hided on an attic of 
the suspect and, in her opinion, the accusation resulted from that 
Dziurzyński took away a part of the Lipińskis’ farm when they 
escaped (card 50). It was discontinued due to the lack of evidence 
of guilt.  1947, cards 100.   
 
Tylec Adam suspected that in November 1942, in the village of 
Głuszczyna, the Zemborzyce commune, denounced Ita Hochman 
to German authorities. The accusation was submitted by her 
daughter, Edzia Hochman, who, together with her mother and 
sister and other Jews, used to hide in neighboring forests. She 
testified that, after the round-up organized by Germans, Szmirman 
Srul, who was also hiding there, saw Ita Hochamn on the cart of 
the suspect.  She also referred to the information from Mitura 
Marianna, that when the roundup was over Tylec mover her 
mother to the place of  Tatry Wawrzyniec and ordered him to 
watch her otherwise he will report it to Germans /cards 76-78/. 
Mitura testified that Ita Hochamn, called  Mendlowa, visited her 
place to get warmed, the witness fed her (there was also Wójcik 
Stanisław there), then she proceeded to her chores; when she 
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returned neither Wójcik nor the Jewish woman were thre and the 
witness didn’t know what had happened (card 80).  The witness, 
Helfman Chil saw Ita Hofman on a cart (card 78). Discontinued 
(twice, due to the appeal of the 1st discontinuation by Edzia 
Hofman) due to the lack of evidences. 1947-48. Cards 115.  
 
Kasiewicz Zygmunt suspected of signing a Volksliste and, being a 
warden in KL Lublin-Majdanek, was taking advantage of the 
situation of Jews and made them give him watches and other 
valuables. The witness, Wórslel Marta testified that the suspect 
told her that he was peforming duties in the camp watching, they 
were giving him gold, watches and he had always had gold with 
him (card 7). The suspect’s wife testified that her husband was not 
working in the camp but in a factory opposite the camp, and there 
were also Jews from the camp working in that factory and that 
after the Jews were “killed to a man” other prisoners from 
majdanek were working there and that her husband was a 
storekeeper there /card 23/. 1947, cards 47 /partly paginated/  
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Zegzuła Roman suspected of aciting against Polish civilians by 
denouncing members of political organizations to Germans in the 
village of Wola Trzydnicka, the County of. Kraśnik since 1943. The 
files contain testimonies of witneesess conc. the fights between 
the Folk Army anf the National Armed Forces of „Cichy”. It was 
discontinued due to the lack of evidence of guilt. 1948, cards 185 / 
last 20 pages were not paginated/.  
 
Borkowski Stanisław suspected that contibuted to the arresting of 
Markowska Stanisława and Michalczuk Feliksy and depriving 
Markowski Marian of the soda factory in Parczew. He was running 
that business together with Mordka /Moszek/ Fajgenabum. 
Markowski was arrested in January1942, due to political reasons 
and imprisoned. The witness, Michalczuk Hermina, the 
Markowski’s sister testified that during the final deportation of 
Jews from Parczew in Nov. 1942, Gestapo locked and sealed the 
factory as a punishment for collaborating with Jews. Acc. to the 
witness, the suspect’s mother arrived some time afterwards to the 
factory with keys and the suspect proposed her to run the 
business together with him (card 29). The witnesses didn’t know if 
Borkowski signed a Volksliste or not. It was discontinued due to 
lack of evidences. 1948, cards 53 /several last pages remained 
non-paginated). 
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Lewczuk Tadeusz suspected of an assault on Marian Koc and 
Cwern Gicel in the forest of the village of Żulin, the Pawłów 
commune, the County of Chełm during the occupation. The 
witness, Koc testified that in 1942, together with Cwern Gicel left 
for Żulin to buy a revolver and, on their way back spotted people 
speaking Polish or Ukrainian.  When they heard the word “Jews”, 
they started running away those were following them, the 
shooting started, but the Jews made to return to the ghetto. After 
the war, talking to Lewczuk they hear from him that he had done a 
lot for Jews. When he asked what he said that once he spotted 
Jews in the forest and could have shot them but he didn’t 
(testimonies of Gicel and Koc). The witness, Wdowiec Stanisław 
testified that the suspect used to rob but he didn’t know if he used 
to denounce Jews to Germans or not. Discontinued due to lack of 
evidences. 1948, cards 30. /non-paginated/.  
 
Mandrecka Maria, Marcinek Stanisława and Sebastian suspected 
of denouncing Mendla Bronisław alias Kołtun Bronisław, the son of 
Mendel Aneta, the wife to Menel Artur. He current name was then 
Sawicka Zuza. The investigation was initiated on the basis of 
Sawicka’s letter. The suspect testified that she helped Sawicka to 
hid and situated he son at her aunt’s (Kwiatuszewska was her 
name) place. Kwiatuszewska testified that she was visited by a 
German agent who took the boy away (card16). Mandrecka 
testified that on the 2nd day of Christmas some unknown man 
with Sawick’s son came to her flat, asked if the boy was a Jew, 
about his mother’s whereabouts, ordered her to get into a cab and 
they went to the police command in Chopina Street. He took the 
boy inside and Mandrecka left in a cab. He went out alone but she 
wasn’t arrested. The suspect also testified that it was Marciniak 
who denounced then (cards 12, 13). It was discontinued due to 
lack of evidences. 1948, cards 34. /half paginated/  
 
Frańczak Jan suspected of seizing and denouncing a Jew of 
unknown name to German authorities in Łukaszówka, the Czajki 
commune, the County of Krasnystaw, at the end of 1943 or 
beginning 1944. The witnesses testified that it was a Volksdeutsch 
who denounced the Jew and Frańczak, the village administrator 
suggested the cart owner to deliver him. The witness, Tokarski 
Józef was ordered, together with Józef Parzymięso to do it by the 
village administrator. The witness, Palonek Stanisław testified that 
an unknown Jew visited the house of Michał Parzymięso in early 
spring of 1944 anf there he was recognized by Frańczak, who 
informed Germans and started delivering him to the Czajka 
commune. The Jew tried to escape on the way and has been shot 
by N…ski (illegible name) Tadeusz, not alive anymore. The file 
contains discontinuation of investigation of: Gradowski Antoni, 
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Tokarski Józef, Parzymięso Józef and Frańczak Józef due to lack of 
evidences and suspention of inquiry of Romanowski Stefan due to 
impossibility of seizing him. 1948, cards 50 /non-paginated/  
 
Zakrzewska Natalia suspected of signing the Volksliste, 
collaboration with Germans and particularly of denouncing 2 
Jewish girls of unknown names.  The witness  Moszczyński Jan 
testified that he heard from the former shop assistant born 
Korzeniowska Leokadia that the suspect denounced two Jewish 
girls hiding at the Ciężki’s  (Andrzej) place to Germans /cards 4/.  
The witness Ciężki testified that Maria Skorek/ Skworek?/, who 
had the Aryan documents used to live for a year at his place.  One 
day some German gendarme arrived and took he away saying she 
was a Jew. Who denounced that Skworek was a Jew the witness 
didn’t know. She was also visited by another girl, who the witness 
saw again after the Skworek girl had been taken away by the 
gendarme (card 44). It was discontinued due to lack of evidences.   
1948, cards  90. /last ca 20 pages non-paginated/.  
 
Radej Jan, Skiba Andrzej, Skiba Jan, Skiba Leon Bizionek 
/Biziorek/ Antoni (?)  accused by Cwekien Ita-Liba of throwing her 
father, Abram-Dawid Cweklin from a steam mill at Oszanka, 
together with Boruch Lejba Liberbaum, who was a lessee of the 
mill, using the situation of Jews in 1940. The witness, Dudka Leon, 
the miller, testified that he had never heard that the suspect had 
ever addressed wrongly towards Jewish lessees. Besides, the 
suspects explained that the mill was administered by the then 
dead Biziorek Antoni during the occupation and it was only him 
who used to settle financial problems with the lessees. It was 
discontinued due to the Biziorek’s death and lack of evidences of 
the suspects’ guilt.  1948, cards 20 /unpaginated/.  
 
Rybka Józef, Rybka Władysław accused by Rozensztajn Abram of 
burning his house in October 1942 in the village of Tomaszowice, 
the Jastków commune, the County of Lublin having robbed its 
furniture and content before setting the fire. Rozensztajn testified 
that the village administrator, Zieliński Jan arrived in his house in 
1942 and ordered the dwellers to leave for Bełżyce.  Part of them 
went to Bełżyce where they were murdered but Rozensztajn, 
together with his son, remained and was hiding at the attic. The 
witnesses summoned by the plaintiff testified that the house burnt 
down indeed but nobody had seen if any of the suspects poured 
kerosine on it and set the fire as Rozensztajn claimed.  1948, cards 
40 /pagination done at random/.  
 
Król Rozalia, Pożarczuk Marta suspected of denouncing two 
Jewish children hiding at the stall of Szymaniak Augustyna at the 
municipal market place in Chełm. The accusation submitted by 
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Szymaniak Augustyna. It was discontinued due to the lack of 
evidences of gilt. 1948, cards 14.  
 
Dercz, Zdzitowiecki, Wierciński accused by Knapiński Roman that 
Dercz, in fall 1942 in Nałęczów imputed him to be a Jew which 
resulted in seizing him by Zdzitowiecki, assisted by a village 
administrator as per the order of Wierciński, the chief police 
officer, and leading to the phisician to examine him to prove his 
Aryan origin. Acc. to Knapiński, Dercz used to serve as the jailer of 
Jews and persecuted them at work. It was discontinued due to lack 
of evidences. 1946, cards 18.  
 
Rotrubin-Radomski Adam, a lawyer, the Major of the Polish Army, 
the deputy chief judge of the Court of Poznań Military Court 
suspected, on the basis of anonymous information, that during the 
occupation in Lublin, serving as the officer of Sanitary Commission 
in the major ghetto and then in the minor ghetto at the Tartare 
Majdan, prosecuted Jews during deportations. The files contain 
testimonies referring to the activity of Sanitary Commission as well 
as German informers among Jews. It was discontinued due to lack 
of evidences.  1945-51. Cards  320 .  

5 Call Nos GK 
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Rotrubin-Radomski Adam, a lawyer, the Major of the Polish Army, 
the deputy chief judge of the Court of Poznań Military Court 
suspected, on the basis of anonymous information, that during the 
occupation in Lublin, serving as the officer of Sanitary Commission 
in the major ghetto and then in the minor ghetto at the Tartare 
Majdan, prosecuted Jews during deportations. The files contain 
testimonies referring to the activity of Sanitary Commission as well 
as German informers among Jews. It was discontinued due to lack 
of evidences.  1945-51. Cards  320 .  
 
Konopalenko Paweł, Konoplenko Tatiana, Kułaczkowska Olga 
suspected of signing a Volksliste. The witness, Smutek Jan testified 
that he had known the suspect Konoplenko since1933, and that he 
was a colonel in the Cossack army, passed over the Polish side in 
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1920, was the member of the Union of the foremer soldiers 
serving under the General Kaniowski and General Żeligowski’s 
command (the so-called Kaniowszczycy and Żeligowszczycy).  
Signed the Volksliste at the beginning of occupation, and sent his 
children,  Natalia and Włodzimierz to the German school in Chełm. 
His son, Włodzimierz was initially a member of an organization 
fighting for independence, but he betrayed it, which resulted in 
the arresting and deportation of ca 200 people. The witness 
testified that in his talk with a suspect, the suspect said that the 
organization consisted of Jews, not Poles (card 3). The 
investigation was suspended as the suspect couldn’t be found and 
seized. It was finally discontinued in 1952 on the basis of a decree 
of July 20, 1950.  1946-1952. Cards 23.  
 
Zagraba Bolesław the chief officer of a firebrigade in Trawniki, 
accused of collaboration and running businesses with Germans by 
Michał Sikorski, Wachman from the Trawniki camp. It was 
discontinued because of lack of evidences of guilt. 1946-47, cards 
19.  
 
Grzywaczewski Feliks accused by Reguła Anna, that he accused 
her to trade with Jews to Germans, which resulted in her arresting 
and sending to KL Lublin-Majdanek. It was discontinued due to the 
lack of evidences of guilt.  1946, cards 27.  
 
Matuszewski Andrzej, Matuszewski Władysław, Szewczak 
Stanisław, Dębowczyk Jan, suspected on the basis of information 
that they robbed and then denounced two Jews to the German 
authorities in the village of Długie, the Wólka commune during the 
occupation. The witness Jan Podlecki testified that the Jews 
familiar to him hired Matuszewski to ttransport them from Lublin 
to Łęczna. Matuszewski robbed them on the way, in Długie. When 
the Jews insisted the next day that Matuszewski give them their 
belongings back, he refused. Then the Jews lodged a complaint at 
the police precinct. The police officer visited Matuszewski, 
whipped him and took to the precinct. Matuszewski was released 
after an hour but the Jews remained there. The witness didn’t see 
if the policeman took the robbed belongings from Matuszewski 
away. It was discontinued because of lack of evidences. 1946-47, 
cards 30 /non-paginated/.  
 
Woźniak Kazimierz suspected on the basis of a complaint lodged 
by Fryda Pupiska, a daughter of Abram Wagner, that, taking 
advantage of the situation of Jews, deprived the lessee, Abram 
Wagner, of 60 meters of wheat grain (it was a deposit to secure a 
lease contract) on the ground of failure of keeping the contract. It 
was discontinued due to lack of evidences of gilt. 1946-47, cards 4.  
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Tarkowski Kazimierz, Zdunek Jan suspected of seaizin and 
denouncing Sonia Szpigelsztajn and her five-year-old son, Mondek 
in the village of Czerwonka, the Firley commune in 1942, which 
resulted in their death. The woman was delivered on the cart by 
Tarkowski to the police precinct, beaten and shot in the 
neighborhood of a brick-field in Firlej. The child was murdered the 
next day. Abram Szpigelsztajn in his information about the 
committed crime, wrote that, knownig that Germans were going 
to confiscate Jewish farms, trasferred his property to his neighbor 
and registered himself as his employee, whereas his brother, Icek, 
the Sonia Szpigelsztajn’s father transferred his farm to Tarkowski 
Kazimierz.  Tarkowski, in his testimony maintained that  
Szpigelsztajn Icek gave him 12 meters of soil and about 1,2 
hectares of a meadow because he (Tarkowski) „used to work for 
him as a groom there and he still was there” (card 12).  In 1942, 
Szpigelsztajn Abram, warned by the chief officer of a Firlej 
commune, Krops, about the planned liquidation of Jews, decided 
to hide himself and his family. While hiding in hay nearby the barn 
of Szczepan Zdunek (the name given by him in his testimony), 
heard that Tarkowski boasted that, the next day after the shooting 
of Sonia Szpigelsztajn the Germans wounded her little son and 
Tarkowski finished him off with a spade and buried in a pitch. 
Szpigelsztajn wrote that his second niece, Jenta, was murdered in 
1945 in the house of an ex-village administrator, Jan Zdunek (card 
21).  The investigation was discontinued in case of Jan Zdunek as 
he acted in absolute necessity, and, in case of Jan Tarkowski, 
because of the lack of evidences of his guilt. The application for 
appeal submitted by Szpigelsztajn was declined on that ground 
that the rights of the wronged (murdered: Sonia Szpigelsztajn and 
her little son) might be represented only be individuals mentioned 
in Article 66 of the Penal Law Code (a spouse, parents, children 
and grandchildren), which does not apply to Abram Szpigelsztajn, 
who was the uncle to Sonia. 1946, cards 63.  
 
Trybuła Salomeja /Salomea/ accused by Wójtowicz Władysław of 
denouncing her husband, Adam Trybuła and brother, Czesław 
Gawron to Germans during the occupation, which resulted in their 
arresting and shooting.  Besides, Wójtowicz testified that the 
suspect denounced Raca Adam as a Jew from Zaklików to 
gendarmes, which resulted in his shooting him (card 18). It was 
discontinued due to lack of evidences of guilt. 1946-47. Cards 33.  
 
Schultz Daniel, German gendarme of the precinct in Piaski during 
1941-1944, suspected of persecution and murdering civilians. 
Testified witnesses confirmed exceptional cruelty of the suspect 
towards Jews from the ghetto in Piaski. The witness, Helfman chil 
saw him, together with other gendarmes of that precintct, Abel, 
Zawada Szoczyk and the chief officer, Kress catching Jews, leading 
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them to the Jewish graveyard and shooting them there. Acc. To 
the witness the suspect shot: Szyme Faszing, Icek Dreszer and his 
son Jankiel; he also shot Moszek Szwarzbier in his flat /card.33/. It 
was discontinued as the suspect died. 1946-47. Cards 65.  
 
Dziedziczak Zygmunt and others /Dziedziczak Mieczysław, 
Dziedziczak Kunegunda/ suspected on the basis of information 
submitted by Lewandowska Stanisława that they murdered Jews 
from Łódź hiding at their places in the village of Piotrowice, the 
County of Puławy: Rozenberg, the owner of several bakeries (had a 
store in Rzgowska Street), Coła – the butcher, Mordka- the 
butcher, who had a shop in Rzgowska Street and two other Jews, 
who they were hiding. Lewandowska saw the suspect shoot them 
one by one (cards 2,3). The suspects pleaded not guilty as they 
didn’t stay at that village at all. The witness Coła Dawid testified 
that none of the Coła family had ever visited the Puławy region to 
hide themselves (card 38). The witness, Rozenberg Fiszer testified 
that he didn’t know if any member of the Rosenberg family was 
murdered in the Sandomierz province (card 39). 1948, cards 50.  
 
Śniegoń Alojzy suspected of denouncing students of the Catholic 
University of Lublin (KUL) and participating in the actions against 
Jews, robbing and beating them. The witness, Kostka Franciszek 
testified that the suspect was traveling with Germans to displace 
Jews in the counties of the Lublin province and was collecting 
robbed goods to trade them afterwards. The witness testified that 
the suspect boasted that he beat the Jews so cruelly that they 
escape from him even through windows. It was discontinued due 
to the lack of evidences of guilt. 1948, cards 50 /non-paginated/.  
 
Sakacz Konstanty suspected of collaborating with Germans and 
persecting Polish and Jewish laborers subordinated to him as a 
foreman of the Road Administration in Włodawa. The witness, 
Tarcókiewicz (?) Marian testified that when he was working on the 
road, the suspect came, together with the Ukrainian police and 
beat the Jewish workers with them. It was discontinued due to the 
lack of evidences of guilt. 1948. Cards 60 /non-paginated/  
 
Kowalczyk Stanisława accused of denouncing Zakrzewski 
Aleksander, the priest of the National Church babtized the Jewish 
family of Mozers and Feliks in Lublin, in April 1941, and helped 
them to get Aryan papers, which resulted in the arresting of 
Zakrzewski and the Mozers. Zakrzewski died in a prison while the 
Mozers died in a concentration camp. The Disctrict Court in Lublin 
found Kowalczyk Stanisława as not guilty on March 15, 1949. 1949, 
cards 21 /non-paginated/  
 
Karliński Franciszek accused of participating in the killing of 
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civilians – two Jews; he was an officer of the blue police in Izbica, 
the Tarnogóra commune then. The justification of the indictment 
reads that the defendant participated in the actions of liquidation 
directed against civilians in Izbica in 1943, when the Jews were 
shot in great numbers on the local Jewish graveyard. The witness,  
Nowosadzki Antoni saw karliński shooting two Jews from a gun, 
the witness Suszek Stanisław and Nizioł Władysław saw the 
defendant watching Jews on a market place, led them to the place 
of their death and was beating them (card 2). No orininal copies of 
the witnesses’ testimonies. The District Court in Lublin found the 
defendant not guilty on Nov. 06, 1948. The District Attorney at the 
Court applied for the cassation on Dec. 06, 1948 to the Supreme 
Court in Warsaw. 1948-49, cards 34.  
 
Robanowski /Robakowski/ Jan, as a member of the German 
police, suspected of participating in the killing of Polish and Jewish 
civilians and taking away their food. The suspect testified that he 
was working on a gas station during the occupation, in 
Rembertów, then in Kraśnik, where he was supervising the works 
as a Feldfebel. In Kraśnik, the Jews from a death camp in kraśnik 
were escorted to work at the gas. The suspect was an eyewitness 
of numerous executions of Jews caught at the attempt to escape; 
however the executions were conducted by SS and Gestapo, and 
the suspect didn’t participate in them. Discontinued due to the 
lack of evidences of guilt. 1948, cards 52 /last cards non-
paginated/.  
 
Juszczak Jan /Chmiel Michał, Tatara Bolesław, Kozłowski Jan/ 
suspected of seizing and denouncing the Jew called Srul 
Kirsterman in the small village of Uher, the krzywiczki commune, 
the County of Chełm during the occupation. The witness, 
Przeworski Karol testified that, while being on a night guard in 
Uher, came, together with his partner, to the place of some 
Miszczak. After a while, a Jew called Srul, who was working at the 
peat company left that place. They talked with him and, afer one 
hour, a chief officer of the rural militia, Michał Chmiel arrived and 
ordered the two militiamen, Jan Juszczak and Bolesław Tatar, lead 
him to the village administrator, Jan Kozłowski. What happended 
adterwards, the witness didn’t know (the 3d card from the 
beginning). The suspects pleaded not guilty, they confirmed that 
such an event had place indeed, but their testimonies differed in 
details. IT was discontinued due to the sufficient evidences of guilt. 
1948, cards 26.  
 
Bąbolewski Marian suspected, on the basis of anonymous 
information, of collaboration with a German gendarmerie in Piaski 
near Lublin. Acc. To the information, the suspect was 
accompanying the German gendarmes on their tours, denounced 
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Poles and deprived Jews of their attire. Besides, after the 
Germans’ escape, together with his comrade called Szeląg, 
pseudonym “Grom” (Thunder) joined the gang of robbers and shot 
6 Jews in Bychawa, boasting that the “made a levy”. The witness, 
Anna Malteni testified that the suspect joined the Home Army two 
years before the war was over, to the headquarters in Bychawa. 
The witness knew the suspect very well but didn’t know if he 
participated in murdering Jews or not.  Those days the partisans 
from The Home Army and the Peasant Battalions (BCh) were often 
fighting against each other, which often ended in death of the 
fighters. She also testified that “there were also cases of 
murdering Jews by partisans, who even burned them in (illegible) 
of a straw, however I didn’t see Bąbolewski taking part in such 
murders” (card 6). The suspect was arrested when the Red Army 
crossed the Polish border as he used to be a member of the 
patriotic Home Army, sentenced and imprisoned in Wronki prison. 
He was set free after staying 1.5 year in prison by virtue of a 
privilege of the 1st and 2nd amnesty. It was discontinued due to 
the lack of evidences of guilt. 1948, cards 24 /half non-paginated/.  
 
Borucki Konstanty suspected of acting against the Polish civilians 
by confiscating fruit and vegetables on the Lublin market place. 
During the investigation, the witness, Helena Kosowska testified 
that the suspect obtained a shop, that previously belonged to a 
Jew, from Germans, located in the Szewska Street (card 5). 
Discontinued due to lack of evidences of guilt. 1948, cards 90 /ca. 
15 final card remained non-paginated/.  
 
Boguta Jadwiga suspected on the basis of anonymous 
information, that, during the occupation, denounced her brother, 
Jan Wertman, together with his family, accusing him of Jewish 
origin, which resulted in the death of the entire family. The 
suspect, also of a Jewish origin, converted to Catholicism, however 
her nationality was known to the authorities and she was even 
sentences for one year of imprisonment for not wearing a band 
with a David star. The investigation revealed that the anonymous 
information was from Wiesława Dolińska, who hadn’t know the 
suspect before the war but used to live in one house since 1946 
and didn’t get on well then. Discontinued due to lack of evidences 
of guilt. 1948, cards 15 /non-paginated/.  
 
Sysa Franciszek suspected on the basis of information submitted 
by Rogowski Antoni and Kamiński Józef that the suspect, together 
with his wife Sysa Katarzyna, seized a Jew from Warsaw of 
unknown name in Łopiennik Dolny, the Łopiennik commune, the 
County of Krasnystaw. The suspect tied the Jew to horses and 
riding 4 km to the precinct kept whipping him. The man was killed 
afterwards. The file contains the act of discontinuation of the 
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inquiry (1948-1949). In case of Katarzyna Pawelec, then Katarzyna 
Sysa, suspected of informing the Łopienniki communal clerk thnat 
thre is a Jew in the village, which made Starczukowski, together 
with Sysa Franciszek seize a Jew and leading him to the communal 
government. The witness, Dziduch Maria, inquired about the man 
brought by Sysa with several people, who has been probably 
murdered, testified that he was brought to the Sysa’s place, was 
beaten there and afterwards, „they get on a cart and directed 
towards Wieprz, where they murdered this man, who was fished 
out of the river Wiepr after several days” (card 16). The 
investigation of Franciszek Sysa was discontinued due to the lack 
of evidences of gilt. 1945, card 60 (some lat 20 pages are non-
paginated).  
 

6 Call No GK 
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Sysa Franciszek suspected on the basis of information submitted 
by Rogowski Antoni and Kamiński Józef that the suspect, together 
with his wife Sysa Katarzyna, seized a Jew from Warsaw of 
unknown name in Łopiennik Dolny, the Łopiennik commune, the 
County of Krasnystaw. The suspect tied the Jew to horses and 
riding 4 km to the precinct kept whipping him. The man was killed 
afterwards. The file contains the act of discontinuation of the 
inquiry (1948-1949).In case of Katarzyna Pawelec, then Katarzyna 
Sysa, suspected of informing the Łopienniki communal clerk thnat 
thre is a Jew in the village, which made Starczukowski, together 
with Sysa Franciszek seize a Jew and leading him to the communal 
government. The witness, Dziduch Maria, inquired about the man 
brought by Sysa with several people, who has been probably 
murdered, testified that he was brought to the Sysa’s place, was 
beaten there and afterwards, “they get on a cart and directed 
towards Wieprz, where they murdered this man, who was fished 
out of the river Wiepr after several days” (card 16). The 
investigation of Franciszek Sysa was discontinued due to the lack 
of evidences of gilt. 1945, card 60 (some lat 20 pages are non-
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paginated).  
 
Chrzanowski Mieczysław suspected of serving as a Gestapo 
informer on the territory of Brześć on Bug and Małoryt and 
denounced Barczak (?) to Germans accusing him of hidinga a 
Jewish woman of unknown name, contributing to his arresting and 
shooting. Besides, he contributed to the arresting of Czajko 
Kazimierz accusing him of issuing an Arbeitskarte for that woman.  
The witness, ustrat-Lustrynowicz Eugeniusz testified that he talked 
with the German engineer called Krauze, who rescued lots of 
people from death, which all cases of death resulted from the 
accusations of people like Chrzanowski. 1948. Cards 120. /20 final 
pages are non-paginated/.  
 
Plato Anna i Leopold suspected of signing a Volksliste. The suspect 
confirmed that they signed it under the pressure and the 
witnesses testified that the suspects remained Polish patriots, 
anyway. The witness, Borensztajn Klara testified that the suspect 
Plato was hiding her and her daughter Sabina many times during 
deportations from Izbica (card 1). It was discontinued due to being 
exempt from the punishment as per the Article 4 of the decree. 
1946, cards 53.  
 
Pietrzykowska Stefania  suspected of signing a Volksliste. She 
confessed that she did it under pressure being afraid of potential 
repressions. The witness, Kreft Janina testified that the suspect 
was hiding 100 Jews in the wholesale stock during deportations 
from Parczew in 1942, and a Jewish physician with his wife as well 
as a Jewish woman called Kozłowska with her daughter (car 33). 
Discontinued due to the fact that the suspect was risking her life to 
render help to Polish compatriots.  1946-47. Cards 40.  
 
Ślusarski Jan and Oleksiuk Józef suspected of denouncing and 
leading of a 11-year-old Jewish girl to Kripo in fall 1943. The 
witness, Piskorski Andrzej testified that the child was taken ba the 
suspect from his mother-in-law, Maria Adamczyk’s place, where 
she was put up; the witness suspected that the suspects murdered 
the girl as she had valuables sewn in her attire (card 14). The 
witness, Adamczyk Maria testified that Mrs. Erlich came with the 
girl and asked the witness to put her up. The next day, the witness 
went shopping and when she came back the child had not been at 
home (card 18). It was discontinued due to the lack of evidences of 
guilt. 1945-47. Cards 26.  
 
Hipsz Tadeusz suspected of signing a Volksliste, enlisting to 
Gestapo and participated in murdering Poles, Jews and Russians in 
Buczacz and Lvov. In the testimony of the witness, Wolf Seifer the 
suspect’s name red Hűbsch, the witness testified that the suspect 
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actively participated in the liquidation of Jews in Buczacz (card 8). 
It was discontinued due to the lack of evidences of guilt. 1945-56. 
Cards 62.  
 
Kamenc /Kamentz/ Artur, Jermonia i Eugenia The investigation 
was initiated on the basis of an application for rehabilitation 
submitted by the suspects. Testified witnesses stated that the 
suspect signed a Volksliste, probably under a strong pressure of 
the occupier; however he remained loyal to his Polish compatriots, 
rescuing many people against sending them to Reich as a forced 
labor. The witnesses also testified that Kamenc, who was an 
administrator of the electricity plant in Chełm, was hiding several 
Jewish families there.1945-47. Cards 70 /non-paginated/.  
 
Pacholuk Józef and Wielgus Władysław suspected of seizing, 
together with the blue police and denouncing a prisoner of war 
after the action against partisans. Besides, as the witness,  
Fedoniuk Józefa testified, she saw Wielgus Władysław, Iwaniuk 
Władysław and  Nadolski Władysław taking a Jewish woman 
called Mrs. Morgensztajn, who they seized in the Kulik estate, the 
county of Cyców,  on a cart from Siedliszcze to the gendarmerie. 
Her belongings were taken by Iwaniuk Władysław. The witnesses 
testified that Mrs. Morgensztajn was hiding and someone 
denounced her but nobody knew who did it. The witness, Skorak 
Konstanty, the Kulik administrator during the occupation, testified 
that it was a deceased Horynak Władysław, who denounced the 
Jewish woman. It was discontinued due to the lack of evidences of 
guilt. 1948, cards 80 /non-paginated/. 6 
 
Łyjak Stanisław and Dziwisz Feliks, Dziwisz Jan, Dzik Adolf 
suspected of participating in the murder of several Jews in the 
small village of Boiska, the Dziwszkowice commune, the County of 
Kraśnik. The witness, Gałkowski Franciszek testified that he knew 
from the former Boiska village administrator, that there were Jews 
hiding on the farmyard of Dziwisz Feliks, who have been murdered 
but the witness didn’t know who had done it (card 4).  The 
witness, Łuszczak Ludwik testified that there were two men hiding 
at the Dziwisz place, the father, of ca 50 was called Sender and his 
son, aged ca 16, who were murdered in 1943 or 1944. Acc.to the 
witness, there were more Jews hiding in the woods near the old 
village of Boiska; they had a hide-out there and they were 
murdered there, but the witness didn’t know the perpetrators 
(card 5). The witness, Libuta Józef testified that he had heard from 
the already deceased Ryfka Ickówna that Sender had been killed, 
together with his wife and children, by Felks Dziwisz (card 4). 
Discontinued due to the lack of evidences of guilt. 1948, cards 40 
/partial pagination, number of cards doubled).   
 



                                                                                                                          
 

83 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/591 

 
 
 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/593 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/594 

 
 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/595 

 

Antoniewicz Teodor suspected that serving as a Włodawa forests 
inspector, was eagerly serving the occupier, contributing to the 
devastation of forests and persecuting the laborers working in the 
forest, including the Jews. The suspects pleaded not guilty and 
testified that one of the witnesses, Szymański Józef, who testified 
against him, boasted, while the suspect’s stay in Sosnowica, that 
he buried a/o the Jews killed by Germans, showing the place 
where he did it. 1948-49. Cards 30 /non-paginated/.  
 
Bartoszcze Franciszek, Jan, Kazimierz suspected on the basis of an 
information submitted by a Jew, probably called Erlichman /he 
quoted his mother’s maiden name), who survived the pogrom, of 
bringing German gendarmes to the Niedrzwica forest near the 
village of Krężnica Jara, which resulted in the murder of a group of 
Jews hiding there; their bodies were naked and their attire was 
robbed by the suspects. According to the informer, the suspects 
were shooting to the Jews together with the Germans.  The 
dwellers of Niedrzwica, who were shot: Erlichamn Rywka, 
Lederman Rywka, Josek, Szajndla and five children of the 
Ledermans, Wajnblat with his daughter, Justyna born Wajnblat 
and several people more. Acc. to that information, Szmul Lewin 
was the only one who survived. According to witnesses, the local 
people were driven to bury the dead corpses, who had been prior 
deprived of clothes by Germans.  It was discontinued due to the 
lack of evidences. 1948, cards 20 /non-paginated/.  
 
Lech Jan suspected of murdering two Jewish families hiding on his 
farmyard in Czechowo Dolne, the Konopnica commune, the 
County of Lublin. The witness, Dorycki Feliks heard from Kozak 
Maria, that the suspect brought two families that he later on 
robbed and murdered. The investigated witness testified that they 
didn’t know if the suspect was hiding Jews. It was discontinued 
due to the lack of evidences of guilt. 1948. Cards 15 non-
paginated.  
 
Kwiatoń Szymon, the  Chłaniów commune administrator, 
suspected of collaborating with Germans, denouncing the family 
of Lewicki and accusing them of hiding Jews, which resulted in the 
murder of entire family. The suspect testified that he had heard 
that the Lewickis had been accused a/o by Jews of theft and were 
killed by Germans. 1948, cards 30 /non-paginated/.  
 
Kapeluszny Eustachy suspected of collaborating with Germans; 
was sentenced to death by the underground organization for it, 
participating in the throwing away of the mill owners, the 
Hochsztejns from their mill in the village of Fryszerka, the Chadel 
commune and taking the mill over for himself. The witness, Adam 
Drewniak alias Erlichman, testified that he was at the mill, at his 
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aunt, Elka Hochsztejn’s place in November 1941 and was thrown 
out of there, together with his entire family. Kapeluszny 
participated in the action, persecuted him and didn’t allow him to 
take any belongings from the mill. The witness testified that 
Kapeluszny took over the entire property of his aunt (cards 2 and 
17). The witness, Kamiński Bolesław testified, that Kapeluszny, 
together with his partner, Kaziewicz were deporting Jews (card 3), 
when testified for the 2nd time, claimed that he didn’t remember 
if the Jews had been still in Fryszerka when Kapeluszny arrived 
there (card 87). It was discontinued due to the lack of sufficient 
evidences of guilt.  1948-49, cards 110.  
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Kapeluszny Eustachy suspected of collaborating with Germans; 
was sentenced to death by the underground organization for it, 
participating in the throwing away of the mill owners, the 
Hochsztejns from their mill in the village of Fryszerka, the Chadel 
commune and taking the mill over for himself. The witness, Adam 
Drewniak alias Erlichman, testified that he was at the mill, at his 
aunt, Elka Hochsztejn’s place in November 1941 and was thrown 
out of there, together with his entire family. Kapeluszny 
participated in the action, persecuted him and didn’t allow him to 
take any belongings from the mill. The witness testified that 
Kapeluszny took over the entire property of his aunt (cards 2 and 
17). The witness, Kamiński Bolesław testified, that Kapeluszny, 
together with his partner, Kaziewicz were deporting Jews (card 3), 
when testified for the 2nd time, claimed that he didn’t remember 
if the Jews had been still in Fryszerka when Kapeluszny arrived 
there (card 87). It was discontinued due to the lack of sufficient 
evidences of guilt.  1948-49, cards 110.  
 
Przystupa Władysław suspected on the basis of information 
submitted by Sampoliński Stanisław of collaboration with Gestapo 
in Chełm, which resulted in sending many Polish people to camps 
and shooting many Jews. It was discontinued due to the lack of 
evidences of guilt. 1948, card 38.  
 
Skwarek Józef suspected on the basis of anonymous information 
of denouncing the hiding jews, particularly the murder of three 
children of the merchand from Lublin, called Atlas, who had paid 
him earlier in gold.  Świadkowie potwierdzają, że Skwarek ukrywał 
dzieci Atlasa. Św. Kobyliński Antoni (poprzednie nazwisko Szloma 
Gruber), zeznał, że podejrzany którego poznał w 1941r. ratował go 
po jego ucieczce z Majdanka, przechowując go kilka dni u siebie a 
następnie wyrabiając mu fałszywe dokumenty. Kiedy świadek 
ukrywał się u  Wójcikowej Bronisławy, Skwarek ponosił koszty z 
tym związane. Świadek zeznaje też, że widział córeczkę Atalsowej 
którą Skwarek przechowywał u dozorczyni Bajanowskiej i wie że 
dziecko udało się przechować do wyzwolenia, po czym zostało 
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zabrane przez gminę żydowską /k. 51-54/. Św. Pilichowska 
Stanisława siostra podejrzanego zeznała, że mieszkała we wsi 
Biadaczka u gospodarza Sugiera Władysława. W 1943r,  Żydówka 
nazwiskiem Atlas, dała temu gospodarzowi na przechowanie 
dwóch swoich synków w wieku 7 i 9 lat, za co ten otrzymywał 
wynagrodzenie. Kiedy matkę zabrano do getta, za utrzymanie 
chłopców płacił podejrzany Skwarek. Kiedy w listopadzie 1943r. 
okupant zapowiedział surowe kary za przetrzymywanie Żydów, 
Sugier odwiózł dzieci do Lublina, a podejrzany ukrył je u swojego 
brata w Kozłówce. Kiedy tam zrobiło się zbyt niebezpiecznie, 
przywiózł dzieci ponownie do Biadaczki do Sugiera. Sugier wywiózł 
dzieci za wieś i kazał im iść na piechotę do Lublina. Dzieci wróciły 
do gospodarstwa i jeszcze przez 2 dni Sugier ukrywał je w stodole 
po czym zniknęły. Świadek widziała kilka dni później dzieci 
niejakiego Rojka  w ubrankach w których byli mali Żydzi. Sugier 
został w marcu 1944r. zabity przez partyzantkę żydowską./ k 72-
73/  Umorzone z braku dowodów. 1948, K 145.  
 
Derkacz Wladysław  suspected on the basis of information 
submitted by  Maślona Mieczysław, that the suspect eagerly 
participated in deportations of Jews during the occupation, 
sending them from Zamość to Izbica and taking away their 
belongings. The witnesses testified that they had heard that 
Derkacz was carrying Jews to be exterminated but didn’t see that 
themselves. It was discontinued due to the lack of evidences of 
guilt. 1948-49, Cards 35.  
 
Wróbel Mieczysław suspected on the basis of anonymous 
information that, as a village of Depułtycze administrator (the 
Krzywiczki commune), denounced seven Jews hiding in the nearby 
forest in fall 1942, which resulted in shooting the Jews by 
Germans. Discontinued due to the lack of evidences of guilt. 1948, 
cards 11.  
 
Chyżyński Józef suspected of accusing Wach Sierpińska Maria of 
hiding a Jew which resulted in their arresting and casting into the 
prison in Lublin. Investigated Sierpińska testified that she used to 
trade dairy products on the market in Lublin during the occupation 
and the Jews from the ghetto sometimes visited her place to trade 
goods. On Nov. 17, 1942 when one of them was sleeping in her 
room, some civil agents together with one gendarme arrived and 
shot the Jew. The witness didn’t know who denounced her and 
denied that she had ever told anyone that it was Chyżyński who 
informed Gestapo about that.  1946-47, cards /only half were 
paginated/.  
 
Krawiński Antoni suspected on the basis of information from M. 
Fuksman and R. Osiukowski, that serving as a liquidator of Jewish 
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credit cooperatives in Lublin used to swindle money from the 
Jewish community allegedly to give it to Gestapo. The Provincial 
Jewish Committee in Lublin didn’t reply to the request of the 
Prosecutor of Special Court in Lublin for sending of evidences to 
that case, neither it was possible to investigate the authors of the 
information as their wherebouts remained unknown. It was 
discontinued due to the lack of evidences of guilt. 1946-47, cards 
13.  
 
Lutz Maria  suspected that when being in Lublin and taking 
advantage of the difficult situation of Jews, reposessed a valuable 
ring given to her by Lusia Hufnagel to hide it while her absence. 
With that ring, Lusia, together with her sister, Irka Hufnagel, 
wanted to bribe a prison guard and regain freedom. Irka Hufnagiel 
perished. Lusia Hufnagiel managed to move to Sweden. She 
testified that she kept writing letters to her sister and on her 
request, and with her written power of attorney arrived at the 
suspect’s place to collect the ring   as the suspect told her that she 
had already given the ring out to the Irka’s aunt, Giena Szpiro. The 
witness knew Gienia Shapiro and that she had already made an 
attempt to regain the ring but the suspect refused claiming that 
she didn’t know Shapiro and wasn’t sure if she could give her the 
ring out or not  (card 38). It was discontinued due to the lack of 
evidences of guilt. 1946-48, cards 46.  
 
Gołębiowski Józef suspected that in Bychawa, in 1942, taking 
advantage of a difficult situation of Jews and the protection 
received from German gendarmerie, took away mill machinery 
from the Jewish mill owned by Kuna and Szmul Cajg and  moved 
them to his own mill in Zakrzówek. The information about it was 
submitted by Szmul Cajg, who tried to settle the problem with 
Gołębiowski amicably many times. The witness,  Siemion Dominik 
testified that he was hired by Gołębiowski as a carrier to remove 
the machinery, acc. To him there were no gendarmes there and 
the mill was empty. Some Dworak fetched the keys to a padlock 
and gave out everything what was inside to Gołębiowski (card 8). 
The suspect maintained that he had bought the mill outfit in 
question from Antoni Dworak, who was a liquidator of the mill and 
what was confirmed by his widow. The witness, Erlich Syma, who 
saw Gołębiowski taking the mill outfit from Bychawa to Zakrzówka 
testified that Gołebiowski persuaded her to testify that 
Gołębiewski bought the machinery from Dworak and assured her 
that she will be paid for such a testimony (card 38). Cajg Szmul 
testified that while dismanting the machinery, Gołębiowski told 
him allegedly: „you had a power before the war but now we do”, 
besides he testified that after the deportation of Jews to Bełżyce, 
and then to Majdanek, he was hiding, together with his family in a 
forest up to January 28, 1943 when someone accused them and he 
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was the only one who survived out of the group of 15 other 
people, the rest was shot by Germans (cards 58-61). It was 
discontinued because of lack of evidences of guilt. 1946, cards 62.  
 
Gęba Antoni i Jakubowski Leon suspected of participating in the 
murder of a Jewish family from Bychawa (owners of a draper’s 
shop) hiding in the Andrzej pachołek’s place in the village of 
Leśniczówka, the Bychawa commune. The circumstances of the 
murder are described in details by the witness, Pachołek 
Florentyna, the mother. She didn’t recognize the assailants but 
stated that she knew from other villagers it was Gęba Antoni who 
denounced to the village administrator that the Jews were hiding 
on that farmyard (2nd and 3rd card of the file). The witness, Cajg 
Szmul testified that he learned from the wife of deceased 
Pachołek, that Gęba Antoni and Jakubowski Leon had shot the 
Jews hiding in Leśniczówka on the Pachołek’s farmyard. It was 
discontinued due to the lack of evidences of gilt. 1946-47. Cards 10 
/non-paginated/.  
 
Taras Jan, an Ukrainian police officer in Włodawa, suspected of 
participating in the prosecution of Poles and shooting of Jews. The 
witness, Garal Mikołaj testified that he had known the suspect 
since 1941 and, when the Jews were liquidated in Włodawa in 
1941, the witness saw the suspect among the Ukrainian 
policemen, clad in a uniform and with weapon and guessed that 
he participated in the liquideation as well (card 5, 6). It was 
discontinued due to the lack of evidence of guilt. 1946-47, cards 90 
/last ca 20 pages are not paginated).   
 
Dziechciarski Antoni, a Kripo officer in Puławy, acted against the 
people persecuted because of political reasons. The witness, Gajda 
Kaziemiera testified that she had seen the suspect shot a Jewish 
woman from Irena (name unknown) on the yard and tore away 
her necklase (card 5). It was discontinued due to the lack of 
evidences of guilt.   1946-47, cards 130.  
 
Pytel Leon suspected on the basis of information submitted by 
Fersztman Wolf, of collaboration with Germans by informing them 
in 1942 about the hideouts of Jews. Fersztman advises that the 
suspect informed about the hideout in Bełżyce, where him 
grandma, Fersztman Febe and aunt, Gardel Kunde, were hiding, 
and who were killed in the result of that. He managed to escape 
and was hiding at the Stanisław Humicki’s place in Bełżyce.  The 
witness, Zylbernadel Moszek testified that the suspect was 
wandering with Germans during the occupation, and, on Oct. 13, 
1942, informed gendarmes about the bunkers in the Zamkowa 
Street in Lublin, where Jews used to hide and opened those 
bunkers with gendarmes. Inquired again, confessed that he had 
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only heard that the suspect acted against Jews. Other witnesses 
said that they knew nothing about it. The witness, Kamiński 
Wacław testified that Fersztman accused Pytel to swindle money 
from him/. It was discontinued due to lack of evidence of guilt. 
1946-47. Cards 30 /non-paginated/.   
 
Ryl Zygmunt Józef, Ryl Zygmunt Edward suspected that, during 
the German occupation in the village of Mościce Górne, the 
Damaczewo commune, the County of Brześć, were members of 
SD, participated in actions against Polish civilians, seized and shot 
two Soviet prisoners of war, and accused Wasilia Purznowa to 
German authorities, as a Jew. In the result she was arrested and 
probably shot. The witness, Chorąży Stanisław testified that she 
had worked for him for ca 2 years, earlier had worked for the 
school inspector,  Woroniuk /Woroniecki/, a Jew, who escaped at 
the beginning of occupation  and left her to take care of her 
belongings (card 23/. It was discontinued due to the lack of 
evidences of guilt. 1946-47. Cards 68 /paginated till the page 63/.  
 

8 Call No GK 
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II 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Ryl Zygmunt Józef, Ryl Zygmunt Edward suspected that, during 
the German occupation in the village of Mościce Górne, the 
Damaczewo commune, the County of Brześć, were members of 
SD, participated in actions against Polish civilians, seized and shot 
two Soviet prisoners of war, and accused Wasilia Purznowa to 
German authorities, as a Jew. In the result she was arrested and 
probably shot. The witness, Chorąży Stanisław testified that she 
had worked for him for ca 2 years, earlier had worked for the 
school inspector,  Woroniuk /Woroniecki/, a Jew, who escaped at 
the beginning of occupation  and left her to take care of her 
belongings (card 23/. It was discontinued due to the lack of 
evidences of guilt. 1946-47. Cards 68 /paginated till the page 63/.  
 
Wójtowicz Józef suspected of participating in the killing of: Chaim 
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Borensztajn, (M ?) Borensztajn, Gitli Glas and four people of 
unknown names. Next week three children, whose parents were 
killed came to the precinct as they didn’t have any means of living. 
The witness who was hiding on the nearby cemetery testified that 
he say Wójtowicz taking the children out near the forest and 
shooting them there. The witness heard from the local people that 
the chief officer didn’t want to shoot the children but the suspect 
was willing and did it. There is a piece of information in the file 
that the suspect was killed by a gang on Nov. 01, 1947. IT was 
discontinued due to the suspect’s death. 1946-47, Cards 5.  
 
Litwinienko Aleksander suspected that during the hunting for 
partisans killed the partisan called Kazimierski Karol from the 
village of Curyn, the Wisznice commune, the County of Włodawa. 
The witness, Sakowicz Stanisław testified that the suspect, in 
August 1942, after the murdering off of Jews in Łonizy (?) was 
taking away their attire in search for the valuables (card 11). It was 
discontinued due to lack of evidences of guilt. 1947, cards 20.  
 
Wlaźlik Edward a Second Leutenant in the Independent Battalion 
for Protection of Headquarters, suspected of, a/o that, during the 
occupation, as a member of the levy commission, collaborated 
with the occupier against the villagers. In the copy of the court 
sentence it reads that the suspect had been a member of the 
National Armed Forces (NSZ) since 1943 (used to live in the village 
of Szczucyn, the Lublin province till the end of the occupation) and 
participated in the liquidation of the communist Kiliński 
(memorial) People’s Guard in Borowo. Besides, the witness 
Rutkowski Cyprian testified during the confrontation, that in fall 
1942, when the German gendarmerie arrived because of the fire, 
someone informed Germans that there were Jews in hideouts 
nearby Szczucyn, so the gendarmerie went there to liquidate the 
Jews and the suspect was accompanying them.   Did the suspect 
participate in the shooting of Jews? – It remained unknown to the 
witness (card 78).  It was discontinued due to the lack of evidences 
of guilt.  1946, cards 182.  
 
Kadłubowska Maria, Kadłubowski Jan suspected of collaboration 
with Germans in Włodawa. The witness, in her letter to the 
prosecutor informed that she had been hiding two Jews during the 
occupation: a woman called Goldfarova, who moved to Warsaw 
afterwards, and a man called Abram Jiemie, who joined partisans 
then (card 7 to the end). It was discontinued due to the lack of 
evidences of guilt. 1946-47 K. 59./paginated up to No 49/.  
 
Radzyński Mieczysław Mordechaj, inhabited the Warsaw ghetto 
till 1943, then the inmate of concentration camps in Budzyń, 
Vaihingen, Hessental and Dachau. Suspected that, a Blockfuehrer 
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was notorious for his exceptional cruelty toward his fellow 
prisoners. Extradited by the authorities of the American 
occupation zone. Testified witnesses didn’t confirm the 
accusations. The files contains the documents of Headquarters 
Third United States Army, Judge Advocate Section, handed over to 
the Polish authorities. It was discontinued due to the lack of 
evidences of guilt. 1946-47, cards 80 /non-paginated/.  
 
Kurys Stanisław, Fidut /Fedut/ Władysław suspected of 
denouncing a Jew called (or nicknamed) Bulc, a tailor for the 
village of Żabia Wola. The suspects were accused by Janiszewski 
Stanisław, suspected of denouncing Jews in the hideout in the 
village of Mętów, the Zęborzyce commune, which resulted in the 
shooting of six Jews (three women and three men). Janiszewski 
testified that as a municipal warden was fiorced to denounce the 
Jewss by a village administrator, Mazur Szczepan and an 
agronomist, Gęc Władysław. He also advised that he knew from 
Jan Tylec, who used to hide the Jewish tailor, that Kurys and Fedut 
accused him for hiding him, and did it after their unsuccessful 
assault on a Jew in an attempt to steal his money (card 2, 3).  The 
witness Tylec testified that he did hid a Jew, that Germans 
searched for a Jewish gang) at his place and, having been severly 
beaten, acknowledged that he had hidden a Jew, who was not 
present on his farmyard then. He also advised where the Jew could 
be found. The Germans ordered him to lead then to that place and 
the Jew was seized. The witness Tylec didn’t know who accused 
him to Germans for hiding the Jew /card14/. The witness Sidorek 
Piotr, in whose place the Jew had been found, testified that there 
were rumors that it was Kurys who denounced Tylec (card 48). It 
was discontinued due to lack of evidences of guilt. 1946-47, cards 
75 /paginated till No 66/.  
 
Mazur Szczepan, Gęca Władysław suspected of persuading 
Janiszewski Stanisław in the village of Żabia Wola do denounce 6 
Jews hiding in the village of Mętów to Germans. The witness, 
Jeleniewski Józef testified that the suspects forced Janiszewski, 
then a chief officer of the rural ward, threatening him that they 
would accuse him to Germans. It was discontinued due to the lack 
of evidences of guilt.  1946, cards 45.  
 
Puchacz Franciszek suspected of signing Volksliste and 
participating, together with gendarmerie, of seizing Jews. The 
witness, Mrugała Stanisław testified that the suspect conducted a 
searching for Jews, who the witness really used to hide, on his 
farmyard, together with German gendarmerie, and they found 
them. (card 5). The witness, Osuch Wawrzyniec testified that he 
saw the suspect, together with his son and gendarmes, dragging 
Jews out of their hideouts, leading to the Jewish cemetery and 
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„there they were shooting these Jews”.  Accordning to the 
witness, the suspect had a house that used to belong to Jews, that 
he still lived there and obtained several other houses that 
belonged to Jews from Germans, to pull them down, so he did it 
and brought to Ujazdów, where he used the material to build a 
farmyard (card 6). During the further investigation the witnesses 
changed their testimonies claiming that they didn’t know the 
suspect. It was discontinued due to the lack of evidences of guilt.  
1946, cards 51.  
 
Czajczyński Maksymilian suspected of trading the property once 
belonging to Jews. The witness, Prażmo Michał, testified that, 
having a shop near the ghetto in Nowa Street, had a chance to see 
“as Wyłupski Jan, Hinz Bruman, and the third German, Kurt were 
shooting to Jews standing on the left side of the Kowalska Street, 
with revolvers in their hands, robbing and carrying the robbed 
suitcases to the postman, Maksymilian Czajczyński” /2nd card of 
the file/. It was discontinued as the suspect died. 1946-47. 
Cards10.  
 
Kozak Wincenty suspected on the basis of information stipulated 
by Aleksander alias Szyja Herc that he came into possession, with 
the help of Germans, of a flat and the butcher’s shop fully 
outfitted, that was owned by Herc’s father and rest of his family.  
The family of Herc was deported and perished in Chełm. The 
suspect kept living in the Herc’s flat, however  Szyja Herc was 
afraid to report the robbery to but having decided to leave Poland 
to go west and change his address, finally informed the respective 
authorities about the case. /cards 1,2/. It was discontinued due to 
lack of evidences of guilt. 1946, cards 50 /paginated till No 32/.  
 
Psuj Franciszek suspected on the basis of information submitted 
by Korenfeld Josek of the seizure and leading to a ward of a 
thirteen-year-old Chaim Lebencbojm, hiding at the inhabitant’s 
place in the village of Liszno. Acc. to the information, it was Jan 
Porada who was then on duty and he wanted to let the boy go but 
the suspect threatened him that he will denounce him to Germans 
(card 19). The witness Porada testified that he didn’t know who 
seized a boy (card 12). Another witness, Seraj Wincenty testified 
that the boy was hiding at the peatbog near the village and once 
he noticed as Psuj was leading him to is house and the next day to 
the commune, where the police and German gendarmerie were 
present (card 22). It was discontinued due to the lack of evidences 
of guilt. 1946-47, cards 70 /paginated till No 43/  
 
Wójcik Stefan suspected on the basis of anonymous information 
that, together with some Ukrainians from „the training camp of 
SS”, persecuted Jews. Testified witnesses didn’t confirm the 
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accusations. The witness, Zagroba Edward testified that the 
suspect didn’t collaborate with Germans but only contacted Jews 
in the ghetto (card 8). It was discontinued due to the lack of 
evidence of guilt. 1945-47, cards 21.  
 
Pilichowski Stanisław suspected on the basis of information of the 
crime submitted by Kokoszko Maria, that he, together with 
German gendarmes, participated in the shooting of Polish and 
Jewish civilians. Kokoszko saw the suspect leading the ation of 
unloading of 50 train cars in which the Jews from Vienna arrived to 
Nałęczów. Afterwards, those Jews were sent on carts to the camp 
in Opole. The third day, when Kokoszko was on the train station 
again, she saw that the Jews had been carried away but the the 
bodies of those who died remained and were piled on one spot. 
She learned from the railroad staff that those who died had been 
shot by the gendarmerie escort (cards 6, 7). The witness, Kuwełka 
Sanisław, recorgnized a man who used to be an interpreter in 1942 
during the execution of 11 Poles and one Jew in the presented 
photo (card 14).  The witness krajewski testified that he saw the 
suspect among the others who were shooting during that 
execution (card 15). The susopect testified that his name was 
Pilchowski not Pilichowski, and that he was in the camps  for 
interns in Hungary from Nov. 1939 till Dec. 1944.  The witnesses of 
the suspect, who had been in that camp with him, confirmed his 
testimonies. Discontinued due to the lack of evidence of guilt. 
1948-49. vol. 1, cards 118, vol. 2, cards  40 /volume 2 – non-
paginated cards/.  
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Pilichowski Stanisław suspected on the basis of information of the 
crime submitted by Kokoszko Maria, that he, together with 
German gendarmes, participated in the shooting of Polish and 
Jewish civilians. Kokoszko saw the suspect leading the ation of 
unloading of 50 train cars in which the Jews from Vienna arrived to 
Nałęczów. Afterwards, those Jews were sent on carts to the camp 
in Opole. The third day, when Kokoszko was on the train station 
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again, she saw that the Jews had been carried away but the the 
bodies of those who died remained and were piled on one spot. 
She learned from the railroad  staff that those who died had been 
shot by the gendarmerie escort (cards 6,7). The witness, Kuwełka 
Sanisław recorgnized a man who used to be an interpreter in 1942 
during the execution of 11 Poles and one Jew in the presented 
photo (card 14).  The witness krajewski testified that he saw the 
suspect among the others who were shooting during that 
execution (card 15). The susopect testified that his name was 
Pilchowski not Pilichowski, and that he was in the camps  for 
interns in Hungary from Nov. 1939 till Dec. 1944.  The witnesses of 
the suspect, who had been in that camp with him, confirmed his 
testimonies. Discontinued due to the lack of evidence of guilt. 
1948-49. vol. 1, cards 118, vol. 2, cards  40 /volume 2 – non-
paginated cards/.  
 
Kolasiński Stefan suspected that being a forement of the Road 
Administration in Puławy, acted against people persectuted for 
thier political views and nationality and, that he accused 
Rzeczkowski Wacław to German authorities, which resulted in 
sending Rzeczkowski to Auschwitz, where he perished. Witnesses 
who worked in the same office testified that the suspect used his 
post to take advantage of Jewish Councils and ghettos, who had to 
bribe him for more favorable treatment at serving force labor; 
“Judenrats in  Markuszow, Baranow and other places had to give 
him various products and fabrics” (card 6). Discontinued due to 
the lack of evidences of guilt. 1949-50. Cards 65/ paginated till No 
59/.  
 
Demeńczyk Aleksander vol. 1 and Demeńczyk Bronisława  vol. 2 
living in Lublin,suspected to sign a Volksliste. The suspect 
acknowledged their guilt explaining that it was the only way to 
release Bronisława who was in prison then. The witness, Symcha 
Turkieltaub testified that the suspects found a hideout for him 
after his escape from Majdanek whithout any gratification from his 
side,  and that he visited them frequently afterwards.  /vol 1 page 
55/. Dscontinued as the suspects died in the labor camp in 
Krzesimow. 1945-46. vol. 1.  85, cards,   vol. 2,  cards  60 
/paginated till No. 35/ 
Both files contain maily testimonies and explanations of the 
suspects and the correspondence conc. the investigation.   
 
Langiewicz Janina  suspected of signing a Volksliste. She 
acknowledged her guilt. There in information in the file that her 
parents were iding a baby of Izaak Rozenzweig (card 35) till the 
end of 1942. It was discontinued as the suspect’s deed isn’t liable 
to penalty. 1944-47, cards 104 /paginated till No 95/.  
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Sakowski Szymon and others /Michaluk Stefan, Pilipiuk Piotr, 
Głucki Prokop, Antoniuk Aleksander/ accused of denouncing the 
German authorities in  Leśniewice, the Rakołupy commune, the 
County of Chełm, Choma Michał, as a person who was hiding 
Soviet prisoners of war, which resulted in his and his wife’s death, 
as well as of  denouncing 3 Jews to Germans. Sakowski was not 
blamed to seize those jews so the Disctrict Court in Lublin found 
him not guilty. In the justification of the verdict (not guilty) of 
Antoniuk Aleksander, it reads that it had been undoubtedly 
determined that those 3 Jews had veen seized by the villagers of 
Plisków themselves in order to fulfill the order of Germans. There 
are no testimonies of witnesses in the file. 1946-47. Cards 20 /non-
paginated/.  
 
Sokołowski Władysław,  the county doctor and the prison doctor 
in Chełm, suspected of signing Volksliste. The suspect 
acknowkledged his guilt and testified that he did it having prior 
agreed it with his organization (card 23). The investigation was 
initiated due to the anonymous information in which Sokołowski 
was blamed for being a Jews who decided to serve Germany and, 
for taking huge bribes for his help in releasing inmates from 
prison. Card 9). The witness, Brustman Szloma, while being in 
prison, saw the suspect bringing his own medicines to prisoners 
and was generally helping them very much. The witness heard that 
the suspect tried to help to release the prisoners but how much he 
demanded for his endeavors, he didn’t know (card 66). It was 
discontinued due to the suspect’s death.  1945-46, cards 104.  
 
Jaworski Jan accused of stealing conveyor belts from the mill in 
the estate of Świerszczów, the Wiszniewice commune, (the owner 
was Wiślicki Jan) on Jan. 02, 1940. The witnesses were a/o: 
Buchbinger Herszek from Włodawa, Pilcer Dawid from Cyców, the 
Wiszniewice commune. No testimonies of witnesses left in files. 
He was sentenced for one year in prison and a fine. 1941, cards 8 
/non-paginated/.  
 
Podkowiński Włodzimierz suspected on the basis of information 
submitted by Kaczmarczuk Władysław that, serving as a regional 
secretary of the Ukrainian militia in Maniewicze, participated in 
murders committed in a ghetto. The witness, Walewska Ewa 
testified that the suspect signed death sentences for Polish 
civilians and liquidated the Jewish ghetto in the forest (?) (vol. 2, 
card 19). The file contain the indictment against Podkowiński 
Włodzimierz, in which he is charged of participation (1942) in the 
killing of undefined number of civilians of the Polish and Jewish 
origin in the forest nearby Maniewicze, the County of Kowel. The 
witness Tokarieski (illegible surname) Witold testified that there 
had been a mass execution of Jews from entire commune in late 
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August or early September 1942, in the forest nearby Maniewicze. 
Acc. To the local villagers, ca 3,000 people were shot there by 
German gendarmes. The Ukrainians were supposed to surround 
the forest and shoot to those who tried to escape. The witness 
didn’t know if the suspect participated in that execution. /vol.2, 
card 59/. It was discontinued due to the lack of evidences of guilt. 
1945 - 47. vol.1,cards. 91, vol. 2, cards 2.  
 
Sosnówka Stanisław suspected of murdering Chaim, Szajndla, 
Moszek and Josek, the Gelhochmans in March 1943, on the basis 
of information from Gelhochaman Chana. The witness, Aptekarz 
Chaja testified that she had been nearby, when some gang „was 
taking out the Gelhochmans from a pigsty. She recognized Chaima 
Gelhochaman’s voice talking „Stasiek, what are you doing, I 
rescued you from the prison before the war and now you are 
doing that to me”. The gang included 8 people but, because of 
darkness, the witness couldn’t recognize anyone. /card 21/. It was 
discontinued as the suspect had died. 1945-48. Cards 34.  
 
Maciejewski Antoni  a  deputy of a Siostrzytowo village 
administrator, the Jaszczów commune, the County of Lublin, 
accused of giving an order (fall 1942) of detention and sending of 
two Soviet prisoners of war, escorted by Zieliński Jan and Siudziak 
Władysław to the Polish police precinct in Biskupie. The file 
contain application for discontinuation of inquiry against: Bernecki 
Wacław, suspected of seizing and denouncing, together with 
Podniesiński Stanisław, of two Jewish women of unknown names 
in the village of Siostrzytów. The justification for discontinuation 
was that the witneses testified that Podnieskiński, who used to 
hide the Jewish women carried them away, buy Bernecki wasn’t 
with him then, so the investigation was discontinued due to lack of 
evidences. The investigation against Zieliński Jan was discontinued 
because of his death and suspended against Siudziak Władysław, 
as he couldn’t be seized. No testimonies of witnesses can be found 
in the files. 1946-47, cards 13 /non-paginated/.  
 
Kelm Julian accused of killing people of unknown number in 
Horodyszcze, the County of Włodawa in 1941 and then, in Rossok 
(the same county). The file does not contain testimonies of 
witnesses, nor the sentence. 1947-48, cards 6.  
 
Zawistowski Bernard accused that in fall 1942, in the forest of the 
village of Zamołdycze, the Wołoskowola commune, the County of 
Włodawa, together with the village administrator, Jatczuk 
Stanisław, executed a hunting for Jews, which resulted in the 
seizure of 16 people, Mendal, Stoła, a/o and took them over to 
gendarmes, who shot the Jews. There is a letter of the District 
Court in Lublin, in which it reads that Zawistowski Bernard was 
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found not quilty. 1946-47, cards 8.  
 
Menhofer - Grajner Barbara suspected of “acting as a Gestapo 
officer” in the camp of  Sławatyczach, the County of Włodawa and 
persecuted the Jewish inmates there. Acc. To the testimony of a 
witness, Gąsiorowski Lucjan, it revealed that the suspect shot 
herself:  Herbst Dawid, Podluski /illegible name/ nicknamed as 
Szmaciarz alias Szmaciak, the glazier Erlich, and, together with 
some Walicki, shot 2 jews of unknown names, whose houses she 
robbed afterwards (cards17,18). Also the witness,  Werner Wiktor 
testified that the suspect had arrived to  Sławatycze to visit her 
family and while staying there for several weeks, was persecuting 
the Jews /cards 27,28/. Case was suspended as the suspect 
couldn’t be arrested. 1946-47. Cards 52.  
 
Junker (no name quoted) the county chief officer of the German 
gendarmerie in janów Lubelski during 1942-1944, suspected of 
giving orders to shoot Poles and Jews. The witness, Łacko Andrzej 
testified that Junker announced that „everybody who will deliver a 
Jew will get 500 zlotys as an award”. There is a copy of the 
protocol of the Commission for investigation of Nazi crimes of Feb. 
20, 1946 conc. the KL in Janów Lubelski and the places of 
executions. Acc. To that protocol, ca 300 Jews were shot in 
different times on the Jewish graveyard, in Ks. Skorupka Street. 
The investigation was discontinued as the suspect could not be 
found. 1946-48. Cards 30 /non-paginated/  
 
Zellinger Willi suspected that being an inspector of agriculture in 
the Starosty of Włodawa and then as an administrator of the 
Adampol estate in the County of Włodawa, persecuted Polish 
civilians. The witness, Lipowska Zofia, in her letter to the 
Prosecutor Attorney in Wrocław, wrote that the suspect was 
helping Jewish partisans and was hiding Jews in Adampol till the 
moment he could. The witnesses testified that the suspect was 
moody and sometimes hit people but he also helped Poles. The 
witness, Gruszczyński Jan testified that he had heard only once 
that Zellinger shot a Jews who was picking up carrots. The witness, 
Przybyszewski Wacław testified that the suspect was doing no 
harm to people; otherwise the partisans would kill him when he 
had been wandering through local forests. Discontinued due to 
lack of evidences of guilt. 1946-48. Cards 40 /non-paginated/.  
 
Restau (imienia brak) a German gendarme serving in KL Janów 
Lubelski suspected of conducting executions of Poles and Jews.  
There is a copy of the protocol of the Commission for investigation 
of Nazi crimes of Feb. 20, 1946 conc. the KL in Janów Lubelski and 
the places of executions. Acc. to that protocol, ca 300 Jews were 
shot in different times on the Jewish graveyard, in Ks. Skorupka 
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Street. The investigation was discontinued as the suspect could 
not be found. 1946-47, cards 23.  
 
Dudek Jerzy acused of seizing the entire hiding group of Jews 
during the action of deportation, (after opening the hideout with 
an axe): Icek Gersztajn, Jankiel Gersztajn, Zylbert Ruch,  Masza 
Żółtek with her mother and two children and delivering them to 
the German gendarmerie, which shot them all. He also robbed 
their property afterwards. There is a letter of the District Court in 
Lublin advising the Prosecutor Attorney that Dudek had been 
found not guilty as per the verdict of June 30, 1947. 1947, cards 7 
/non-paginated/.  
 

10 Call No GK 
418/803 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Gut Józef a village administrator, accused of participating in the 
mass murder of Jews (he also shot Tojwel Berman, Mrs. Goldberg, 
a cabby named Jojsze and Mrs. Herman himself) in Izbica, the 
County of Krasnystaw, together with Gestapo and Ukrainians. 
Besides, he was dragging Jews from their hideouts, escorted them 
to the Jewish graveyard, to the train transport means or to the jail. 
It has been written in the justification of the verdict that the 
witness called Zyłowska Wacława testified that the defendant 
arrived one day, together with Gestapo officers at her place, 
where 4 people out of 8 present were killed and Gut was dragging 
Jews hiding under beds out. The witness, Łaskowski Władysław 
testified that he had seen Gut shooting Bergman Tojwel in a street. 
Besides, Hejnoch Nobel, Aniela Stafijowa iand Władysław 
Łaskowski saw Gut armed with a gun escorting Jews to the Jewish 
graveyard, where they were shot in masses. The Distric court in 
Lublin found the defendant not guilty (the verdict of April 26, 
1947). The District Prosecutor Attorney applied for cassation on 
May 19, 1947 to the Supreme Court. The Supreme Court in 
Warsaw dismissed the cassation. 1946-47, cards 33.  
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Abel (no first name quoted), Widz (Stanisław) Gendarmes 
collaborating with the occupier and prosecuting civilians. The 
witness, Łacko Andrzej testified that Abel was killing Jews during 
the fall liquidation. There is a copy of the protocol of the 
Commission for investigation of German crimes of Feb. 20, 1946 
conc. KL of Janów Lubelski and places of execution. As per that 
protocol, on the Jewish graveyard in Ks. Skorupka Street, ca 300 
Jews were consecutively shot. The investigation was suspended as 
the suspects couldn’t be found and seized.  1946-47. Cards 11 
/non-paginated/.  
 
Kamiński Władysław ( Sadurski Julian, Ochala Bolesław, Bochne 
Władysław, Bochna Augustyn, Ochnala Czesław) accused of 
participating in the seizure and denouncing of hiding Jews, a/o: 
Wolf, Mojżesz, Dawid, Szyfra and Achter Fiszbaum, Eta and Don 
Fichter, Pejsach Lipskind, Dora and Ruchla Korenblit, Masia Erlich, 
and Agnieszka and Władysław, the Mareks, who used to hide a 
part of these Jews. Besides, the indictment covers the charge of 
murder of Wroncberg Aron committed by Bochne Władyławow 
and Ochnala Bolesławow then and there, as well as Jędrejko 
Stanisław giving orders to the local villagers to organize a hunting 
for the hiding Jews. The prosecutor justified his accusation on the 
basis of testimonies of a/o: Fiszbaum Adam, who, warned against 
the planned round-up, had hiden himself, together Boruch and 
Bina, the Wassermans, in the barn of Wełna Jan. Then, a cart 
arrived and Jedrejek, Michoń Ignacy and Bochna Augustyn, took 
off and entered the barn to search for hiding Jews in the straw 
with the help of a fork. The Mareks, who, according to the 
witnesses’ testimonies, left the hideout, saw Pacek Edward and 
Bochna Władysław armed with batons and forks leaving the barn. 
The Mareks, who, acc. To the witnesses’ testimonies co-operated 
with the Polish and Jewish partisans, were seized and delivered to 
the German gendarmes, and their farmyard was burnt. Acc. to the 
witness, Sternik Władysław, Jędrejek and Kamiński together with 
50 other men, searched for hidden Jews the next day. Acc. to the 
testimonies of another witness, Ciastek Bronisław, it revealed that 
Sadurski was primarily the most active of the pepetrators (he was 
dragging the Jews from their hideouts). The file contains: partian 
discontinuation of the inquiry against Kamiński,  Kotwicz 
(Kotowicz) Stanisław and Pacek Edward, due to their death, the 
copy of a verdict founding: Jędrejek Stanisław, Kamiński 
Władysława, Sadurskiego Juliana, Ochala Bolesława, Bochny 
Władysława, Bochny Augustyna, Ochala Czesława not guilty, given 
by the District Court in Lublin  of Nov. 22, 1947, the application for 
cassation directed to the Supreme Court of Feb. 11, 1948, and the 
copy of the verdict given by the Supreme Court in Warsaw of April 
20, 1948, dismissing the cassation. Discontinuation of investigation 
of Michoń Ignacy resulted from founding other participants of the 
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hunting not guilty. Besides, the witness, Rozenstejn Chil testified 
that the had heard from the villagers, that the roundup had been 
organized against the Jewish gangs that used to rob the villagers, 
however, the witness didn’t know if such robberies really had had 
place; he was of the opinion that the Jews used to visit the 
villagers to collect their properties left to the villagers for hiding 
them only. The file contains the document of discontinuation of 
the inquiry of Jędrejek Stanisław against Huzarek Jan, suspected of 
participating in the roundup, due to the lack of evidences of guilt. 
1947- 1953. Cards 90 /non-paginated/  
 
Grabowski Jan , a chief officer of the rural militiamen in 
Rożdżałowo, the Krzywierki commune, suspected of seizing and 
denouncing to Gestapo of Icek Rozenberg and his seven-year-old 
son, Lejzor, which resulted in their murder (card 1) The 
information was from Rozen berg Moszek, the victim’s brother 
basing on the information received from Denysiuk Jan. Inquired 
Denysiuk testified that he couldn’t recall when, but the suspect 
delivered Rozenberg with a child to the guardhouse and ordered 
to keep an eye on him and planned to escort him to Chełm the 
next day. When the suspect left, the guards let the Jews escape. 
Grabowski seized them next day again and delivered to the school, 
where Borys Leon served. The witness heard that the village 
administrator asked for a cart, which sent the Jews to Chełm 
escorted by a militiaman appointed by Grabowski.  The witness 
also testified that two weeks later, a Jewish woman named Chana, 
with a child from the village of Kasiłan had been also delivered to 
Chełm. wyznaczonego przez Grabowskiego do Chełma. /cards 9, 
21/. Acc. to another witness, Strzelczyk Stanisław, it had been 
Hrycaj Wasyl who delivered the woman /card 12/. The witness, 
Chomiak Antoni, who was appointed by the suspect to take care of 
the Rozenbergs, testified that he had refused and headed home. 
However he heard from the guard,  Strzelczyk Stanisław that the 
Jews were released when Grabowski had left the guardhouse and 
that he seized them again to escort them to Chełm, but instead, he 
let them go on the way to Chełm, namely in Borek /cards 2/. 
Grabowski Jan, the son of Mikołam inquired as a suspect, testified 
that he had been a interpreter during the occupation and had 
never been in the village of Rożdżałów. The investigation was 
suspended as the suspect couldn’t be found and arrested. 1945-
47, cards 50.  
 
Geigenműller Otto the chief officer of Revenue Offices in Lublin, 
suspected of persecuting his Polish subordinates. The file contains 
a copy of the Sawicki’s (Stanisław) testimonies in front of the 
Municipal Commission for Investigation of Nazi Crimes in Lublin, 
when he told that he saw SS officersshooting Jews working at  
earthworks in Wieniawa, ordering them to run in formations four 



                                                                                                                          
 

100 
 

 
 
 

Call No. GK 
418/817 

 
 
 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/818 

 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/824 

 
 
 
 
 

Call No GK 
418/850 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Call No GK 
418/864 

 
 
 
 
 
 

deep /card1/. Case was suspended as the suspect couldn’t be 
found and arrested. /cards 12/. 1946-47.  
 
Charry, Suczer, Krajs (no names quoted) hired by SD in Włodawa, 
suspected of persecuting Polish and Jewish civilians. The files 
contains the copy of a testimony of the witness,  Chwedorzewski 
Henryk, acc. to who, also an Ukrainian named Czajkowski  took 
place in those events /card 2Suspended as the suspects couldn’t 
be found and arrested. 1946-47, K. 27.  
 
Teodor (Fiodor?)  an Ukrainian suspected of the murder of 18 Jews 
from the region called Kalinowszczyzna. The file contained the 
copy of a testimony of Plechawska Rozalia, who maintained that 
the Jews had been buried on her field. Case was suspended as the 
suspect couldn’t be found and arrested.  1946-47, cards 15.  
 
Kőhle Helena  suspected of singning Volksliste. Legal proceedings 
instituted as per the motion of the District Liquidation Office when 
the suspect applied for restitution of the property. The witness, 
Blady Moszek testified that the suspect’s husband was imprisoned 
at the Lublin Castle, probably because he had been accused by 
someone for helping Jews. He died just after being released. The 
suspect pleaded not guilty and testified that her late husband was 
a Polish citizen of the German origin and she couldn’t have 
obtained the German citizenship because of her Jewish origin. 
1948, cadrs 16 /non-paginated/.  
 
Sosnowski Adam, ex Gestapo officer from the krasnystaw area, 
suspected to commit crimes against civilians, a/o the murder of 
the Bojarczyk family from Krupa and of a priest from Siemienica. 
The witness, Nowosad Józef testified that he saw the suspect 
leading a Jew, Szmul Korenfeld from Siemienica królewska in 
summer 1943, whom he then shot in the park in the neighborhood 
of a precinct /card 12/. The suspect testified that he had never 
been in the Lublin region, neither the witnesses recognized him as 
a former Gestapo officer during the confrontation. It was 
discontinued due to the lack of evidences. 1947, cards 35.  
 
 
Słyszko Jan suspected of participating in the hunting for Jews 
hiding in a bunker in the village of Kalina. It was instituted on the 
basis of anonymous information. The witness, Hać Bazyli testified 
that the suspect shot a Jewish woman „in person”, and her 
wounded son Lonik had been in the bed of a witnessfor 6 weeks. 
The witness, Hołod Szczepan testified that a Jew named Krochmal, 
also nicknamed as “the Chela’s son-in-law” told him that he might 
have seen the suspect during the roundup for Jews, who, when 
the bunker had been revealed, tried to hide in a rye in a field. 
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Suspended as the suspect couldn’t be found and arrested. 1948. 
Cards 40 /non-paginated/.  
 
Francka Bronisław accused of participating in an action of 
deportation of Jews in Wysokie, the County of krasnystaw in spring 
1942 and was robbing the belonging left after the action. The file 
contains an application for discontinuation due to the lack of 
evidences and a letter of the District Prosecutor Attorney that 
revealed that the District Count in Lublin found the suspect not 
guilty as per its sentence of Sept. 07, 1948.  1948. Pages 15 /non-
paginated/.  
 
Zaniewski alias Berger Aleksander a member of a Jewish order 
service in the area of Sambor, Stary Sambor, Turka and Boryń. The 
indictment testified witnesses, a/o: Rieger Harman, Meizels 
Regina, Welker Aron, Roth Leopold. The fiel doe not contain 
testimonies; the files were transferred to the District Court in 
Gliwice. 1948-49. Cards 10 /non-paginated/.  
 
Wójcik Wacław accused of seizing and denouncing Lotersztein 
Wolf to gendarmerie in November 1942 in the village of Palikije, 
the. Wojciechów commune, the County of Lublin. The witnesses 
were: Giwercer Anna, Zylbernader Bajla, Zylbernadel Mojżesz, 
Giwercer Regina, Pres Szol, Keselbrener Jankiel. The defendant 
pleaded not guilty. The District Court in Lublin sentenced him for 
12 years in prison on August 5, 1947, and the loss of privileges of 
citizenship for 2 years and deprived him of his property. On May 7, 
1948, the District Court in Lublin found Wacław Wójcik not guilty. 
There are no testimonies and correspondence in the file of inquiry. 
1947-48, cards 20.  
 
Stefański (Jan)  a gendarme suspected of participating in murders 
committed on Jews. The witness,  Jaworski Stanisław heard that 
the suspect had served as a sergeant in Zamość in the Polish Army 
before the war. The witness lived nead the Jewish graveyard close 
the Borek forest in krasnysław and frequently saw the suspect 
leading different people to the graveyard where he used to”shoot” 
them “ there /card 2/. The witness,  Ulanowska Władysława saw 
the suspect shooting 11 Jews and was forced to help to bury them. 
Ca 20 people were shot there within 3 months, but the witness 
didn’t take part in the burial /k. 6/. The searching of a the suspect 
was ordered. 1947, cards 20.  
 
Meininger Kurt an employee of Arbeitsamt in Lublin suspected of 
participating in organizing “roundups”. The witness Maciejewski 
Jantestified that the suspect was taking bribes to issue documents 
of employment to Jews. The witness was sure that his friend, Horn 
Mojżesz (now Wójcik Feliks/ card 5/ did so. Case was suspended as 
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the suspect was no found and couldn’t be arrested. 1947, card 20.  
 
Michel (first name unknown) suspected to persecute prisoners of 
KL Lublin-Majdanek (he was a chief officer of a crematory there). It 
was instituted on the basis of a letter written by Gerson Feliks, the 
KL inmate. The witness saw the suspect throwning a Jewish 
woman to the furnace, when she refused to have a sexual 
intecourse with him. /card 5/. Primarily the legal proceedings were 
suspended as the suspect couldn’t be found and arrested. It was 
resumed after detension of the suspect. The witnesses didn’t 
recognize him as a chief officer of the majdanek crematory. 1947-
51, card 37.  
 
Weber Rudolf, accused of shooting two Jewish girls in the ghetto 
of Majdan Tatarski (he was a watchman there) in summer 1942. 
Weber was extradited to the Polish authorities by the American 
occupation authorities. The file contains an application for 
discontinuation because of the lack of evidences of guilt and 
copies of: the verdict finding the suspect not guilty, the motion for 
cassation, in which a prosecutor Attorney referred to the 
testimony of Eisenberga Izraela and the verdict of the Supreme 
Court that dismissed a cassation. No testimonies of witnesses in 
the file. 1948-49, cards 25 /non-paginated/.  
 
Kowalik Paweł accused of denouncing the whereabouts of 
oskarżony o to, że w Lublinie Heleny Brzozowskiej, maiden name 
Knajdel, of the Jewish origin on July 17, 1943 in Lublin, which 
resulted in her detention and sending her to KL Auschwitz, where 
she died. The file contains copies of the correspondence to the 
Prosecutor Attorney of the Appelate Court in Lublin, which shows 
that the defendant had been found not guilty and there were no 
grounds for cassation. 1948-49, cards 10 /non-paginated/.  
 
Wierut Jan, a rural agronomist in Świeciuchowo, the Annopol 
commune, the County of Kraśnik, during the occupation, 
suspected on the basis of information submitted by Jodła Szymon, 
of collaborating with Germans and deouncing that there had been 
an illgal mill belonging to one of the farmers, which resulted in the 
kiolling of several people on the spot and sending the rest to 
concentration camp. In the copy of information, it reads that 
during the German ari raid, a Jew called Kaca Julian had been 
killed, who used to live at Józef Kwiecień’s place. It was 
discontinued as no evidences of guilt could be found. 1948, cards 
60 /non-paginated/.  
 
Damerow Kurt, suspected to trick ungrounded benefits and 
persecuted civilians. He was a chief officer of the Immobile 
Property head Office (the witness used to define it as a main office 
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for immobile property that belonged to Jews). Case was 
suspended as the suspect couldn’t be found and arrested.  1947-
48, Cards  40.  
 
Depta Wacław suspected on a basis of anonymous information 
that he, as a chief officer of the rural „watch” in Prawiedniki, the 
Zemborzyce commune, beat a Jew with a stick to death. The jew 
used to work for him as a tailor. He took away the Jew’s watch and 
several zlotys. He took the watach away to gendarmes in Głusk 
and obtained an award for killing a Jew. Acc. To anonymous 
infformation, the Jew was killed of by a mill hand. /card 1/. The 
witness, Kwiecień Aniela testified that 2 Jews came to her house, 
but when the dogs had started to bark outside, her brother asked 
them to leave as someone could see the Jews there. When they 
left, the witness heard shouts, but they stopped after a while. 
Soon afterwards someone started to rattel to the door, the 
witness opened and then Depta Wacław entered. The next day, 
the witness learned that one of the Jews had been killed. /card 
42/. The suspect testified that while serving as a watchman, he 
saw a mill hand, Głębocki Stanisław running towards meadows 
with an axe in his hand and, the next day, a dead corpse of a naked 
male, were found.  Głębocki threatened the suspect that he would 
settle his hush if the suspect tell someone that he had seen him 
with an axe and showed him a shipskin and boots at the same time 
/cards 71-73/. The witness, Adamiak Józef saw a beaten but still 
conscous Jew on a meadow in fall 1943. The locals spoke the next 
day that the watchmen had beaten him.   The witness saw a dead 
body, which looked as the man was hit by an axe-head.  It was 
discontinued as they had been no evidences. The file contains the 
sentence of the verdict conc. Głębocki Stanisław sentenced to 
death for the murder of Prus Wandy oraz the sentence of the 
County Prosecutor Attorney in Lublin cancelling the order to 
search for Stanisław Głębocki, as he had been got a life penalty. 
48-52, card110 /paginated till No. 73/.  
 
Farfas Anna suspected of declaring her German origin and 
collaboration with Germans. There is information In the suspect’s 
testimony tthat, having arrived to the village of Ople, Her husband, 
(together with two partners, Mieczkowski Lucjano and 
Wawrzyszczuk Mieczysławow) Got a possession of a lemonade 
faktory, that used to beong th a Jew called Taj (the 1st card In a 
file). It was discontinued because of inadequate evedences of 
guilt. 1945-47, cards 50 /non-paginated/.  
 
A file without the name of the suspect.  The inquiry instituted on 
the basis on anonymous information accusing the Lemszczyzna 
brickworks staff In Lublin the robbing of Jews working there as a 
force labor. The manager of the brickworks, Klos Franciszek, 
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testified that he didn’t know anything if the workers (Malesa Jan, 
Bak Jan, Kostrzewski Władysław, Szewczyk Władysław, Prokop 
Józef, Kozak Władysław, Zielonka Andrzej) collaborated with 
Germans or took away valuables from Jews. The witness, Pietrzak 
Bolesław testified that  Klos warned the Jews working In the 
brickworks, a/o Mittelman Izrael to run awal because the Germans 
were going to murder them /card 12/. Discontinued as no crime 
were stated and the suspect couldn’t be detected. 1948, cards 17. 
Call No GK 418/966 
 
Niedźwiadek Tadeusz suspected of murdering the Jews that his at 
his place: Zylbersztajn  
and Rozencfaj, the workers of the Zylbersztajn Tangery in Lublin 
and robbing their property. The witness Młynarski Jan testified 
that he heard from Zięba Helena “may Niedźwiadek Tadeusz not 
be such a smart guy as he could be imprisoned because of these 
Jews”The witness, Zięba Tadeusz testified that engineer Rozencfaj 
brought a suitcase to his place in 1943, full of something, but after 
several days arrived to take it back telling that he go a “good hide 
for it”. The witness didn’t know where he had gone and what 
happened to him then. The witness, Kuśmirek Michał testified that 
he knew that Niedźwiadek used to hide Jews but he didn’t know 
what happende to that family and their belongings.  It was 
discontinued because of the lack of evidences of guilt. 1948, cards 
30 /non-paginated/.  
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Partyka Błażej suspected, that serving as a chief officer of the Blue 
Police Precinct in Wilkowo, the Country of Puławy, acted against 
civilians and sent people to forced labor, participating In round-
ups and extermination of the groups of Jews hiding there. The 
witness, Siedliski Władysław saw In November 1942 near the 
village of Kępa, the Szczyraków commune, as the blue Police, 
under the leadership of Partyka, together with gendarmes, went 
to the bunkier where 17 Jews were hiding and the blue plice 
started to set fire from riffles, then German gendarms started to 
beat the victims, and they killed of everybody in several minutes. 
The same day, the witness heard that a lot of gold had been found 
at the bodies and the police shared it gendarmes /cards 18./ The 
witness,  Kuś Bolesław, who, according to the village 
administrator’s order, was burying the dead bodies after the 
action directed against Jews In Kępna, testified that the suspect 
had not Bern prezent among the policemen /cards 113/. It was 
discontinued as no evidences of guilt could be found. 1947-48. 
Cards 200 /paginated till No131/  
 
Miernicki Andrzej, Pytel Kazimierz suspected, that during the 
occupation, Mierniki robbed the belongings of Totszten Mare, 
Chile Pytel wanted to kill the Jews’s grandson Szol Goldtszmit with 
an axe, when he wanted to regain jis grandfather’s property. It 
was instutitued by having received information from Rotstein 
Berek. The witness, Grűnberg Lejba, who, together with Goltszmit 
and Nachman Szloma, visited Miernicki’s place to collect their 
belongings left there, testified that Mierniki gave back only one 
suitcase and warned Goldszmit not to come again because he 
wouldn’t take back any more. It was discontinued as no evidences 
of guilts could be found.1948, K. 20 /non-paginated/.  
 
Szczerbik Czesław suspected that, serving as a blue Police oficer 
AT the precinct In Bełżce, persecuted Jewish civilians. The witness, 
Torun Aleksander testified that the suspect was murdering Jews 
with a spade, also children. Case was suspended as the suspect 
couldn’t be detected. 1948-49, K. 20 /non-paginated/.  
 
Urbański (name unknown) suspected that serving as a chief oficer 
of the Country blue Police in Krasnystaw, seized selen Jews on 
June 28, 1943 and participated In the killing of a group of Jews in 
the Stryjów forest on June 04, 1943. There is a copy of a Police 
report In the file signed "Kreiskmdt der poln.Polizei - Urbański" /all 
In German/ that quote the names of seized Jews:  Szapiro Jakub, 
Handelman Mordko, Majer Berko-Hersz, Necman Herszek, 
Necman Sara, Necman Chana, Berschling Chaja. Suspended as the 
suspect couldn’t be fund and arrested.  1948-49, cards 10 /non-
paginated/.  
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Malec Jan suspected of the murder of siblings: Hersz, Sender and 
Gitla Lustman in the small village of Nowiny, the Łupiennik Górny 
commune. The information was from Lustman Icek. According to 
the information, the Lustmans were hiding furs AT the suspect’s 
place and, when they wanted to take them back, he organized an 
ambush and shot them. Posuniak Jan, allegedly told Icek that he 
had met the siblings that day when they were shot, and they had 
tyld him that they had Bern heading to Malec to collect the furs. 
Testified Posuniak Jan claimed that he had heard from local people 
that it had Bern Malec, who killed the Lustmans.  /card 2/. The 
suspect pleaded not guilty claiming that he had never met the 
Lustmans during the occupation /card. 4/. It was discontinued as 
no evidences of guilt were fund. 1948, cards 13.  
 
Snopek Antoni suspected that serving as German informer, 
denounced podejrzany o to że Tadeusza Szarapakę and, as a 
Volksdeutch, threatened civilians. The witness, Rudziński Wacław, 
the chief oficer of intelliggence of the Polish Home Army of that 
region, tyld that Snopek was suspected by the Home Army to be a 
collaborator, was therefore shadowed but the collaboration was 
excluded. According to the Rudziński’s testimony, Szarapaka 
Tadeusz, who considerably contributed to the arresting of Snopek, 
had Bern arrested for robbing Jews during the occupation.  
Szarapaka show the witness a pouch full of valuables, which he 
robbed during the deportation of Jews from Parczew, In August 
1943. Besides, he denounced the place of hiding of Gutman (Zydel, 
probably) to Ukrainians. The witness heard from the chairman of 
the Parczew’s Judenrat, Szulim Fuks, that Szarapaka denounced 
Goldberg from Mława, who used to hide at his place to Germans, 
which resulted in shooting of Goldberg, so Judenrat accused 
Szarapaka to Germans for having robbed the Jewish valuables. It 
was discontinued as the evidences of guilt were not found. 1948, 
cards 50 /paginated till No 28/.  
 
Szymczyk Genowefa alias Modrzejewska suspected of accusing 
her husband, oskarżona o Szymczyk Jan to Germans for having 
weapon, which resulted In his arresting and executing. There is a 
copy of the District Prosecutor Attorney in Lublin in the file which 
refer to the case of Franck (Francke?) Bronisław, found not guilty 
during the trial conc. hunting for hiding Jews during the 
deportation of Jews in Wysokie, the Country of Krasnystaw.  1948, 
cards 15.  
 
Zięba Jan, Zieradzki, Gede suspected of persecuting of people 
imprisoned In labor camps In Puławy and Kazimierz Dolny. The 
witness, Kiernenbaum (Kierszenbaum?) Mojżesz Aron testified 
that during the evacuation of ca 100 Żydów from Kazimierz to 
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Opole, near Karczniska (illegible.), the drunk German, together 
with Niemiec blue policeman, started to shoot. The Zięba took 
away his riffle and also started to shoot selected people and then 
searched the murdered or wounded for valuables. The witness 
saw Zięba shooting Borensztajn Ela and taking awal his money. He 
shared his loot with Germans. When the transport had reached 
Opole there were 27 people missing. /cards 20/. He was suspected 
as a perpetrator, but couldn’t be found and arrested. 1947, cards. 
27.  
 
Szymański Szczepan, Szymański Ignacy.  Szymański Ignacy was 
accused that, In Dec. 1942, in the village of Tomaszewice, the 
Jastków commune, killed a Jew, Rozensztajn Srul hiding In hay, 
with a fork. Szymański Szczepan was accused of committing the 
murder with an axe of a Jewish partisan of unknown name in the 
same village. There is a paper note in the file with information to 
the prosecutor, there was Wajsbrot (Wajsbrul) Lejb In the court 
room, who was a member of that partisan trop, knew the name of 
the killed Jews and wanted to testify. The defendant was found 
not guilty by the District Court in Lublin on July 26, 1947. The 
Prosecutor Attorney applied for the cassation of that verdict. 
1947, cards 25 /n0n-paginated/.  
 
Kosterman, Majer, Majer Lota, Bronsztejner, Golak i Winkler. The 
file contains the motion for extradition of Braunsteiner Hermina, 
suspected of being a member of SS and, serving as a janitor In KL 
Lublin-Majdanek, participated in murdering civilians, selecting 
weaker and sick woen prisoners to be cremated and persecuting 
women prisoners of that camp. There is a testimony of Bryfman 
Eta from Puławy, an ex-prisoner from Majdanek of the same time, 
describing the condition of life in the camp and the behavior of the 
suspect /card. 6/. Suspended as the suspects couldn’t be fund and 
arrested. 1946-48, cards 38.  
 
Marschall deputy chief officer of Kripo in Puławy was suspected to 
murder two Jews of unknown names In the Skowierszyński forest 
nar. Puławy. The witness, Koter Stanisław testified that he saw the 
suspect, together with other officers of the Police station, leading 
two Jews in the direction of a clay pit followed by some shooting 
/card 2/. Case was suspended as the suspect couldn’t be detected.  
1946-47, cards 15 /paginated till No 7/.  
 
Sikora Stanisław Kripo Police oficer In Puławy, suspected of 
participating In round-us and persecuting Polish and Jewish 
civilians. The witness, Stefaniak Stanisław testified that he saw the 
suspect killing two women and one man in the forest of Ruda 
Czechowska near Puławy /card 6/, while the witness Koter saw the 
suspect participating bloody German actions against Polish and 
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Jewish civilians /card 11/. Suspended as the suspect couldn’t be 
fund and arrested. 1946-47, cards 26.  
 
Kopyciński Jan and others. The file contains the copy od 
indictment against  Kopyciński Jan and Toporowski Michał accused 
of seizing and denouncing ca 30 Jews, a/o Herson Estera and Her 
family to German authorities In the forest located between  
Zakrzówek and Kraśnik on Oct. 17, 1942. Defendants, together 
with other firefighters, organized a round-up for Jews hiding in the 
forest, beat them and. Kopycińki hit Herson Abram’s nect with an 
axe. Defendants took the Jews to Kraśnik and led them to 
gendarmes, who shot the Jews at the Jewish graveyard the same 
day, save Herson Josek and  Engel Szyja, who managed to escape 
and  Herson Estery as the bulled missed her. The investigation 
against Skakuj Franciszek was suspended as he couldn’t be fund, 
and discontinued against: Kozak Stefan, Serwacki Jan, 
Wojciechowski Józef, Popielarz Józef, Lorenz Edward, 
Wojciechowski Ignacy, as no evidences of their guilt was found. 
The letter of the District Prosecutor Attorney in Lublin revealed 
that Kopyciński Jan and Toporowski Michał were sentenced to 
death as per the verdict of the District Court in Lublin of October 
19, 1948. There is also a copy of the verdict of the District Court in 
Lublin in the file, of March 19, 1949, which stated that the 
Supreme Court challenged the testimony of the witness, Herson 
Estera. And set the defendants free. Accordingly, the DistrictCourt 
in Lublin decided to dismiss the litigation of Herson Estera (maried 
Cajg) and sustain the acquittal of the Supreme Court. 1948-49, 
cards 35 /non-paginated/.  
 
Reichelt Kurt a German gendarme, called “the bulldog”, suspected 
of committing murders of the Polish and Jewish civilians In 
Lubartów. The witness, Pud Izaak testified that the suspect shot a 
man called Maruś for hiding a Jew /card. 1/. The witness, Kaffe 
Gerszon testified that the suspect shot „masses of people” In 
October 1932 aand particularly persecuted Jews /card 2/. The 
witness, Sienkiewicz Władysław, and undertaker from Lubartów 
testified that he was a witness of executions committed by the 
suspect on the cemetery many times, he had Bern always ordered 
to dig a pit a day before the shooting committed by the suspect, 
together with other gendarmes on the spot  /k. 9/. The witness, 
Koziej Józef testified that Reichelt shot ca 100 Jews /card 23/. Case 
was sustained as the suspect vanished. 1946-47. Cards 28.  
 
Janke Julius, a gendarme suspected of committing murders on 
Poles and Jews In Lubartów. The witnessPud Izaak testified that on 
Oct. 11, 1952, the suspect had arrived In the evening to the 
restaurant where he tyld that he had killed 28 Jews and showed 
the valuables he robbed. Case was suspended as the suspect 
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couldn’t be found and arrested. 1946-47. Cards 10 /non-
paginated/.  
 
Miller Antoni a head oficer of the group of villages then, 
suspected of contributing to of the shooting by Gestapo of 15 
Polish and 60 Jewish civilians, The witness, Sztamler Icek (Izaak) 
testified that In March 1942, some informer to Germans was shot, 
the suspect advise the German authorities abort it, and, In 
revenge, Gestapo from Lublina and Puławy arrived ans shot 15 
Poles and 60 Jews on the market place in Wąwodnica on March 
22, 1942. /card. 1/. Suspended as no the suspect couldn’t be 
detected. 1946, cards  29. 
 
Grzelczak Edmund suspected a/o of torturing road workers – his 
subordinates and was taking awal the valuables belonging to Jews. 
The witness, Nowak Ludwik testified that the suspect took awal a 
gulden watch and shoes from two workers and then accused them 
to Germans. The underground organization sentenced the suspect 
to death but they couldn’t kill him. Case was suspended as the 
suspect couldn’t be detected. 1946-68, cards 30 /non-paginated/.  
 
Haze (name unknown) suspected of participating In the killing of 
some dozen of Jews In  Puchaczow. According to the testimony of 
the witness, Juszczak Zygmunt, Germans arrived in Puchaczow in 
spring 1943, selected several Jews quoted in the enclosure to the 
file, took them away from the village and shot. The witness didn’t 
know the reason why. /card 2/. Case was suspended as the 
suspect couldn’t be found. 1946-47, cards 14.  
 
Rzeźnik (Piotr) and others (Landman Mieczysław, Mazurek Józef, 
Krauss Stanisław, Kołodziejczyk Zygmunt, Kufel, Klocek, Stefański 
Jan) suspected of persecuting Polish and Jewish civilians. The 
witness, Bereza Stanisław testified that Rzeźnik Piotr, the owner of 
a shop In Tarnogóra, was beating Jews and obtained a house and 
inn that used to belong to Jews /card 19/. Case was suspended as 
the suspect could not be found. 1946-47. Cards 55.  
 
Brand, Berband, Szwank, Knol (no names quoted) gendarmes 
from Janow Lubelski, suspected of participating In murders of 
Polish and Jewish civilians. The file contains a copy of the protocol 
of The Commission for Investigation of the Nazi Crimes related to 
KL In Janów Lubelski In 25 Bialska Street.  /card 3/. Suspended as 
the suspect could not be found.. 1946-47, cards 15.  
 
Becker Rudolf a German gendarme In żandarm niemiecki in 
Zaklikow during 1941-1944, suspected of committing murders on 
civilians, Polish and Jewish. The witness, Pędzioł Marcin saw the 
suspect shooting 3 Jews – two men and one woman /card. 4/. 
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Case was suspended as the suspect couldn’t be found 191946-47, 
cards 45.  
 
Michałowska Maria suspected of signing a Volksliste. An owner of 
a hair styling shop in Kraśnik on 14 Kościuszki Street. The 
investigation was instituted on the basis of information submitted 
by Dochodzenie Zaręba Wacław, who accused the suspect of a/o 
taking over of the hair styling shop located onthe town market 
that belonged to Jews /card. 1/. The suspect admitted the 
accusation. The file contained lots of certificates confirming that 
the suspect, despite signing a Volskliste, used her privilaged 
situation to actively hel Polish people. The documents revealed 
that theSpecial Court in Lublin sentenced Michałowska Maria to 
two years in prison and deprived Her of Her property.  1944-47, 
cards 90 /paginated till No. 71/.  
 

12 Call No GK 
418/1048 – 

part II 
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Michałowska Maria suspected of signing a Volksliste. An owner of 
a hair styling shop In Kraśnik on 14 Kościuszki Street. The 
investigation was instituted on the basis of information submitted 
by Dochodzenie Zaręba Wacław, who accused the suspect of a/o 
taking over of the hair styling shop located onthe town market 
that belonged to Jews /card. 1/. The suspect admitted the 
accusation. The file contained lots of certificates confirming that 
the suspect, despite signing a Volskliste, used her privilaged 
situation to actively hel Polish people. The documents revealed 
that the Special Court in Lublin sentenced Michałowska Maria to 
two years In prison and deprived Her of Her property.  1944-47, 
cards 90 /paginated till No. 71/.  
 
Abraham (first name unknown) a chief officer responsible for 
work In KL Lublin Majdanek suspected of persecuting prisoners, 
The witness, Bargielski Jerzy testified that the suspect shot a 
Jewish inmate Chile investigating him to his back head for hiding 
gold. Case was suspended as the suspect couldn’t be found. 1946-
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47, cards 15 /non-paginated.  
 
Tauscher (imienia brak) i inni (Teufel, Polakow Otto) suspected of 
participating inthe killing of Jewish civilians Kraśnik. The witness, 
Rajcher Jankiel, the inmate of the camp inBudzyń, hired to dig 
graves, testified that the suspects brought in fall 1942 ca 105 
people, who they shot down. The witnss testified that the suspect 
orderd him to bury the shot people although some of them were 
still alive /card. 18/. The witness,  Dymburt Fiszel testified that 
Otto and Orłow were the Ukrainians serving for Germans and he 
swa Otto shooting 28 Jews from his pitol AT once and, another 
day, Orłow killed 120 Jews that way /card 19/. There is also a 
testmony of Olender Alter and Mitelman Elka in the file. Case was 
suspended as the suspects could not be found.  1946-47, cards. 29.  
 
Juszczuk Włodzimierz accused of acting against Polish civilians’ 
serving as a watchman inthe camp In Żółkiewka, the County of 
Krasnystaw, where the farmers who failed to give out a levy and 
Jews were sent. There is Arbeitskarte in thefile. The sentence of 
the verdict  Spec. Nieb.No 115/47 concerning Lemirowska 
Stanisława accused of denouncing Samojedna Olimpia of the 
Jewish origin which resulted In the Samojedna’s detention and 
leading to the gendarmerie precinct, where she was beaten /the 
last card in the file/ . 1947. Cards 8 /non-paginated/.  
 
Pyć Dominik accused of participating In thekilling of 7 Jews In 
Łążek Ordynacki, the Kawęczyn commune, the County of Kraśnik. 
The Jews were seized by Germans, cast into the basement of a 
sawmill and then led to the pit dug by the localvillagers, where 
they had to beat the Jews otherwise would be shot down. 
Unconscious beatenJews were thrown to pits. The suspect 
allegedly hit some of themwith an axe. The witnesses were: Kania 
Józef, Kania Michał, Czuba Władysław, Urban Piotr. Rusiecki 
Wacław was the witness who testified abort thebringing of the 
Jews into a sawmill. There are no testimonies in the file. As the 
suspect died the investigation was discontinued. 1947, cards. 6 
/non-paginated/.  
 
Rutecka Janina suspected of signing a Volksliste, The suspect 
admitted it. The witness,. Zyngier Maria, a widow of a Jew 
murdered In Majdanek, testified that the suspect was hiding Her 
10-year-old son Zbigniew till the moment of the entrance of Soviet 
Army /card 18/. The President decided to pardon the suspect. 
1945-47, cards 65 /paginated till No 53/.  
 
Ruff and others (Lenk, Augustin, Refkin, Fajks, Barteczko Franc, 
Klejn, Napierała, Majzen, Glacer, Cajs, Tyc, Szlejsyngier, Kres) 
suspected of persecuting civilians in the County of. Kraśnik.  
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Barteczko Franc was also suspected of the liquidation of the getto 
In Kraśniku. The witnesses, a/o: Blady Berek /card. 18/ Pomaranc 
Ancel /card. 22/, Mandelbaum Nisetr /card. 23/, Bryfman Eta 
/card. 27/ testified in that case The file contains the decision to 
suspens the investigation as the suspects, save Klein Alfons 
couldn’t be found, and Klein was found not guily. 1946- 51, cards 
100.  
 
Patyk Stanisław, Patyk Franciszek suspected of seizing podejrzani 
Jew and delivering him to Gestapo In the outskirts of Krasnystaw - 
Zakręcie, who was then shot down. Besides, Patyk Stanisław, as a 
ruralagronomist, was denouncing people who didn’t give out a 
levy to Germans.  The investigation was instituted on the basis of 
information from the villagers of Zakręt. The witness, Bojarski 
Franciszek testified that Patyk Franciszek, the village administrator, 
together with other peasants, organized a hunting for Jews, seized 
one and delivered him to Germans the man was shot down inthe 
forest then /card 5/. Case was discontinued as there was not 
enough evidences of their guilt. 1947-48, card 39 /paginated till No 
35/.  
 
Tkaczyk Jan serving as a watchman in the camp of Kalinowa, 
suspected of persecuting the prisoners. The witness, Szczupak 
Stanisław testified that he had knwnthe suspect during the 
occupation and heard that he could beat and torture Jewish 
prisoners of war /card. 6/. Also the witness Laska Józef testified 
that the suspect was guarding the Jews brought from 
Czechoslovakia beat them and tortured without any reason /card. 
7/. The Surhów village administrator (the Czajki commune) 
testified that during the occupation, Tkaczyk worked as a klerk AT 
the labor camp and was not aggressive towards Jews there /card 
21/. Discontinued as no evidences of guilt was found. 1947, cards 
48 /paginated till No 35/.  
 
Fleisch Hugo, Schulzingier  Julian  Gestapo officers from the prison 
In Chełm suspected of persecuting the inmates during 
investigations. The file contains the testimony of Nosal Władysław 
coc. his stay in KL Auschwitz-Birkenau,also conc. the 
exterminiation of Jews and Romale /cards 1,3/. Case was 
suspended as the suspects could not be found 1946-47, cards 12.  
 
Alfonsleben, Tal, Seile, Berebecko, Hanko and Broch suspected pf 
committing crimes of Polish civilians. The file contains the copy of 
minutes of the inquiry of Gogołowska Stanisław, a manager of the 
Lodz Branch of the Jewish Main Historical Commission for 
Investigation of Nazi Crimes, in which the witness testified that 
swe had minutek of the witnesses-inmates of the Jewish camps in 
Lublin. Acc. To the witness, the suspects were the chief officers of 
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the transit camp in the Lipowa Street and tortured the prisoners of 
war very cruelly, beating them and shooting to them. There are no 
other testimonies in the file. Case was suspended as the suspects 
couldn’t be found. 1946-47, cards 8.  
 
Dolf a Gestapo officer suspected of persecuting and 
committingmurders of inmates of concentration camps at the 
Lublin province and in Bełżec, Cieszanow and Dzikowo. The 
witness, Wajntrub Herszlik testified that the suspect was a chief 
oficer of those camps, organized numerous inspections and was 
notorious of extreme sadism. The witnes testified that he saw the 
suspect shooting 3 Jews as they worked too slow /card. 2/. There 
are testimonies of: Rubin Jankiel /cards 12-15/, Zyskind Pinkus 
/cards 18,19/, Glasman /card. 23/, Feldman Estera /cards 24,25/, 
Rosenberg Hil /cards 26,27/ in the file. Case was suspended as the 
suspect couldn’t be found.  1947-48, cards 29.  
 
Bartecki, Kaczor, Pęcak, Roleksman  SS-officers In the camp of 
Trawniki, suspected of persecuting and murdering inmates: Poles, 
Jews and Soviet prisoners of war of that camp. The file contains 
testimonies of the camp workers, who were witnesses of those 
crimes. Case was suspended as the suspects couldn’t be found. 
1947, cards 30.  
 
Pastuszak Józef accused of seizing two Jews of unknown names In 
the village of Krynica, the Siennica Różana commune, the Country 
of Krasnystaw, In 1942, together with Budnikowski Sławomir and 
delivering them to the local village administrator, Czajka Stanisław, 
who were then taken oper to Germans. The justification of the 
verdict reads that Pastuszak testified that he had Bern attacked by 
3 unknown men, one of whomescaped. The file contains a copy of 
a motion for partial suspension of the investigation against 
zawieszenie Budnikowski Sławomir, as he could not be found.  
1947-48, card 12.  
 
Ceipek served as a chief officer of the witness, Świeży Janusz, a 
photographer from Łęczna, whom the suspect ordered to take 
photos of the Jewish documents in the Roman Catholic parish 
heard that the suspect used to kill Jews in the ghetto in person 
and, after the liquidation of the ghetto, found 16 Jewish children, 
Case was suspended as the suspect couldn’t be found. 1948. Cards 
19.  
 
Gładunik Stanisław accused of brutal treatment of the inmates, 
beating them and torturing. We can read in the copy of the 
indictment that he beat two Jewish women with a stick. The file 
doesn’t contain the verdict of discontinuation. 1948, Cards 4.  
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Zickmund Otto a deputy of the chief officer in Kripo in Lublin since 
1940, then in Bielsko Biała, a chief officer of kripo in Złoczów 
during 1941-1943, suspected of participating in mass murders 
committed on Jews. The investigation instituted on the basis of a 
motion of the Political Mission of the Republic of Poland in Vienna. 
The file contain copies of testimonies given in Vienna by former 
inmates of the camp in Złoczów: Silber Emil, Wichnitzer Izaak, 
Grinseid Herman, Dr. Spindel, Wischnitzer Pepi describing the acts 
of the suspect /cards 3-7/, The witness, Gutfreund Juliusz testified 
that the suspect was leading the action in the Jewisz quarter on 
August 20, 1942 and the final liquidation on April 02, 1943. The 
suspect was befriended to the chief officer in Lackie, Wawrzok, 
who had been honored by Hitles for the death of 150,000 Jews 
/card 35/. The similar testimony was given by Gutfreund Hugo. 
The cards Nos. 11-14 are in German language. Case was 
suspended as the suspect couldn’t be found. The file contains the 
copy of application for extradition. 1947-48. Cards 52 /paginated 
till No 36/.  
 
Dzieciuch Mateusz accused of advising Germans about a hideout 
of a Jewish woman who managed to escape from the transport, in 
Dragany, the Wysokie commune, the County of Krasnystaw in 
1943. The justification of the copy of the verdict we can read that 
that the Germans sent Kudrej Stanisław and Lech Bronisław riding 
a horseback after the woman escaping to the fields, who passed 
her but avoided seizing her. It was the suspect and Podjadek 
Władysław who advised the Germans of the place of the woman’s 
hidehout.  No testimonies, document of discontinuation or a 
verdict in the files. 1948, Cards 4. 
  
 
Baumblit Symcha suspected collaboration with Germans while 
serving as a janitor and an office-boy of Judenrat in Kaśnik. The 
investigation instituted on the motion of the Ministry of Justice, 
after the taking over of the protocols from the Consulate General 
in Tel-Aviv. On April 7, 1947, Erlich Israel coming from Kraśnik, 
living in Tel-Awiw, lhaving learned from a newspaper that the 
former citizens of Kraśnik seized Baumblity in the stree of Tel-Aviv 
as a person guilty of collaboration with Gestapo during 1939-42, 
headed to the police station where he recognized the man as a 
collaborator with Gestapo who was responsible for the death of 
hundreds of murdered Jews /cards 3/. The file contains 
testimonies and copies of testimonies of Jews – witnesses of the 
criminal past of the suspect collected in Israel and during the 
investigation in Poland. The witness, Mandelbaum Nisi advised 
that he had read in the Jewish newspaper that the suspect had 
been shot by the Jewish organization in Tel-Aviv (the press cutting 
has been attached).  The witness, Blady Moszek also had 
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information, obtained in a letter, about the suspect’s death /card 
37/. The investigation was suspended on Oct. 28, 1948 as the 
suspect couldn’t be found. In the letter of March 17, 1949, the 
Jewish Historical Institute advised that the Ministry of the Foreign 
Affairs of Israel had advised that Baumblit was not quoted on any 
list or register; neither was it known that he had been killed in 
Israel by members of the Jewish organization. The files show that 
there was no application for extradition, either. 1947-50, cards 53 
/paginated till No 40/.  
 
Orsza Łukasiewicz Jan Mieczysław,  an actor, a co-founder of a 
coffee shop "U aktorów" (At actors’) In Lublin and "Flips" w 
Warszawie, suspected of collaborating withGestapo. The suspect 
pleaded not guilty, referring to his cooperation with the Polish 
Home Army Intelligence Sernice. There is a letter to the District 
Prosectutor Attorney in Lublin in the file, signed "Czarny" (“The 
Balik”), describing the Orsza’s activity (pseudonym Grzymała), who 
was heading a group of counter-intelligence subordinated to the 
"Czarny’s" network. Accoding to the papers of the District 
ProsecutorAttorney in Lublin the suspect was foundnot gulty as 
per the Verdich of Feb. 12, 1949. The file contains inforation about 
the activity of the places organized from the funds sent by the 
Polish Home Army to Orsza and the “Czarny’s” testimony.  1948-
50, cards 36 /non-paginated/  
 
Jakubek Ludwik, as a chief officer of the Fire Brigade, was accused 
of active participation in the hunting for Jews hiding after the 
liquidation of the ghetto. The justification of the accusation (a 
copy) reads that the witness, Bronisław Jarocki saw the suspect 
visiting the Jewish hideouts and robbing the Jewish belongings. No 
documents of discontinuation and the sentence in the files. 1948, 
cards 4.  
 
Jędruszak Wacław accused (a hand copy) a/o of seizing and 
denouncing, together with Wincenty Jurga, of Leiba Pelicer, 
Hajnoch Pelicer and a Jew called Chaim in Milejów, in December 
1942 and, Moszek Rozencwajg together with the Suesberg 
brothers: Szyja and Całka, together with Wincenty Jurga, 
Franciszek Jurga, Szkutlaruk, Kużnik and Olech Kalejewicz in 
Malinówka, the Brzeziny commune, on January 5th or 6th, 1943, 
to the German gendarmes from Milejów, having them robbed 
before. The witnees were: a/o:   Bronsztein Chaim, Grynszpan 
Pesa, Szwarcberg Uszer, Gersztejn Major Chyl. The investigation of 
Jędruszak Wacław was discontinued due to the lack of evidences. 
The District Attorney cancelled the decision of discontinuation on 
Dec. 04, 1947. The investigation of Jaruga Wincenty and 
Franciszeka, Szkutlarek, Kuźnik and Olech Kalejewicz was 
suspended because the suspect couldn’t be found and arrested. 
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1947-48, cards 11 /non-paginated/.   
 
Banuch Władysław accused of denouncing a Jewish woman, Maria 
Pogonowska to the German authorities, living in Lubartów and 
hiding her family at her place: her mother and two nephews. It 
resulted in the seizure and shooting of them all. Banuch was found 
not guilty by the District Court of Lublin.  1948, cards 8 /non-
paginated/.  
 
Kleyer Johann.   Since April 1940 in Krakow, from May, 1940 to 
Nov. 01, 1942 working as the chief officer of Department V 
Sicherheitspolizei in Lublin. Suspected and then accused of being a 
member of the criminal organization of SD and, being a director of 
Kripo,  a number of assaults and rimes committed on the territory 
of Krakow, Lublin and Częstochowa from November 1939 to Feb. 
1945.  The investigation was partly discontinued in the part of 
accusation of arresting of Zięba and Edmund Szefel, together with 
his wife, who served as members of the Polish Police crew. One of 
his subordinates, the Polish criminal police officer accused him 
that he had been arrested without reason and that he ordered him 
to beat the Jew named Felhendler during his investigation. In the 
application for partial discontinuation reads that he had been 
aware of the Szefel’s arresting, as Szefel had been arrested during 
the occupation for blackmailing Jews for money and, as it was a 
common crime.  There are no testimonies of witnesses in the file. 
1948-49, cards 60 /non-paginated/.  
 
Czajka Szymon and others (Brzyski Stanisław, Marek Kazimierz) 
accused of seizing two Jews of unknown names in the village of 
Oleśniki, the Fajsławice commune in spring 1942. Brzyski and 
Marek seized them and the village administrator, Czaja Szymon 
who was passing by led the Jews, with the help of the escort 
selected from the local people, led the to Trawniki and handed 
over to the German authorities. The District Court in Lublin found 
them not guilty. The District Attorney applied for the cassation of 
the verdict to the Supreme Court. It reades in the attached 
correspondence, that the Supreme Court retained the verdict on 
Feb. 08, 1949 and then sent it back to the District court for re-
investigation. 1948-49, cards 21 /non-paginated/.  
 
Hahn Aleksander accused of signing the Volksliste and robbing the 
property belonging to the Polish and Jewish inhabitants of Wola 
Wereszczyńska, the County of Włodawa. No evidence of 
discontinuation of the inquiry.  1948, cards 12 /non-paginated/.  
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Szarapko Tadeusz accused of denouncing hiding Jews during the 
anti-Jewish action in July 1942 in Parczew, denouncing a Jew called 
Gutman, who was shot then, informing the Germans that the Jew 
called Goldberg had been arrested,  forcing Jews to give away their 
gold, jewelry and other valuables. Szarapko was found not guilty 
by the District Court in Lublin. The witness, Marian Markowski 
testified that his sister (illegible name) was hiding the Lejba 
Jabłonka’s daugher named Tosia. The file contains the copies of 
the indictment and the sentence.  1949, cards 20 /non-paginated/.  
 
Sacyło Jan suspected of denouncing: Lajst Szmul and Blumenfeld 
Dawid hiding at the Stanisław Mrugała’s place in the village of 
Suche Lipie, the Rudnik commune . The investigation was 
suspended as the suspect kept hiding. 1948-49, cards 20 /non-
paginated/.  
 
Hereć Stanisław, Kasperek  Józef accused of seizing a Jewish 
woman of unknown name in Wola Gardzienicka, the Rybczyce 
commune and leading her to the village administrator in 1942. The 
defendants were found not guilty as per the sentence of the 
District Court in Lublin. The file contains had copies of documents.  
1948, cards 15 /non-paginated/.  
 
Korbus Tadeusz, Korbus Marian, Lipa Aleksander  accused of 
participation in the murder of a Jew of unknown name in the 
forest near the village of Wola Gardzienicka, the Rybczewice 
commune in 1943. The file contains the hand copies of the: 
sentence (found not guilty), a complaint of the District Attorney to 
the sentence and the argument for the retrial to the Court of 
Appeal in Lublin.  1949-50, cards 30 /non-paginated/.  
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Kurzypa Wawrzyniec, Osuch Jan suspected of collaboration with 
Germans and denouncing the family of Tojwa Dąc to a 
gendarmerie. The witness Gajewski testified that Jan Osuch led 4 
Jews to his place; after a short time, the Germans arrived there, 
together with the village administrator, Kurzypa. Acc. To the 
witness, the Jews were shot on the farmyard short afterwards 
(card 4). The investigation was discontinued in respect to 
Wawrzyniec Kurzypa and suspended in respect of Osuch, as the 
latter couldn’t be found. 1948-49. Cards 60.  
 
Kozak Stefan accused, together with Bocheński Paweł, Dulęba 
Franciszek, Skakuj Franciszek, that he seized some 30 Jews in the 
forest located between Zakrzówek and kraśnik on October 17, 
1942, and denounced them to gendarmes. The District Court in 
Lublin found Kozak not guilty. The District Attorney applied for 
cassation to the Supreme Court. The file contains hand copies of 
those documents.  1948-49, cards 20 /non-paginated/.  
 
Chmielewski Józef, Ogorzałek Władysław, the officers of a fire 
brigade, accused of participating in the seizure and escorting of 
Abram Giermuś and his son to the precinct of the Polish police, 
where the men were murdered. The attached documents 
evidenced that the District Court in Lublin found the defendants 
not guilty. The file contains the application for the suspension of 
the inquiry of Stanisław Wituch and Jan Fik, who were the suspect 
in that case, as they couldn’t be found and arrested. 1948-49, 
cards 15 /non-paginated/.  
 
Ciseł Antoni and others (Krakowiak Józef, Gorajek Antoni) 
suspected of participating in the murder of a group of some dozen 
of Jews in the village forest of Wandalin, the County of Puławy in 
1943. The witness, Mieżwa Franciszek testified that Adam Łukasik 
let him know in fall of 1942, that a group of Jews who escaped 
from the ghetto podejrzany wanted to jointhe partisan squad 
organized by the witness. The witness sent that man back having 
him informed that he can meet the Jews at the Antoni Cisło’s 
place. After the meeting the witness had to contact his crew but 
when he got back he learned that the Jews had been killed in the 
forest of Wandalin (card 19). The suspect Gorajek testified that the 
village of Wandalin was visited by Germans in 1942 and they gave 
the order to the chief officer of fire brigade to collect the 
firefighters and accompany them to the hideout in the forest 
where they found the Jews who they killed with grenades then. 
(card 20). The suspect Ciseł pleaded not guilty, however he 
testified that he had overheard the talk between Mieżwa and the 
Jews, and the former had said that he wouldn’t admit the Jews but 
would show them a hideout in the forest instead. The Jews were 
led to the hideout by him (card 9). The investigation was 
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discontinued because of the lack of evidences of guilt (two 
remaining suspects had been imprisoned then). 1948-49, cards 80 
/paginated till No 70/.  
 
Domini Julian, the chief officer of the group of villages of the 
Piotrowice commune, suspected of taking advantage of the 
difficult situation of civilians through imposing a levy bigger than 
the occupier demanded. The file contains the account of Izrael 
Kleinman (card 3) and Jankiel Gruenberg (Grynberg, card 4) as well 
as Lejb Grinberg, that witnessed that the suspect didn’t harm the 
Polish and even helped the Jews (card 89).  1949. cards 110 
/paginated till No 96/.  
 
Krzysztofiak Jan suspected on the basis of anonymous denouncing 
of the family of Motel, the tailor from Krasnystaw: his son, Zawel – 
the smith, his wife and 3 children hiding in the forest near the 
small village of Widniówka, the County of Krasnystaw to the 
German gendarmerie in fall 1943.  According to the anonymous 
information, that Jewish family had been joined by two other Jews 
from Izbica: the tailor called Szyja and his brother in law – a 
shoemaker just before the Germans arrived. Due to their attack 6 
people were arrested and murdered, only Motel managed to 
escape. The suspect took away their belongings left as a 
gratification for the food delivered to their hideout in the forest 
(cards 1 and 9).  The witness, Antoni Dobosz, who was hiding the 
Motel’s family from May 1942 to October 1943, testified that 
Motel, after their wife and children’s death returned to the 
witness and claimed that the suspect hadn’t delivered the 
promised food to their hideout and that it had been him who 
denounced them to the Germans. Motel stayed at the witness’s 
place till April 1944 then went to Izbica, but what happened next – 
the witness had no idea. (cards 18-19). The investigation was 
discontinued because of lack of evidences.  
1949, cards 25.  
 
Stasiuk (no names given), a former blue police officer from 
Krasnystaw, suspected of denouncing Jews hiding on the Jan 
Małysz’s farmyard in the small village of Karkowia-Przedmieście to 
gendarmes. The witness, Karol Wrona testified that the suspect 
fetched the Jew and ordered to escort him to Krasnystaw, but 
didn’t know where the suspect found the Jew (card 3).  The 
investigation was discontinued as the suspect died. 1949, cards 10.  
 
Chwedorzewski Wacław, Sikora Sikorski Maksymilian, Műllera, 
Hammera, Stefańskiego (Starego), Furhmana suspected of 
collaboration and enlisting to Gestapo. The file contains a 
testimony of witnesses conc. the activity of the suspects in 
Włodawa, i.e. hunting for Jews and persecuting them. The 
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investigation was suspended as the suspect couldn’t be seized. 
Warrants of arrest were distributed. 1948, cards 30 /non-
paginated/.  
 
Mantyka, Seniuk (names unknown), Ukrainian police officers 
suspected of shooting Polisha and Jewish civilians in Włodawa. The 
investigation was dsuspended as the suspectscould not be found. 
1948, cards 11 /non-paginated/.   
 
Punda Stefan suspected of, as an Ukrainian police officer, 
participating in the shooting of civilians in Włodawa. The witness, 
Gejer Henryk testified that the suspect shot some dozen of Jews in 
the village of Krasówka, the Wyryki commune, and that we wanted 
to shoot the witness, but the gun failed and the witness managed 
to run away. The investigation was suspended because the suspect 
hid. 1948, cards 10 /non-paginated/.  
 
Mantyka, Seniuk (names unknown), Ukrainian police officers 
suspected of shooting Polisha and Jewish civilians in Włodawa. The 
investigation was suspended as the suspects could not be found. 
1948, cards 11 /non-paginated/.   
 
Punda Stefan suspected of, as an Ukrainian police officer, 
participating in the shooting of civilians in Włodawa. The witness, 
Gejer Henryk testified that the suspect shot some dozen of Jews in 
the village of Krasówka, the Wyryki commune, and that we wanted 
to shoot the witness, but the gun failed and the witness managed 
to run away. The investigation was suspended because the suspect 
hid. 1948, cards 10 /non-paginated/.  
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